
 تکریم کادر درمان 
با کاشت درخت به نام 
مدافعان سلامت کیش

واکسیناسیون دانش آموزان زمینه ساز 
بازگشایی مدارس در کیش

گفت و گوی اخبار کیش با مصطفی اقلیما، پدر مددکاری اجتماعی: 

رونق اقتصادی، کمک به معیشت مردم به زودی

مسیرپروازی کیش - رامسر هموار شد

شرکت عمران، آب و خدمات کیش با کاشت نها به نام هر یک 
از افرراد کادر درمان، از زحمات مدافعان سلامت کیش تقدیر 
می کند.به گزارش روزنامه اخبار کیش از شرکت عمران،آب و 
خدمات ، عبدالنبی شــرفی مدیر عامل این شرکت با اشاره به 
زحمــات شــبانه روزی کادر درمان و خدمت به ســاکنان و 
گردشگران در طول مدت شیوع کرونا و ضرورت تجلیل از این 
تلاش های ایثارگرانه گفت: فضایی برای ایجاد یک بوســتان 

جهت اجرای این طرح تخصیص داده شــده که پس از کاشت 
نهال به تعداد مدافعان سلامت ، اسامی هر یک از این افراد در 
کنار نهال ها تعبیه می شود تا خاطره زحمات ارزشمندشان 
برای همیشــه در اذهان ســاکنان این جزیره ماندگار شود.

عبدالنبی شرفی همچنین با بیان اینکه ترویج فرهنگ تقدیر از 
پیشکسوتان در فضای جامعه ، موجب توجه بیشتر نسل جوان 

به اهمیت استفاده از تجارب این افراد ....
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رییس مرکز توسعه سلامت کیش: 

 ویروس کرونا 
 همچنان در حال 

گردش است
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آسیب شناسی اسناد و کتاب های خطی شیخ صفی الدین اردبیلی

رئیس شورای رقابت:

خودروسازان در موقعیت مسلط هستند، ولی انصاف هم داشته باشند

اسناد و کتاب های خطی دوره صفویه و قاجار بقعه 
شــیخ صفی الدین اردبیلی، توسط کارشناسان 
پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثــار تاریخی ـ 
فرهنگــی مــورد بررســی، مســتندنگاری و 
آسیب شناسی اولیه قرار گرفت.به گزارش ایسنا 
به نقل از روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری، پیرو درخواست اداره کل موزه ها و 
امــوال منقول تاریخی- فرهنگــی و اعلام نیاز 
پژوهشی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری اســتان اردبیل به منظور بررسی 
انجام پژوهش های بنیادی و کاربردی روی اسناد 
و کتاب های خطی دوره صفویه و قاجار بقعه شیخ 
صفی الدین اردبیلی، شهرزاد امین شیرازی، مدیر 
گروه پژوهشی حفاظت و مرمت و فضه رحیمی، 

مســؤول بخش حفاظت و مرمت آثار کاغذی 
پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثــار تاریخی-

فرهنگی از این آثار بازدید کردند.آثار کاغذی مورد 
بررسی متعلق به مجموعه بقعه شیخ صفی الدین 
اردبیلی شــامل یک نسخه قرآن به خط کوفی، 
تعدادی ســند تک بــرگ با موضــوع فرمان، 
مصالحه نامه و مبایعه نامه، صفحات تک برگ قرآن 
با تزئینات و... است.در بازدید انجام شده این آثار 
مورد بررســی قرار گرفت و مســتندنگاری و 
آسیب شناســی اولیه روی آن ها انجام شد که 
نتیجه آن به صورت ارائه پیشــنهادات در مورد 
تعیین اولویت حفاظتی و مرمتی و چگونگی انجام 
اقدامات حفاظتی پیشگیرانه و مرمت آثار ارائه 

می شود.

رئیس شورای رقابت با اشاره به اینکه پیش فروش 
خــودرو زمانی به نفع مصرف کننده اســت که 
امتیــازی بــه او بدهد، گفت: درســت اســت 
خودروســازان در موقعیت مسلط قرار دارند اما 

انصاف هم داشته باشند.
به گزارش ایسنا، در اواسط مرداد ماه و در جلسه 
۴۷۳ شورای رقابت مصوب شد که در طرح پیش 
فروش خودروهای مشــمول قیمــت گذاری، 
سهمی از خودرو که پیش پرداخت آن قبلا انجام 
شده مشمول هیچ گونه تورم قیمتی احتمالی 
نباشد. در عین حال تاکید شد خودروهایی که 
قیمت آن تعیین نشده حق پیش فروش ندارند.

در کنار برخی حواشی و انتقاداتی که در این رابطه 
مطرح بود، گفته می شد که خودروسازان چندان 

تمایلی به این مصوبه نداشته و حتی بهانه ای برای 
عقب نشــینی از طرح های پیش فروش خودرو 

است.
در رابطه با این جریان رضا شیوا - رئیس شورای 
رقابت - در گفت وگو با ایســنا، توضیحاتی ارائه 

کرد.
وی با بیان اینکه پیش فروش خودرو باید نفعی 
هــم بــرای مصــرف کننده داشــته باشــد، 
گفت:خودروسازان توجه داشته باشند که وقتی 
در پیش فروش هیچ امتیازی از سوی خودروساز 
به مصرف کننده ارائه نمی شود و سودی برای آن 
نــدارد چرا باید برای پیش خرید اقدام کند و در 
این حالت استقبال مصرف کننده نیز کاهش پیدا 

خواهد کرد.

رئیس شورای رقابت با اشاره به اینکه وقتی مصرف 
کننده برای پیش فروش اقدام می کند پول خود 
را مدت ها در اختیار خودروساز قرار می دهد که 
در گذر زمان و در شرایط تورمی موجود مشمول 
تورم می شــود و پولش از بین می رود، افزود: اما 
شاهد هســتیم که خودروساز هیچ امتیازی به 
مصرف کننده ارائه نمی دهد، نتیجه این است که 
در یک سال چند صد شــکایت در این رابطه از 
سوی متقاضیان به شــورای رقابت اعلام شده 

است.
به گفته شیوا، بهتر اســت خودروسازان طبق 
مصوبه عمل کرده و تعهــدات خود را نیز انجام 
دهند و به این هم فکر کنند که اگر در موقعیت 
مسلط در بازار قرار دارند باید انصاف را هم در نظر 

بگیرند.
اگر بازار رقابتی بود باز هم کسی حاضر بود پیش 

خرید کند؟
وی با تاکید بر اهمیت ایجاد بازار رقابتی در خودرو 
گفت: اگر چنیــن بازاری داشــتیم و چندین 
خودروساز خودرو ارائه می کردند آیا باز هم کسی 
حاضر بود پولش را برای پیش فروش یکساله آن 
هم وقتی حتی قیمت نهایی مشخص نیست در 
اختیار خودروسازان قرار دهد؟ ولی اکنون این 
خودروسازان هستند که بر جریان مسلط بوده و 
مصرف کننده هم چــاره ای ندارد و نمی تواند 
خودرو خریداری کند، از این رو لازم بود تا نسبت 
به تغییر وضعیت با صدور این مصوبه از ســوی 

شورای رقابت اقدام شود.

امیرعبداللهیان: آمریکا عامل بی ثباتی 
افغانستان است

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: 
آمریکا عامل بخــش مهمی از بی ثباتی و ناامنی 

افغانستان است.
به گزارش ایرنا، حسین امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان در نشست مجازی »وضعیت 
بشردوستانه در افغانســتان« به ریاست آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد شرکت و به 

ایراد سخنرانی پرداخت.
وزیر امور خارجه کشورمان در بخشی از سخنان 
خود در این نشست اظهار داشت: همه ما امروز با 
یک شــرایط جدید و چالش جدید در افغانستان 
روبرو هستیم و باور داریم که بخش مهمی از عامل 
وضعیت بی ثباتی ، ناامنی و شرایط نابسامان کنونی 
در کشور افغانستان به سیاست های توأم با آزمون 
و خطا و اشــتباهات ایالات متحده آمریکا در این 

کشور برمی گردد.
امیر عبداللهیان با تاکید بر اینکه آمریکایی ها در 
ســال های اشغال افغانســتان و اکنون در نحوه 
خروج شــان از این کشور فجایعی را آفریدند که 
جهانیان صحنه هایی از آن را در فرودگاه کابل در 
روزهای گذشته شاهد بودند، پیام این نشست در 
دو سطح سیاسی و انسانی را مورد تصریح قرار داد 
و افزود: در سطح سیاسی این پیام واحد را باید به 
افغانستان صادر کنیم که افغانستان امن، با ثبات 
و توسعه یافته فقط و فقط در سایه تشکیل دولت 
فراگیر ملی و متشکل از همه طرف ها می تواند 

ایجاد شود.
 وزیر امور خارجه همچنین دیدگاه کشورمان در 
سطح انسانی را تشریح و افزود: معتقد هستیم در 
ابعاد انسان دوســتانه، مردم ، زنان و کودکان در 
افغانستان در سالهای گذشته و در هفته های اخیر 
با وضعیت تاســف باری مواجه هســتند و امروز 
جامعه جهانی موظف اســت و باید کمک های 
انساندوستانه فوری و سریع خود را به افغانستان 

ارسال کند.
وزیر امور خارجه کشورمان ضمن انتقاد از اینکه 
جامعه جهانی نسبت به تعهدات خود در قبال 
رســیدگی به وضعیت آوارگان افغان به خوبی 
عمل نکرده اســت بر ضرورت تامین کمکهای 
فوری انسان دوستانه و همچنین کمک به مردم 
این کشور و تشکیل دولت فراگیر در افغانستان 
تاکید کرد. امیر عبداللهیان همچنین با تاکید 
بر ارتباط کشورمان با همه طرف ها در افغانستان 
اظهار داشت: ما در افغانستان سیاستی را دنبال 
می کنیم که علاوه بر تشــکیل دولت فراگیر ، 
افغانســتانی عاری از تروریسم و مواد مخدر را 
شاهد بوده و مردم افغانستان خودشان بتوانند 
نســبت به آینده سرنوشت کشورشان تصمیم 

گیری کنند .

مسوول بسیج سازمان بسیج دانش آموزی سپاه استان:نـگـره

تیم علمی سازمان بسیج دانش آموزی هرمزگان نشان طلای لیگ پایا را کسب کرد
مسوول بسیج سازمان بســیج دانش آموزی سپاه امام سجاد)ع( 
هرمزگان گفت: تیم علمی سازمان بسیج دانش آموزی استان به 
مقام نخســت و نشان طلای مسابقه های لیگ بین المللی پایا در 

سال ۱۳۹۹-۱۴۰۰ دست یافت.
سرگرد پاسدار ابراهیم پیله رام در گفت و گو با ایرنا افزود: این گروه 
دانش آموزی به نام های »امیرحســین مقبلی«، »محمد امین 
رفیعی«، »سیاوش اسکندری«، »امیراسماعیل ثریا« و »علیرضا 
حق گو« از حوزه مقاومت بسیج شهیده فهمیده ناحیه ۲ بندرعباس 
بوده که توانســتند در رشته های ریاضی، علوم تجربی، فیزیک و 
شیمی رقبای خود از داخل و خارج کشور را پشت سربگذارند و به 

مقام نخست دست پیدا کنند.
وی بیان داشــت: کسب این موفقیت علمی توسط دانش آموزان 
بسیجی هرمزگان در تاریخ هرمزگان بی نظیره بوده و برای نخستین 

بار این اســتان توسط دانش آموزان بسیجی خود توانست افتخار 
غرورآفرینی در زمینه های علمی کسب کند.

مسوول بسیج سازمان بســیج دانش آموزی سپاه امام سجاد)ع( 
هرمزگان در خصوص راهیابی دانش آموزان بسیجی به این مسابقه 
های علمی اظهارداشت: در مرحله شهرستانی لیگ بین المللی پایا 
نزدیــک به ۳۰۰ گرووه علمی در قالب تیم های پنج نفره در قالب 
هزار و ۵۰۰ نفر دانش آموز نخبه بسیجی شرکت کردند که از این 
تعداد ۱۵ تیم پنج نفره در قالب ۱۵۰ دانش آموز به مرحله استانی 

راه پیدا کردند.
سرهنگ پیله رام یادآورشد: با توجه به بررسی ها و ظرفیت علمی 
صورت گرفته تیم ۱۵ نفره از هرمزگان به مرحله کشوری راه پیدا 
کردند و با تیم های مقتدری از استان های کشور و حتی کشورهای 
همسایه به رقابت پرداختند و در نهایت تیم سازمان بسیج دانش 

آموزی هرمزگان از پایگاه شــهید فهمیده ناحیه ۲ بندرعباس به 
نشان طلای این دوره از مسابقه ها دست یافت.

وی اضافه کرد:  از این افتخارآفرینان علمی بسیجی هرمزگان در 
مراسمی که در هفته بسیج دانش آموزی برگزار خواهد شد، با حضور 
سردار اباذر سالاری فرمانده سپاه هرمزگان، دیگر نبخگان بسیجی 
و همچنین مسوولان آموزش و پرورش و سایر نمایندگان علمی 
استان تجلیل می شود.مسوول بسیج سازمان بسیج دانش آموزی 
سپاه امام سجاد)ع( هرمزگان در پایان ابرازداشت: سازمان بسیج 
دانش آموزی کشور به منطور کشف استعدادها و همچنین پرورش 
استعدادهای نیروهای نخبه و جوان دانش آموزی بسیجی و تربیت 
نیروهای کادر تراز انقلاب برای آینده نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران اقدام به طراحی و برگزاری لیگ بین المللی پویا نموده است 

که هرساله در سراسر کشور این لیگ برگزار می شود.

 نظر فریدون مجلسی 
درباره توافق جدید ایران و آژانس

یک کارشناس مســائل بین الملل سفر مدیرکل آژانس بین 
المللــی انرژی اتمی را مثبت ارزیابی کرد و گفت: توافق انجام 
شده فرصتی است به عنوان آتش بس که به یک تفاهم های آتش 
بس در کل منطقه منجر شود.فریدون مجلسی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره توافق جدید ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
گفت: به نظر می رسد این اقدام در پاسخ قانونی است که مجلس 
تصویب کرد و نشان می دهد که مقامات دریافتند این اتفاقات 
بهتر است تا اینکه پرونده ایران به شورای حکام و شورای امنیت 
برود و تحریم های بین المللی اعمال شوند.وی تصریح کرد: به 
هر حال در زمان احمدی نژاد خطاهایی صورت گرفت که برجام 
پاسخ آن خطاها بود و ما تعهداتی را پذیرفتیم که کشورهای 
دیگر مانند ترکیه، فیلیپین و ... نیازی نبود بپذیرند. البته پنهان 
از NPT کاری نکردند.مجلسی اظهار کرد: در صورتیکه تحریم 
ها ادامه یابد ممکن است به تنش هایی هم منجر شود اما باید 
مسئولان به این مهم توجه داشته باشند. سفر آقای گروسی را 
می توان مثبت تلقی کرد، برای کسانی که طرفدار آرامش، رفاه 
ملی و توسعه اقتصادی، اجتماعی هستند.وی خاطرنشان کرد: 
به نظر می رسد توافق انجام شده یک فرصتی است به عنوان 
آتش بس که به یک تفاهم های آتش بس در کل منطقه منجر 
شود. اگر چنین باشد که هیچ در غیر این صورت ممکن است 

تبعاتی را به دنبال داشته باشد.

جلسه هماهنگی ستاد گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس درسیریک

جلســه هماهنگی ســتاد گرامیداشــت هفته دفاع مقدس 
درســیریک برگزار شد.به گزارش خبرنگار خبرگزاری بسیج 
هرمزگان،احمد جمالدینی فرماندار شهرســتان سیریک در 
جلسه هماهنگی و برنامه ریزی، برنامه های گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس در شهرستان سیریک که باحضور سرهنگ پاسدار 
ســید حســن فاطمی فرمانده ناحیه مقاومت بســیج سپاه 
شهرستان،بخشداران و دیگر مدیران و روسای ادارات و نهادهای 
شهرستان سیریک در محل سالن جلسات فرمانداری برگزار 
شدفرماندار شهرستان ســیریک با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای جنگ تحمیلی و هفته گرامیداشت دفاع مقدس و با 
تاکید بر ضرورت برگزاری مناسبت های هفته دفاع مقدس با 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی و 
همچنین بهره گیری از فضای مجازی در اجرای برنامه ها، اظهار 
داشت: رسالت ما ایجاب می کند با استفاده از ظرفیت های موجود 
و اشاعه فرهنگ دفاع مقدس در جامعه زمینه ساز پیشرفت و 
آبادانی کشور باشــیم.احمد جمالدینی فرماندار شهرستان 
ســیریک افزود: از آنجا که نسل جوان و نوجوان ما دوران دفاع 
مقدس را تجربه نکرده  است، هفته گرامیداشت دفاع مقدس 
فرصت مناسبی است تا در این هفته پیام و مفاهیم دوران دفاع 
مقدس را به این نسل و همه اقشار مردم منتقل کنیم.جمالدینی 
خاطرنشان کرد: همه روسای ادارات و شهرداری ها موظفند در 
هفته دفاع مقدس نسبت به فضا سازی محیطی و نصب بنر در 
سردرب ادارات خود و شهرداری ها در سطح شهر اقدامات لازم 
را بعمل آورده و گزارشــی از برنامه های خود را نیز به دبیرخانه 

ستاد ارسال نمایند.

خبرخبر

حدود ۲ هزار راکب 
موتور شارژی در 

کلاس های آموزشی پلیس 
کیش شرکت کردند
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استقلالبهکیشمیرود
پاکسازی محوطه روستای باغو با حضور 

دوستداران طبیعت

محوطه روســتای باغو کیش با حضور دوســتداران 
ورزش و طبیعــت از زباله هــای رها شــده در محیط 

پاکسازی شد.
 روابــط عمومی هیئت ورزش هــای همگانی کیش 
اعلام کرد: ســومین برنامه ورزش در طبیعت همراه با 

پاکسازی زباله های رها شده در محوطه روستای باغو 
جزیره کیش برگزار شد.

پویش پاکسازی جزیره کیش با هدف فرهنگ سازی 
و زیبایــی محیط زیســت شــهری و طبیعی فعالیت 

می کند.

صفحه 3

صفحه 3

محمدرضا زندی ورزشکار کیش و کسب نشان 
صفحه 3برنز پاراآسیایی هانگژو

 تکریم کادر درمان 
با کاشت درخت به نام 
مدافعان سلامت کیش

واکسیناسیون دانش آموزان زمینه ساز 
بازگشایی مدارس در کیش

گفت و گوی اخبار کیش با مصطفی اقلیما، پدر مددکاری اجتماعی: 

رونق اقتصادی، کمک به معیشت مردم به زودی

مسیرپروازی کیش - رامسر هموار شد

شرکت عمران، آب و خدمات کیش با کاشت نها به نام هر یک 
از افرراد کادر درمان، از زحمات مدافعان سلامت کیش تقدیر 
می کند.به گزارش روزنامه اخبار کیش از شرکت عمران،آب و 
خدمات ، عبدالنبی شــرفی مدیر عامل این شرکت با اشاره به 
زحمــات شــبانه روزی کادر درمان و خدمت به ســاکنان و 
گردشگران در طول مدت شیوع کرونا و ضرورت تجلیل از این 
تلاش های ایثارگرانه گفت: فضایی برای ایجاد یک بوســتان 

جهت اجرای این طرح تخصیص داده شــده که پس از کاشت 
نهال به تعداد مدافعان سلامت ، اسامی هر یک از این افراد در 
کنار نهال ها تعبیه می شود تا خاطره زحمات ارزشمندشان 
برای همیشــه در اذهان ســاکنان این جزیره ماندگار شود.

عبدالنبی شرفی همچنین با بیان اینکه ترویج فرهنگ تقدیر از 
پیشکسوتان در فضای جامعه ، موجب توجه بیشتر نسل جوان 

به اهمیت استفاده از تجارب این افراد ....

 شماره 
1061

صفحه3
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صفحه  3

 رونق صنعت گردشگری با واکسیناسیون
فرصتی که به کشورهای همسایه هدیه شد
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 جام جهانی قطر؛ 
 فرصت اقتصادی کیش 

از دست می رود؟ 

رییس مرکز توسعه سلامت کیش: 

 ویروس کرونا 
 همچنان در حال 

گردش است
صفحه 3 صفحه3

آسیب شناسی اسناد و کتاب های خطی شیخ صفی الدین اردبیلی

رئیس شورای رقابت:

خودروسازان در موقعیت مسلط هستند، ولی انصاف هم داشته باشند

اسناد و کتاب های خطی دوره صفویه و قاجار بقعه 
شــیخ صفی الدین اردبیلی، توسط کارشناسان 
پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثــار تاریخی ـ 
فرهنگــی مــورد بررســی، مســتندنگاری و 
آسیب شناسی اولیه قرار گرفت.به گزارش ایسنا 
به نقل از روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری، پیرو درخواست اداره کل موزه ها و 
امــوال منقول تاریخی- فرهنگــی و اعلام نیاز 
پژوهشی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری اســتان اردبیل به منظور بررسی 
انجام پژوهش های بنیادی و کاربردی روی اسناد 
و کتاب های خطی دوره صفویه و قاجار بقعه شیخ 
صفی الدین اردبیلی، شهرزاد امین شیرازی، مدیر 
گروه پژوهشی حفاظت و مرمت و فضه رحیمی، 

مســؤول بخش حفاظت و مرمت آثار کاغذی 
پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثــار تاریخی-

فرهنگی از این آثار بازدید کردند.آثار کاغذی مورد 
بررسی متعلق به مجموعه بقعه شیخ صفی الدین 
اردبیلی شــامل یک نسخه قرآن به خط کوفی، 
تعدادی ســند تک بــرگ با موضــوع فرمان، 
مصالحه نامه و مبایعه نامه، صفحات تک برگ قرآن 
با تزئینات و... است.در بازدید انجام شده این آثار 
مورد بررســی قرار گرفت و مســتندنگاری و 
آسیب شناســی اولیه روی آن ها انجام شد که 
نتیجه آن به صورت ارائه پیشــنهادات در مورد 
تعیین اولویت حفاظتی و مرمتی و چگونگی انجام 
اقدامات حفاظتی پیشگیرانه و مرمت آثار ارائه 

می شود.

رئیس شورای رقابت با اشاره به اینکه پیش فروش 
خــودرو زمانی به نفع مصرف کننده اســت که 
امتیــازی بــه او بدهد، گفت: درســت اســت 
خودروســازان در موقعیت مسلط قرار دارند اما 

انصاف هم داشته باشند.
به گزارش ایسنا، در اواسط مرداد ماه و در جلسه 
۴۷۳ شورای رقابت مصوب شد که در طرح پیش 
فروش خودروهای مشــمول قیمــت گذاری، 
سهمی از خودرو که پیش پرداخت آن قبلا انجام 
شده مشمول هیچ گونه تورم قیمتی احتمالی 
نباشد. در عین حال تاکید شد خودروهایی که 
قیمت آن تعیین نشده حق پیش فروش ندارند.

در کنار برخی حواشی و انتقاداتی که در این رابطه 
مطرح بود، گفته می شد که خودروسازان چندان 

تمایلی به این مصوبه نداشته و حتی بهانه ای برای 
عقب نشــینی از طرح های پیش فروش خودرو 

است.
در رابطه با این جریان رضا شیوا - رئیس شورای 
رقابت - در گفت وگو با ایســنا، توضیحاتی ارائه 

کرد.
وی با بیان اینکه پیش فروش خودرو باید نفعی 
هــم بــرای مصــرف کننده داشــته باشــد، 
گفت:خودروسازان توجه داشته باشند که وقتی 
در پیش فروش هیچ امتیازی از سوی خودروساز 
به مصرف کننده ارائه نمی شود و سودی برای آن 
نــدارد چرا باید برای پیش خرید اقدام کند و در 
این حالت استقبال مصرف کننده نیز کاهش پیدا 

خواهد کرد.

رئیس شورای رقابت با اشاره به اینکه وقتی مصرف 
کننده برای پیش فروش اقدام می کند پول خود 
را مدت ها در اختیار خودروساز قرار می دهد که 
در گذر زمان و در شرایط تورمی موجود مشمول 
تورم می شــود و پولش از بین می رود، افزود: اما 
شاهد هســتیم که خودروساز هیچ امتیازی به 
مصرف کننده ارائه نمی دهد، نتیجه این است که 
در یک سال چند صد شــکایت در این رابطه از 
سوی متقاضیان به شــورای رقابت اعلام شده 

است.
به گفته شیوا، بهتر اســت خودروسازان طبق 
مصوبه عمل کرده و تعهــدات خود را نیز انجام 
دهند و به این هم فکر کنند که اگر در موقعیت 
مسلط در بازار قرار دارند باید انصاف را هم در نظر 

بگیرند.
اگر بازار رقابتی بود باز هم کسی حاضر بود پیش 

خرید کند؟
وی با تاکید بر اهمیت ایجاد بازار رقابتی در خودرو 
گفت: اگر چنیــن بازاری داشــتیم و چندین 
خودروساز خودرو ارائه می کردند آیا باز هم کسی 
حاضر بود پولش را برای پیش فروش یکساله آن 
هم وقتی حتی قیمت نهایی مشخص نیست در 
اختیار خودروسازان قرار دهد؟ ولی اکنون این 
خودروسازان هستند که بر جریان مسلط بوده و 
مصرف کننده هم چــاره ای ندارد و نمی تواند 
خودرو خریداری کند، از این رو لازم بود تا نسبت 
به تغییر وضعیت با صدور این مصوبه از ســوی 

شورای رقابت اقدام شود.

امیرعبداللهیان: آمریکا عامل بی ثباتی 
افغانستان است

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: 
آمریکا عامل بخــش مهمی از بی ثباتی و ناامنی 

افغانستان است.
به گزارش ایرنا، حسین امیر عبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان در نشست مجازی »وضعیت 
بشردوستانه در افغانســتان« به ریاست آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد شرکت و به 

ایراد سخنرانی پرداخت.
وزیر امور خارجه کشورمان در بخشی از سخنان 
خود در این نشست اظهار داشت: همه ما امروز با 
یک شــرایط جدید و چالش جدید در افغانستان 
روبرو هستیم و باور داریم که بخش مهمی از عامل 
وضعیت بی ثباتی ، ناامنی و شرایط نابسامان کنونی 
در کشور افغانستان به سیاست های توأم با آزمون 
و خطا و اشــتباهات ایالات متحده آمریکا در این 

کشور برمی گردد.
امیر عبداللهیان با تاکید بر اینکه آمریکایی ها در 
ســال های اشغال افغانســتان و اکنون در نحوه 
خروج شــان از این کشور فجایعی را آفریدند که 
جهانیان صحنه هایی از آن را در فرودگاه کابل در 
روزهای گذشته شاهد بودند، پیام این نشست در 
دو سطح سیاسی و انسانی را مورد تصریح قرار داد 
و افزود: در سطح سیاسی این پیام واحد را باید به 
افغانستان صادر کنیم که افغانستان امن، با ثبات 
و توسعه یافته فقط و فقط در سایه تشکیل دولت 
فراگیر ملی و متشکل از همه طرف ها می تواند 

ایجاد شود.
 وزیر امور خارجه همچنین دیدگاه کشورمان در 
سطح انسانی را تشریح و افزود: معتقد هستیم در 
ابعاد انسان دوســتانه، مردم ، زنان و کودکان در 
افغانستان در سالهای گذشته و در هفته های اخیر 
با وضعیت تاســف باری مواجه هســتند و امروز 
جامعه جهانی موظف اســت و باید کمک های 
انساندوستانه فوری و سریع خود را به افغانستان 

ارسال کند.
وزیر امور خارجه کشورمان ضمن انتقاد از اینکه 
جامعه جهانی نسبت به تعهدات خود در قبال 
رســیدگی به وضعیت آوارگان افغان به خوبی 
عمل نکرده اســت بر ضرورت تامین کمکهای 
فوری انسان دوستانه و همچنین کمک به مردم 
این کشور و تشکیل دولت فراگیر در افغانستان 
تاکید کرد. امیر عبداللهیان همچنین با تاکید 
بر ارتباط کشورمان با همه طرف ها در افغانستان 
اظهار داشت: ما در افغانستان سیاستی را دنبال 
می کنیم که علاوه بر تشــکیل دولت فراگیر ، 
افغانســتانی عاری از تروریسم و مواد مخدر را 
شاهد بوده و مردم افغانستان خودشان بتوانند 
نســبت به آینده سرنوشت کشورشان تصمیم 

گیری کنند .

مسوول بسیج سازمان بسیج دانش آموزی سپاه استان:نـگـره

تیم علمی سازمان بسیج دانش آموزی هرمزگان نشان طلای لیگ پایا را کسب کرد
مسوول بسیج سازمان بســیج دانش آموزی سپاه امام سجاد)ع( 
هرمزگان گفت: تیم علمی سازمان بسیج دانش آموزی استان به 
مقام نخســت و نشان طلای مسابقه های لیگ بین المللی پایا در 

سال ۱۳۹۹-۱۴۰۰ دست یافت.
سرگرد پاسدار ابراهیم پیله رام در گفت و گو با ایرنا افزود: این گروه 
دانش آموزی به نام های »امیرحســین مقبلی«، »محمد امین 
رفیعی«، »سیاوش اسکندری«، »امیراسماعیل ثریا« و »علیرضا 
حق گو« از حوزه مقاومت بسیج شهیده فهمیده ناحیه ۲ بندرعباس 
بوده که توانســتند در رشته های ریاضی، علوم تجربی، فیزیک و 
شیمی رقبای خود از داخل و خارج کشور را پشت سربگذارند و به 

مقام نخست دست پیدا کنند.
وی بیان داشــت: کسب این موفقیت علمی توسط دانش آموزان 
بسیجی هرمزگان در تاریخ هرمزگان بی نظیره بوده و برای نخستین 

بار این اســتان توسط دانش آموزان بسیجی خود توانست افتخار 
غرورآفرینی در زمینه های علمی کسب کند.

مسوول بسیج سازمان بســیج دانش آموزی سپاه امام سجاد)ع( 
هرمزگان در خصوص راهیابی دانش آموزان بسیجی به این مسابقه 
های علمی اظهارداشت: در مرحله شهرستانی لیگ بین المللی پایا 
نزدیــک به ۳۰۰ گرووه علمی در قالب تیم های پنج نفره در قالب 
هزار و ۵۰۰ نفر دانش آموز نخبه بسیجی شرکت کردند که از این 
تعداد ۱۵ تیم پنج نفره در قالب ۱۵۰ دانش آموز به مرحله استانی 

راه پیدا کردند.
سرهنگ پیله رام یادآورشد: با توجه به بررسی ها و ظرفیت علمی 
صورت گرفته تیم ۱۵ نفره از هرمزگان به مرحله کشوری راه پیدا 
کردند و با تیم های مقتدری از استان های کشور و حتی کشورهای 
همسایه به رقابت پرداختند و در نهایت تیم سازمان بسیج دانش 

آموزی هرمزگان از پایگاه شــهید فهمیده ناحیه ۲ بندرعباس به 
نشان طلای این دوره از مسابقه ها دست یافت.

وی اضافه کرد:  از این افتخارآفرینان علمی بسیجی هرمزگان در 
مراسمی که در هفته بسیج دانش آموزی برگزار خواهد شد، با حضور 
سردار اباذر سالاری فرمانده سپاه هرمزگان، دیگر نبخگان بسیجی 
و همچنین مسوولان آموزش و پرورش و سایر نمایندگان علمی 
استان تجلیل می شود.مسوول بسیج سازمان بسیج دانش آموزی 
سپاه امام سجاد)ع( هرمزگان در پایان ابرازداشت: سازمان بسیج 
دانش آموزی کشور به منطور کشف استعدادها و همچنین پرورش 
استعدادهای نیروهای نخبه و جوان دانش آموزی بسیجی و تربیت 
نیروهای کادر تراز انقلاب برای آینده نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران اقدام به طراحی و برگزاری لیگ بین المللی پویا نموده است 

که هرساله در سراسر کشور این لیگ برگزار می شود.

 نظر فریدون مجلسی 
درباره توافق جدید ایران و آژانس

یک کارشناس مســائل بین الملل سفر مدیرکل آژانس بین 
المللــی انرژی اتمی را مثبت ارزیابی کرد و گفت: توافق انجام 
شده فرصتی است به عنوان آتش بس که به یک تفاهم های آتش 
بس در کل منطقه منجر شود.فریدون مجلسی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره توافق جدید ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
گفت: به نظر می رسد این اقدام در پاسخ قانونی است که مجلس 
تصویب کرد و نشان می دهد که مقامات دریافتند این اتفاقات 
بهتر است تا اینکه پرونده ایران به شورای حکام و شورای امنیت 
برود و تحریم های بین المللی اعمال شوند.وی تصریح کرد: به 
هر حال در زمان احمدی نژاد خطاهایی صورت گرفت که برجام 
پاسخ آن خطاها بود و ما تعهداتی را پذیرفتیم که کشورهای 
دیگر مانند ترکیه، فیلیپین و ... نیازی نبود بپذیرند. البته پنهان 
از NPT کاری نکردند.مجلسی اظهار کرد: در صورتیکه تحریم 
ها ادامه یابد ممکن است به تنش هایی هم منجر شود اما باید 
مسئولان به این مهم توجه داشته باشند. سفر آقای گروسی را 
می توان مثبت تلقی کرد، برای کسانی که طرفدار آرامش، رفاه 
ملی و توسعه اقتصادی، اجتماعی هستند.وی خاطرنشان کرد: 
به نظر می رسد توافق انجام شده یک فرصتی است به عنوان 
آتش بس که به یک تفاهم های آتش بس در کل منطقه منجر 
شود. اگر چنین باشد که هیچ در غیر این صورت ممکن است 

تبعاتی را به دنبال داشته باشد.

جلسه هماهنگی ستاد گرامیداشت هفته دفاع 
مقدس درسیریک

جلســه هماهنگی ســتاد گرامیداشــت هفته دفاع مقدس 
درســیریک برگزار شد.به گزارش خبرنگار خبرگزاری بسیج 
هرمزگان،احمد جمالدینی فرماندار شهرســتان سیریک در 
جلسه هماهنگی و برنامه ریزی، برنامه های گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس در شهرستان سیریک که باحضور سرهنگ پاسدار 
ســید حســن فاطمی فرمانده ناحیه مقاومت بســیج سپاه 
شهرستان،بخشداران و دیگر مدیران و روسای ادارات و نهادهای 
شهرستان سیریک در محل سالن جلسات فرمانداری برگزار 
شدفرماندار شهرستان ســیریک با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای جنگ تحمیلی و هفته گرامیداشت دفاع مقدس و با 
تاکید بر ضرورت برگزاری مناسبت های هفته دفاع مقدس با 
رعایت کامل پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی و 
همچنین بهره گیری از فضای مجازی در اجرای برنامه ها، اظهار 
داشت: رسالت ما ایجاب می کند با استفاده از ظرفیت های موجود 
و اشاعه فرهنگ دفاع مقدس در جامعه زمینه ساز پیشرفت و 
آبادانی کشور باشــیم.احمد جمالدینی فرماندار شهرستان 
ســیریک افزود: از آنجا که نسل جوان و نوجوان ما دوران دفاع 
مقدس را تجربه نکرده  است، هفته گرامیداشت دفاع مقدس 
فرصت مناسبی است تا در این هفته پیام و مفاهیم دوران دفاع 
مقدس را به این نسل و همه اقشار مردم منتقل کنیم.جمالدینی 
خاطرنشان کرد: همه روسای ادارات و شهرداری ها موظفند در 
هفته دفاع مقدس نسبت به فضا سازی محیطی و نصب بنر در 
سردرب ادارات خود و شهرداری ها در سطح شهر اقدامات لازم 
را بعمل آورده و گزارشــی از برنامه های خود را نیز به دبیرخانه 

ستاد ارسال نمایند.
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صفحه 3

رییس کمیته حقوق بشر مجلس شورای اسلامی،با 
بیان اینکه همه ظرفیــت جبهه مقاومت به حمله 
زمینی رژیم صهیونیستی به غزه پاسخ خواهد داد، 
گفت: حزب الله لبنــان، نیروهای جهادی، انصارالله 
یمن و حشدالشعبی عراق از جمله نیروهایی هستند 
که برای تقابل با حملات احتمالی صهیونســت ها 

آمده اند و هنوز به صحنه اصلی نبرد وارد نشدند.
زهره الهیان در گفت و گو با خبرنگار پارلمانی ایرنا، 
درباره تحولات فلســطین و احتمال حمله زمینی 
رژیم صهیونیستی به غزه گفت: شرایطی که بر ملت 
فلســطین و غزه حاکم است نه تنها سبب اعتراض 

مسلمانان بلکه همه آزادگان جهان شده است.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس افزود: جبهه مقاومت تاکنون فقط یک بخش 
از ظرفیت و قدرت خود را در برابر رژیم صهیونیستی 
نشــان داده و آن نیروی مقاومت حماس است. اما 
اگر حمله زمینی رژیم صهیونیســتی به طور جدی 
به غزه رخ دهد، همه ظرفیت جبهه مقاومت مانند 
حــزب الله لبنان، نیروهای جهادی، انصارالله یمن و 
حشدالشعبی عراق به صحنه خواهند آمد و نه تنها 
اسرائیل بلکه آمریکا از قدرت جبهه مقاومت مصون 

نخواهد بود.
نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: رژیم 
صهیونیســتی پیش از این حملاتــی را به صورت 
زمینی به غزه داشــت که جبهه مقاومت با پاســخ 
قاطعانه خود موجب عقب نشــینی این رژیم از غزه 
شــد. همچنین با توجه به خیزش جهانی که علیه 
جنایات رژیم صهیونیستی نســبت به مردم غزه و 
فلسطین رخ داده، همه منافع این رژیم و آمریکا در 

بیشتر نقاط جهان دچار مخاطره شده است.
رییس کمیته حقوق بشر مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به نشست فوق العاده سازمان همکاری اسلامی 
در جده درباره فلســطین با حضور امیرعبداللهیان 
یادآور شد: همانطور که وزیر امورخارجه جمهوری 
اســلامی ایران در این نشســت تاکید کــرد، باید 
کشــورهای اســلامی بــه ســمت تحریــم رژیم 
صهیونیستی حرکت کنند و همراه با تحریم هایی در 
حوزه انرژی، بانکی، کشتیرانی، فرودگاهی و صادرات 

کالا، رژیم صهیونیستی را تحت فشار قرار دهند.
وی اضافه کــرد: حتی اگر دولت های اســلامی 
وارد صحنه نشــوند، همین که ملت های مسلمان، 
کالاهای رژیم صهیونیســتی را تحریم کنند، ضربه 
سخت و هولناکی را به آمریکا و رژیم صهیونیستی 
وارد خواهد کرد. کما اینکه امروز رژیم صهیونیستی 
ضربات غیرقابل جبرانی را متحمل شده که به صورت 
خودکار منجر به فروپاشی این رژیم و حذف اسرائیل 

از نقشه جغرافیای سیاسی جهان خواهد شد.
الهیان با اشــاره به حمایت برخی از کشــورهای 
منطقه از این رژیم تصریح کرد: برخی از کشــورها 
که به دنبال عادی ســازی روابط با اسرائیل بودند، 

متوجه مطالبه جدی ملت هــا برای حذف روابط با 
رژیم صهویونیستی شدند و انتظار می رود کشورهای 
اسلامی و کشــورهای منطقه، سفارتخانه های رژیم 
صهیونیســتی را تعطیل کرده و نســبت به اخراج 

سفرای آن هم اقدام کنند.
نماینده مردم تهران در مجلس درباره اینکه چرا به 
رغم همدردی و حمایت بیشتر ملت های مسلمان از 
مردم غزه، دولت های آنها چنین رویکردی را ندارند، 
گفت: متاسفانه برخی از کشورهای منطقه همیشه 
مقابل خواســت ملت های خود ایستادند و به نوعی 
خلاف خواست ملت های آزادی خواه و مسلمان به 
دنبال عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی بودند. 
چرا که تلقی آنها از این اشــتباه محاســباتی ایجاد 

منافعی برای خود بود.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ادامه داد: اما این کشــورها متوجه شــدند 
که رژیم صهیونیستی حتی قادر به دفاع از خود در 
مقابل یکی از اضلاع جبهه مقاومت یعنی مقاومت 
حماس نیست. حال چنین رژیمی چگونه می تواند از 

منافع دیگر کشورها در منطقه حمایت کند.
رییس کمیته حقوق بشر مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشــان کرد: این مســائل واقعیت هایی است 
که برخی از دولت های منطقه نســبت به آن غافل 
هستند و مشاهده می کنیم برخی از آنها متاسفانه 
خیانت به آرمان های ملت های مســلمان را هم در 
کارنامه خود دارند که با گذر زمان، حقیقت دروغین 

آنها با پیروزی جبهه مقاومت آشکار خواهد شد.
به گــزارش ایرنا، نیروهای مقاومت فلســطین از 
شنبه ۱۵ مهرماه برابر با ۷ اکتبر ۲۰۲۳ عملیات همه 
جانبه و بی نظیری با نام »طوفان الاقصی« را از غزه 
)جنوب فلسطین( علیه مواضع رژیم صهیونیستی در 

سرزمین های اشغالی آغاز کرده اند.
عملیات طوفان الاقصی درحالی وارد نوزدهمین 
روز خود شده که پیروزی های کم نظیر رزمندگان 
مقاومت در نبرد علیه رژیم صهیونیســتی به رغم 
بمباران منازل مســکونی و مراکــز درمانی غزه از 
سوی صهیونیست ها همچنان ادامه دارد، سخنگوی 
جنبش مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( تاکید 
کرده که ۳۵ هزار رزمنــده این جنبش در غزه در 

کمین صهیونیست ها هستند.
دفتر اطلاع رسانی حماس در نوار غزه اعلام کرده 
که از آغاز حملات رژیم صهیونیستی به نوار غزه از 
هفتم اکتبر )۱۵ مهر ماه( گذشته، بمب افکن های 
رژیم صهیونیستی به طور میانگین در هر کیلومتر 
از خاک غزه ۳۳ تن مواد منفجره بر ســر مردم غزه 

ریخته اند.
این در حالی است که طبق اعلام وزارت بهداشت 
غزه، تاکنون ۷ هزار و ۲۶ نفر از جمله ۲ هزار و ۹۱۳ 
کودک جان خود را به دلیل بمباران منازل مسکونی 
و بیمارســتان ها توسط رژیم صهیونیستی از دست 

دادند. همچنین از این تعــداد ۳ هزار و ۱۲۹ زن و 
۳ هزار و ۸۹۹ مرد بوده و هویت ۲۸۱ نفر مشخص 

نشده است.
در پاسخ به بمباران های بی وقفه غزه از سوی بمب 
افکن های رژیم صهیونیستی با بمب ها و تسلیحاتی 
غربی به ویژه آمریکا، رزمندگان مقاومت در دو کشور 
عراق و سوریه به سراغ پایگاه های آمریکایی در این 
دو کشور رفته اند و به بنا بر اعلام وزارت دفاع آمریکا 
)پنتاگون( پایگاههای آمریکاییها ۱۲ بار در عراق و 

سوریه میزبان دهها راکت مقاومت بوده اند.
آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب روز چهارشــنبه 
۴ آبان در دیدار اعضای کنگره بزرگداشــت شهدا، 
دولت های مســلمان را نیز به مراقبت و هوشیاری 
در قضیه فلسطین فراخواندند و گفتند: کشورهای 
اســلامی و ســخنگویان سیاســی نباید در مقابل 
فضاسازی غربی ها قافیه را ببازند و با تکرار هر غلطی 

که آنها می کنند، فلسطینی ها را تروریست بنامند.
رهبر انقلاب گفتند: آمریکایی ها، فلسطینی های 
مدافع خانه و وطن را تروریست می نامند اما آیا رژیم 
غاصبی که خانه و وطن آنها را اشغال کرده تروریست 
است یا کسانیکه می خواهند خانه و کاشانه خود را 

پس بگیرند؟
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان سخنانشــان 
تأکید کردند: همه بدانند که در این قضیه و قضایای 
آینده، ملت فلسطین پیروز اســت و دنیای آینده، 

دنیای فلسطین است نه دنیای رژیم صهیونیستی.
آیت الله رئیســی رئیس جمهور کشــورمان نیز 
روز گذشــته در دیدار با سفیر جدید عربستان در 
ایران با اشاره به ظلم ۷۵ ساله صهیونیست ها علیه 
مردم بی دفاع و بی گناه فلســطین، نبود انسجام و 
موضع واحد از ســوی کشورهای اسلامی را موجب 
تداوم کشتار و تعدی به فلسطینیان در این سال ها 
دانســت و افزود: در جریان جنایات بی سابقه اخیر 
رژیم صهونســیتی و حامیان غربی اش در غزه نیز 
موضع یکپارچه و واحد جهان اسلام می توانست به 
شکلی موثرتر مانع ظلم و تجاوز رژیم صهیونیستی و 

زیاده خواهی های حامیان غربی اش شود.
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان که 
چهارشــنبه ۳ آبان برای حضور نشست فوق العاده 
مجمع عمومی ســازمان ملل درباره فلســطین به 
نیویورک سفر کرده بود در دیدار با دبیرکل سازمان 
ملــل با تاکید بــر اینکه ایــران از هرگونه راه حل 
سیاسی که موجب توقف فوری جنایت علیه بشریت 
و نسل کشــی در غزه، ارســال کمک های مستمر 
انسان دوســتانه و مقابله با کوچ اجباری مردم غزه 
است حمایت می کند، گفت:در صورت تداوم وضع 
کنونی و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی، هرگونه 
احتمالی مبنی بر گسترش دامنه جنگ و گشودن 
جبهــه های جدید در منطقه علیه رژیم اســرائیل 

متصور است.

رییس کمیته حقوق بشر مجلس شورای اسلامی:

جبهه مقاومت با همه ظرفیت پای کار حماس می آید

وزارتراهوشهرسازی
سازمانبنادرودريانوردي

مديريتز
آگهیمناقصهعمومييکمرحلهایهمزمان

باارزيابی)يکپارچه(
شماره مناقصه: ۲۰۰۲۰۰۳۷۵۴۰۰۰۰۱۵

موضوع مناقصه: تعمیرات اساسی و بروز رسانی مرکز تلفن و زیرساخت های مخابراتی و الکترونیکی 
دستگاه مناقصه گزار: مدیریت بنادر و دریانوردی بندر لنگه و غرب استان هرمزگان

 نوع مناقصه: یک مرحله اي
مدت اجرا: چهار ماه

محل اجرا : ا مدیریت بنادر و دریانوردی بندر لنگه و غرب استان هرمزگان
برآورد ریالی : ۲۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ریال

1-مهلت فروش اسناد: از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۶ لغایت ساعت ۱۹ مورخه  ۱۴۰۲/۰۸/۱۳  
     www.setadiran.ir 2-محل خرید اسناد: از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

3-مهلت و محل دریافت پيشنهاد: از تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۱۴ لغایت ساعت ۱۹ مورخه ۱۴۰۲/۰۸/۲۳ 
کلیه مراحل  برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۰۶می باشد.
 IR 4-ميزان سپرده شركت در مناقصه:  ۱.۲۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ) یک میلیارد و دویست و پنجاه میلیون ریال (به صورت ضمانتنامه بانکي معتبر و یا واریز مبلغ به حساب شبا

۵۶۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۶۴۵۷۱۲۱۷۳۴۴
شماره اقتصادی كارفرما: ۴۱۱۳۱۹۵۷۷۹۸۶ 

شناسه ملی : ۱۴۰۰۰۱۸۰۶۱۴
IR 56010000410164571217344  : شماره شبا

*مناقصه گران می بایست ضمن ارائه  ضمانت نامه در سایت سامانه ستاد نسبت به ارسال فیزیکی اصل ضمانت نامه  حداکثر تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۸/۲۲  به آدرس بندر لنگه،اداره 
بنادر و دریانوردی کد پستی ۷۹۷۱۹۴۵۶۹۹  دبیرخانه مرکزی  اقدام نمایند.  

5-تاریخ  اولين بازگشایی پاكات ارزیابی كيفی : ساعت ۱۱ مورخه ۱۴۰۲/۰۸/۲۴
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار: آدرس: بندر لنگه-خیابان امام خمینی)ره(- مدیریت بنادر و دریانوردی بندر لنگه و غرب استان هرمزگان  تلفن: ۰۷۶۴۴۲۴۲۸۴۴ فاکس: 

 ۰۷۶۴۴۲۴۳۲۸۹
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :مرکز تماس ۰۲۱-۴۱۹۳۴ دفتر ثبت نام: ۸۵۱۹۳۷۶۸ و ۸۸۹۶۹۷۳۷ 

6-شرایط خاص:
۱- ارائه مدارک مستند داشتن تجهیزات و توان فني و مالي

۲- اخذ حداقل نمره ارزیابي کیفي به میزان ۶۰ )شصت( امتیاز
۳- ارائه گواهینامه تایید صلاحیت ایمني پیمانکاري صادره از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي

۴-ارائه گواهی عدم بدهی مالی به سازمان بنادر و دریانوردی
شناسه آگهی: 15۹252۷ 

روابط عمومي مدیریت بنادر و دریانوردي بندر لنگه

جنابآقایحبیبآمرغفرد
 انتصاب شایســته جنابعالی به ســمت مدیریت امور مالی سازمان منطقه آزاد کیش را تبریک و تهنیت عرض نموده و یقین داریم این انتصاب، گامی بلند در 

جهت رشد و رونق بیش از پیش جزیره کیش خواهد بود.
موفقیت روز افزون شما را در این مسئولیت آرزومندیم.

 شرکت انبوه سازان سارینا کیش



خبر

طوفان الاقصی زلزله ای در منطقه 
و جهان بود

ســخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: 
طوفان الاقصی در واقع زلزلــه ای بوده که در منطقه 
و حتی در سراسر جهان ایجاد شد. مردم فلسطین با 
امکانات کم توانستند رژیم صهیونیستی را که دارای 
ســاح اتمی و تکنولوژی پیشرفته اســت به زانو در 

آوردند و شکستی ترمیم ناپذیر بدهند.
سید کمال سجادی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی 
ایرنــا درباره موفقیــت حماس در عملیــات طوفان 
الاقصی گفت: رژیم جعلی صهیونیســتی بیش از ۷۰ 
سال است که به ســرکوب مردم فلسطین، مخصوصا 
مردم غزه مشــغول است. این مردم حق دفاع دارند و 

باید از خودشان دفاع مشروع انجام دهند.
وی افــزود: علــت توفیــق حمــاس در عملیــات 
طوفان الاقصی این است که آنها به لحاظ لجستیکی و 
دستیابی به ساح  برای دفاع از خود، بسیار قدرتمند 
شــده اند. در گذشته آنها با سنگ و وسایل ابتدایی از 
خودشــان دفاع می کردند اما بــا دانش و فناوری که 
کســب کردند توانستند ســاح هایی را تولید کنند، 
البته جبهه مقاومت که جبهه وسیعی است از حماس 

حمایت می کند.
ســخنگوی جبهه پیروان خط امــام و رهبری بیان 
کرد: مقاومت فلسطین پس از ایجاد انسجام، برادری و 
اتحاد در میان جبهه مقاومت و رزمندگان گردان های 
القســام و حماس و با تاش و توکل به خدای متعال 
و همچنین برنامه ریزی هایی که داشــتند این دفاع را 
انجام دادند به گونه ای که مقامات رژیم صهیونیســتی 
حتی تصــور آن را هم نمی کردند و این رژیم و مردم 
آن و حتــی حامیــان آنها مثــل آمریکایی ها در یک 

شوک فرو رفتند.
ســجادی درباره وظیفــه دولت های مســلمان در 
همراهی با ملت های خودشــان در ارتباط با فلسطین 
گفت: ملت های مســلمان، همــراه و همگام و حامی 
مردم فلســطین هســتند. برخــی از دولت ها مانند 
ایران، لبنان و ســوریه نیز از مردم فلسطین حمایت 
می کنند اما متأســفانه برخی از دولت های مســلمان 
از ملت هایشان فاصله گرفتند و سیاست عادی سازی 

روابط با رژیم صهیونیستی را در پیش گرفتند.
این فعال سیاسی اظهار کرد: یکی از توفیقات نبرد 
الاقصی، شکســت مذاکرات کشورهای مسلمان برای 

عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی بود.
ســجادی با اشــاره به بیداری اســامی در منطقه 
و جهــان تصریح کــرد: دولت های مســلمان باید به 
مطالبات به حق ملت ها توجه کنند و وظیفه اســامی 
و انســانی خــود را در حمایت همه جانبــه، مالی و 
تســلیحاتی به ملت فلســطین انجام دهند.اما برخی 
از این دولت ها کمک نمی کنند و این کشــتار بسیار 
فجیع زنان و کــودکان فلســطینی را فقط نظاره گر 
هستند که البته مردم این کشــورها باید دولت های 

خود را مجبور به کمک به مردم فلسطین کنند.
ســخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری درباره 
تعلل دولت های مسلمان منطقه در همسویی با ملت ها 
گفت: وابستگی هایی میان برخی از دولت های اسامی 
منطقــه و حامیان رژیم صهیونیســتی مثل آمریکا و 
بعضی از کشورهای غربی وجود دارد.برخی دولت های 

منطقه از سرنگونی حکومت خود هراس دارند.
ســجادی با بیان اینکه برخی دولت های اســامی 
برای مردم فلسطین حق دفاع و آزادی قائل نیستند، 
خاطرنشــان کرد: برخی از این دولت ها از این مسئله 
هراس دارند که حامیان رژیم صهیونیســتی کارهایی 
علیه حکومت آنها انجام دهند که منجر به سرنگونی 

آنها شود.
سجادی درباره تاثیر عملیات طوفان الاقصی بر نظم 
منطقه ای و فرامنطقــه ای اظهار کرد: طوفان الاقصی 
در واقع زلزله ای بوده که در منطقه و حتی در سراسر 
جهان ایجاد شــد. مردم فلســطین بــا امکانات کم 
توانستند رژیم صهیونیستی را که دارای ساح اتمی و 
تکنولوژی پیشرفته است به زانو در آوردند و شکستی 

ترمیم ناپذیر بدهند.
وی خاطرنشــان کرد: به تعبیر مقام معظم رهبری، 
رژیم صهیونیستی نمی تواند خسارت هایی که در این 
ماجرا به آنها وارد شــد و اعتباری را که از دست داده 
است، ترمیم کند و همین موضوع، بزرگترین پیروزی 
برای رزمندگان فلســطین و غزه بوده اســت که آن 
افسانه شکست ناپذیری رژیم صهیونیستی را متزلزل 

کردند.
این فعال سیاســی یادآور شد: البته ضربه ای که بر 
اثر حمله رزمندگان فلســطینی به رژیم صهیونیستی 
وارد آمد، دارای ابعاد و اقســام گوناگون است. یکی از 
ابعاد، مهاجرت معکوسی است که بر اثر این حمله به 
وجود آمد و بر اساس برخی اخبار گفته شده است که 
یک میلیون یا حتی بیشــتر از یهودیانی که از غرب و 
کشــورهای دیگر به فلسطین اشغالی آمده بودند، در 

حال بازگشت به کشورهای خود هستند.
وی پیروزی مردم غزه را بلندمدت و ادامه دار خواند 
و افزود: واقعیت این اســت رژیم صهیونیستی مانند 
غده ســرطانی در میان ملت های مسلمان ایجاد شده 
و در اینجا جایی ندارند بنابراین این رژیم غاصب باید 
جای دیگری برای ایجاد کشــور اسرائیل یا یهودی یا 

رژیم آپارتاید، پیدا کند.

خبر

پیگیری جنایات رژیم 
صهیونیستی در مجامع 
بین المللی کلید خورده 

است
معــاون حقوقی و بین المللــی وزارت امور خارجه 
گفت: پیگیری جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
غزه و غیرنظامیان فلســطینی در مجامع بین المللی 

کلید خورده است.
رضا نجفی معاون حقوقی و بین الملل وزارت امور 
خارجه در گفت وگو با خبرنگار سیاست خارجی ایرانا 
در خصــوص اقدامات حقوقی و دیپلماتیک ایران در 
قبال جنایات گســترده رژیم صهیونیستی نسبت به 
غیرنظامیان فلسطینی اظهارداشت: دولت فلسطین 
که تحت عنوان حکومت خودگردان شناخته می شود 
 )ICC( به اساســنامه دیوان بین المللی کیفــری
پیوســته اســت و در آنجا طرح دعوا کرده و بر این 
اساس دادســتان آن مجموعه موظف است که پس 
از جمع آوری اسناد جنایت رژیم صهیونیستی به آنها 
رسیدگی کند.معاون وزیر امور خارجه با بیان اینکه 
اقدامات جنایت آمیز رژیم صهیونیســتی علیه مردم 
غزه از بمباران مردم، هدف قرار دادن منازل مسکونی 
بیمارستان ها، مساجد، کلیسا و تمامی این موارد در 
حال مستندسازی  اســت، گفت: جمهوری اسامی 
ایران از طُرق مختلفی از جمله در چارچوب سازمان 

همکاری اسامی این موضوع را پیگیری می کند.
نجفی تصریح کرد: اخیرا نشست فوق العاده کمیته 
اجرایی سازمان همکاری اسامی در جده برگزار شد 
و قرار است به زودی نشست دیگری در سطح وزرای 
امور خارجه سازمان همکاری اسامی هم برگزار شود.

وی در پایان با بیان اینکه امیدواریم که در نشست 
مزبور مصوبات مناســبی در خصوص جنایات رژیم 
صهیونیستی اتخاذ شود، خاطرنشــان کرد: یکی از 
موضوعاتی که مــا دنبال می کنیم این هســت که 
کشــورهای مختلف در ســطح ملــی، منطقه ای و 
بین المللی جنایات رژیم صهیونیســتی را پیگیری و 
مستندسازی کنند و کســانی را که در ارتکاب این 

جنایات مسئولیتی دارند  به محاکمه بکشانند.

در گفت وگو با وزیر کشور بررسی 
شد

ساماندهی اتباع خارجی 
در انتظار یک سازمان 

جدید
وزیر کشور گفت که پس از اینکه قانون برنامه هفتم 
توسعه به تصویب رسید، وزارت کشور برای تشکیل 

سازمان ملی مهاجرت اقدام می کند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسامی 
در جلسه علنی روز سی مهر، در جریان ادامه بررسی 
گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، 
ماده ۸۶ لایحه برنامه هفتم توسعه را تصویب کردند. 
بر اســاس این ماده به منظور ساماندهی مهاجرین و 
اتباع بیگانه، وزارت کشور با همکاری دبیرخانه شورای 
عالی امنیت ملی مکلف است سازمان ملی مهاجرت 

را تشکیل دهد.
احمــد وحیدی وزیر کشــور پیش از این اشــاره 
کرده بود که »تعــداد مهاجرین قانونی و غیرقانونی 
افغانســتانی در ایران حدود ۵ میلیون نفر است. وی 
درباره دلیل مهاجرت مردم افغانســتان گفت: مردم 
مهاجر افغانستان به دلیل ظلم و ستم ابرقدرت ها چه 
در دوره شــوروی چه زمانی که آمریکا به این کشور 

وارد شد، مجبور به مهاجرت شدند.
محسن نجفی خواه نماینده دولت در جریان بررسی 
سازمان ملی مهاجرت گفته بود که »هشت میلیون و 

۴۰۰ هزار نفر مهاجر در کشور داریم.«
وزیر کشور با اشــاره به نگرانی برخی مردم درباره 
ســاماندهی مهاجرین، تصریح کرد: این نگرانی مورد 
قبول اســت و مهاجرین ساماندهی خواهند شد ولی 
تاش برای افغانستان ســتیزی محکــوم بوده و کار 
غلطی است.مهاجرین غیرقانونی باید از کشور خارج 
شوند ما آن هایی را ســاماندهی می کنیم که قانونی 
بوده و ویزا دارند.وحیدی تاکید کرده اســت که »ما 
باید برخی از شرایط حقوقی و قضایی خود را تقویت 
کنیم  تا با کســانی که به کشور خودشان بازگردانده 
می شوند ولی مجدد به صورت غیرقانونی به ایران وارد 
می شوند، برخورد شود. در چند ماهه اخیر بیشتر از 
۲۰۰ هزار نفر به کشور خود بازگشته اند ولی برخی از 

آن ها مجدد به ایران بازمی گردند.«
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس یازدهم در جلسه 
علنی مجلس در روز ســی مهر با اشــاره به موافقت 
نمایندگان با تشــکیل سازمان ملی مهاجرت، تاکید 
کرد که »دولت اساسنامه این سازمان را تنظیم می 
کند اما این اساسنامه و چهارچوب اختیارات و وظایف 

این سازمان باید به تصویب مجلس برسد.«
وزیر کشور در گفت وگو با ایسنا درباره زمان تشکیل 
سازمان ملی مهاجرت، گفت: وزارت کشور اساسنامه 
این ســازمان را تهیه می کند البته ابتدا باید قانون 
برنامه هفتم قطعی شــود و به تایید شورای نگهبان 
برسد و سپس این اقدام از سوی وزارت کشور انجام 
شود.در جریان بررسی تشکیل سازمان ملی مهاجرت، 
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مجلس در اخطاری  
گفته بود که »آن چه که ما شــنیده ایم شورای عالی 
امنیت ملی با تشکیل سازمان ملی مهاجرت به نحوی 
که گفته می شود مخالف است و در چند موضع گیری 
که داشته با این دو ساختار و سازمان مخالفت کرده 
اســت.«طبق آمار دولت، در حال حاضر بیش از ۱۰ 
مرجع از جمله وزارت کار، فراجا و وزارت کشور برای 
مهاجران کد و شناسه صادر می کنند به همین دلیل 
هدف قانونگذار از تشکیل سازمان ملی مهاجرت، قرار 
گرفتن مساله مهاجرت در زیر مجموعه  وزارت کشور 

برای ساماندهی مناسب اتباع خارجی است.
 تعداد مهاجران افغانستانی در ایران پس از حاکمیت 
طالبان بر این کشور، افزایش زیادی داشته که تعداد 
قابل توجهی از این مهاجران به صورت غیرقانونی وارد 
کشور شــده اند در حالی که به گفته وزیر کشور، این 
مســاله دغدغه چندانی برای طالبان نیست. تاکنون 
اقداماتی از قبیل اختصاص شناسه به اتباع قانونی یا 
خروج آن ها از اطراف برخی اماکن انجام شده اما لزوم 
ساماندهی مهاجرین اکنون هم یک مطالبه عمومی 
و هم یک تصمیم حاکمیتی اســت و ایجاد سازمانی 
متمرکز برای ساماندهی اتباع خارجی، می تواند گامی 

مثبت برای حل این مساله باشد.
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حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسامی ایران که برای رایزنی های بین المللی درباره فلسطین به آمریکا سفر کرده بود، لحظاتی پیش 
نیویورک را ترک کرد.به گزارش ایرنا، وزیر خارجه ایران که شــامگاه چهار شــنبه به وقت محلی به نیویورک سفر کرده بود، پس از رایزنی های بین المللی 
درباره تحولات منطقه و سرزمین های اشغالی فلسطین و نوار غزه و سخنرانی در نشست فوق العاده مجمع عمومی سازمان ملل درباره فلسطین، جمعه شب 

به وقت محلی این شهر را ترک و عازم ایران شد.
وزیر امور خارجه ایران در این سفر کوتاه خود که کمتر از سه روز بطول انجامید، عاوه بر سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل و دیدار با آنتونیو گوترش 

دبیرکل سازمان ملل، دیدارهای دوجانبه و چند جانبه ای درباره آخرین وضعیت منطقه و سرزمین های اشغالی فلسطین داشت.
مجمع عمومی سازمان ملل عصر جمعه به وقت محلی قطعنامه پیشنهادی کشورهای عربی در مورد درگیری های مقاومت فلسطین و رژیم صهیونیستی را 

تصویب کرد و خواستار آتش بس بشردوستانه فوری و توقف خصومت ها در غزه شد.
به گزارش ایرنا، این قطعنامه با ۱۲۰ رای موافق در مقابل ۱۴ رای مخالف و ۴۵ رای ممتنع به تصویب رسید و آمریکا به این قطعنامه رای منفی داد.

این قطعنامه در مجمع عمومی پس از آن تصویب شد که شورای امنیت چهار بار برای تصویب قطعنامه تاش کرده بود اما موفق نشد.

امیرعبداللهیان پس از رایزنی های بین المللی درباره فلسطین، نیویورک را ترک کرد

سیاسی
روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی
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به اعتقاد برخی مدیران اســبق آموزش و 
پــرورش، بخش عمده معضــل کمبود معلم 
در کشــور را می توان بی نظمی های مکرر در 
وعده های وزیر آموزش و پرورش و عدم برنامه 
ریــزی دقیق برای حل معضــات وزارتخانه 
تحت سرپرستی مرادصحرایی دانست. مدتی 
پیش، رضامــراد صحرایی؛ وزیــر آموزش و 
پرورش وعده داد مشــکل کاس های درس 
بدون معلــم تا ۱۵ مهر ســاماندهی خواهد 
شــد، اما مهرماه هم به پایان رسید و خبری 
نشــد. میثم لطیفی؛ رئیس سازمان اداری و 
اســتخدامی نیز وعده داده بود که ۱۰ هزار 
معلم جدید در فرآیند تکمیل ظرفیت آزمون 
اســتخدامی آموزش و پــرورش در مدارس 
کشور حضور پیدا می کنند و تا پایان مهرماه 
هیچ کاسی بدون معلم نخواهد بود. اما این 

اتفاق هم رخ نداد.
رضا مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش، 
می گوید فقــط ۳ درصد کاس های درس با 
مشکل کمبود معلم مواجه هستند و با اعام 
نتایج تکمیل ظرفیت آزمون استخدامی دیگر 
کاس خالــی نخواهیم داشــت. اما ۳ درصد 
کمبود معلم که مراد صحرایی از آن صحبت 
می کند تبدیل به پاشــنه آشیلی جدی برای 

وزارت اموز و پرورش شده است.
هر ســال و از اواخر تابســتان، زمزمه های 
مختلفــی در خصوص کمبود هــای موجود 
در نظام آموزشــی کشــور مطرح می شــود. 
این مشــکات از سیســتم های گرمایشــی 
و سرمایشــی کاس هــا تــا کمبــود تعداد 
کاس های درس گســترده است، اما امسال 
مهمترین دغدغــه وزارت آموزش و پرورش، 

بحران کمبود معلم است.
ریاضی ضعیف

شاید نخستین گام برای درک این که اصا 
چرا کمبود معلم در کشــور تبدیل به دغدغه 
شــده اســت و این دغدغه تا چه حد جدی 
به نظر می رســد، نگاهی به آمار و ارقام این 
حوزه و بررســی وضعیت اســتخدام معلمان 
باشد. متأســفانه وضعیت آمار و ارقام حوزه 
آموزش و پرورش چندان دقیق نیســت، اما 
عدد و رقم هایی که از سوی مسئولین کشور 
برای توضیح کمبود معلمان مطرح می شــود 
بیــن ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار معلم اســت. عددی 
که به گفته احمدحســین فاحی سخنگوی 
کمیســیون آموزش مجلس، از سوی وزارت 
آموزش و پرورش ۲۶۰ هزار نفر اعام شــده 
است. بر اساس سخنان فاحی، کمبود معلم 
در اســتان تهران حدود ۴ هــزار نفر برآورد 
شده است. سیســتان و بلوچستان به عنوان 
یکــی از مناطق محــروم در حوزه آموزش و 
پرورش نیز از مناطقی اســت که با مشکات 
جدی رو به رو اســت. به گفتــه معین الدین 
ســعیدی، نماینده چابهار در مجلس شورای 
اسامی ۱۵ هزار کمبود معلم در این استان 

وجود دارد.
اگرچــه این اعداد، هم اکنــون بالا و قابل 
توجــه به نظــر می رســد، امــا می تواند در 
ســال های آتی روند صعودی و نگران کننده 
تری داشــته باشــد. محمدرضا فاحی، دبیر 
سابق شورای تبیین مواضع بسیج دانشجویی 
دانشــگاه فرهنگیان گفت: »کمبود معلم در 
ســال ۱۴۰۶ به حدود ۴۰۰ هزار نفر خواهد 
رسید. در حالیکه رشد جمعیت در کشور هم 

به نقطه عطف و قله می رسد.«
محمد حســن آصفری، نماینــده مجلس 
شورای اســامی در خصوص وضعیت فعلی 

آموزش و پــرورش می گوید: »تقریبا در اکثر 
شهرستان ها به ویژه در بخش های روستایی 
با کمبود معلم مواجهیــم و بعضا از معلمان 
بازنشســته یا از معلمان به صورت دو شیفته 
اســتفاده می شــود. یک بخــش از ۲۳ هزار 
کاســی که از ابتدای مهرماه مشکل داشتیم 
کاهش پیدا کرده و به ۱۰ هزار کاس رسیده 

است.«
این وضعیت و اعداد و ارقام یکی از دلایلی 
بود که طی ماه گذشــته، حداقل ۳۰ نماینده 
مجلس، طرح اســتیضاح رضا مراد صحرایی 
را امضــا کردنــد، گرچه این طــرح هنوز به 
مرحله اقدام نرسیده است، اما نشان می دهد 
قطعیتی وجود ندارد که این وزیر تازه کار که 
در تاریخ ۹ خرداد ۱۴۰۲ با ۱۶۷ رأی موافق 
از مجلس شــورای اســامی به عنــوان وزیر 
آمــوزش و پرورش رأی اعتماد گرفت، بتواند 
تا پایان دوره دولت سیزدهم، در جایگاه وزیر 

اموزش و پرورش کشور باقی بماند.
انضباط ضعیف

به اعتقاد برخی مدیران اســبق آموزش و 
پــرورش، بخش عمده معضــل کمبود معلم 
در کشــور را می توان بی نظمی های مکرر در 
وعده های وزیر آموزش و پرورش و عدم برنامه 
ریــزی دقیق برای حل معضــات وزارتخانه 
تحت سرپرستی مرادصحرایی دانست. مدتی 
پیش، رضامــراد صحرایی؛ وزیــر آموزش و 
پرورش وعده داد مشــکل کاس های درس 
بدون معلــم تا ۱۵ مهر ســاماندهی خواهد 
شــد، اما مهرماه هم به پایان رسید و خبری 
نشــد. میثم لطیفی؛ رئیس سازمان اداری و 
اســتخدامی نیز وعده داده بود که ۱۰ هزار 
معلم جدید در فرآیند تکمیل ظرفیت آزمون 
اســتخدامی آموزش و پــرورش در مدارس 
کشور حضور پیدا می کنند و تا پایان مهرماه 
هیچ کاسی بدون معلم نخواهد بود. اما این 
اتفاق هــم رخ نداد.این بی انضباطی ها باعث 
شــد که نمایندگان مجلــس ضمن واکنش 
به حواشــی موجود، خواســتار حضور وزیر 
آموزش و پرورش در مجلس شورای اسامی 
و پاسخگویی وی باشــند. رضا مرادصحرایی 
وزیر آمــوزش و پرورش، میثم لطیفی رئیس 
سازمان اداری و اســتخدامی و داوود منظور 
رئیس برنامــه و بودجه و روز یکشــنبه ۳۰ 
مهرمــاه با حضور در جلســه غیــر علنی با 
نمایندگان، دیدار و گفتگو کردند، اما نگاهی 
به محتوای سخنان نمایندگان مجلس نشان 
می دهد، پاســخ ها و توضیحات ارائه شده از 
ســوی مرادصحرایــی و همراهانش چندان 

رضایت بخش ارزیابی نشده است.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســامی چنــد روز قبل در پاســخ به تذکر 
یک نماینده در موضــوع کمبود معلم گفته 
بــود: »در ابتدا که این موضــوع را پیگیری 
می کردیم، حــدود ۲۳ هزار کاس با کمبود 
معلــم مواجه بود حــالا در گفتگــو با وزیر 
آموزش و پرورش، وی گزارشــی ارائه کرد و 
براساس مصوبه ای که بازنشستگان می توانند 
بــه کار بازگردند و بدهی آن هــا پرداخت و 

اقدامات لازم انجام شود.«
محمدحســن آصفــری، نماینــده اراک و 
نایب رئیس کمیسیون شورا ها و امور داخلی 
درباره جلسه ۳۰ مهرماه با مسئولان آموزش 
و پرورش گفــت: »وزارت آموزش و پرورش 
مشــکل کمبود معلم را بر گردن ســازمان 
امور اســتخدامی و این ســازمان هم مشکل 
را متوجــه وزارت آموزش و پرورش می کرد. 
درواقع دلایلی که مســوولان ســازمان امور 
اســتخدامی و وزارت آمــوزش و پــرورش 

می آوردند، توجیه کننده نبود.«
برخــی نمایندگان مجلــس، موضوع را نه 
فقط در ســطح عملکرد وزارتخانه می بینند، 
بلکه یــک گام فراتر رفتــه و نقش دولت را 
نیز در این موضوع دخیــل می بینند. جال 
رشــیدی کوچی، نماینده مرودشــت و عضو 
کمیســیون شــورا ها و امور داخلی کشور در 
این باره گفت: »بنا بر برخی آمار در کشــور 
تا حدود ۱۰ هــزار کاس درس معلم ندارد. 
البته در حوزه انتخابیه بنده شرایط به نسبت 
سطح ملی بهتر اســت. اما آنچه مسلم است 
اینکــه ما به واقع معلم کم داریم و ســازمان 
امور اســتخدامی متوجه این مســاله نیست! 
وقتی که معلم کم داریم باید چه کار کنیم؟ 
یا باید معلم استخدام کنیم یا با وضع موجود 
بســازیم و کاس هایمان را تعطیل کنیم و 
از این دو حالت خارج نیســت. سازمان امور 
اســتخدامی باید متوجه این موضوع باشــد. 
آقای لطیفی باید ایــن موضوع را بفهمد که 
زمانی که معلم در کاس نباشد و دانش آموز 
ســر کاس می رود و معلمی نیست! سازمان 
امور اســتخدامی باید چاره اندیشــی کند و 

تامین معلم وظیفه دولت است.«
حرفه و فن ضعیف

یکی از نکاتی که از ســوی برخی مقام های 
وزارت آموزش و پرورش مطرح می شود، این 
است که مشکات زیرساختی این وزارتخانه، 
میراث تلخی است که از دولت حسن روحانی 
باقی مانده اســت. محســن حاجی میرزایی، 
وزیر آمــوزش و پرورش دولــت روحانی در 
واکنــش به این موضوع نظــر دیگری دارد و 

می گویــد: »فقط در دو ســال پایانی دولت 
روحانــی و همزمان با دوره مســئولیت من، 
۲۰۷ هــزار نیــرو جذب آمــوزش و پرورش 
شدند درحالی که در دوسال اخیر و همزمان 
با اســتقرار دولت جدید ۱۴۰ هزار نفر جذب 
شــدند که طبق اطاع به دست آمده ۴۰ هزار 
نفر از آن ها نیز هنوز مشــغول کار نشده اند؛ 
بنابراین در دوسال قبل، دوبرابر دوسال اخیر 
نیرو جذب شده اســت. اخاق پسندیده ای 
نیست هر مشــکلی را که در حل آن ناتوان 
هســتیم به دولت قبل منتسب کنیم آن هم 
پس از دو سال که از اســتقرار دولت جدید 
می گذرد. اگر مشکل محصول دولت قبل بود 
چرا در همان زمان این مشــکل به این شکل 
ایجاد نشد؟ چرا در ســال تحصیلی گذشته 
دولت فعلی با مشــکل کمبــود معلم مواجه 

نشد؟«
برخــی از کارشناســان حــوزه آموزش و 
پرورش معتقدند بخشــی از مشکات فعلی 
آموزش و پرورش به بازنشســتگی گســترده 
معلم ها در ســال های قبل و بخشــی هم به 
توقف جذب معلم توســط دولت برمی گردد. 
علی فرهادی ســخنگوی آموزش و پرورش 
وعــده داده که از ابتدای آبــان ماه ۲۵ هزار 
معلــم جدید بــه مدارس اعزام می شــوند و 
انتشار اطاعیه جذب ۱۱ هزار مربی پرورشی 
نیز در دست انتشار است. این وعده فرهادی 
را می توان وعده ای علمی و قابل اجرا دانست 
چرا کــه از ســال ۹۸ دانشــگاه فرهنگیان 
پذیرش خــود را افزایش داد تــا به مرز ۲۵ 
هزار نفر جذب رســید تا بخشی از مشکات 
حوزه آموزش کشــور حل شود. با این وجود 
مجلس شورای اسامی برای محکم کاری، در 
بررسی گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم نمایندگان با بنــد الحاقی ۱ و ۲ ماده 
۹۲ موافقت و دولت را مکلف به اجرای برخی 
اصول کرده است. بر اساس این تکلیفات قرار 
شده برنامه ریزی به شکلی باشد که پذیرش 
دانشــگاه های فرهنگیان و تربیت دبیر شهید 
رجایی، هرسال نســبت به سال قبل حداقل 

۲۵ درصد افزایش پیدا کند.
اهمیت نقش دانشــگاه فرهنگیان در حل 
مشکات فعلی، غیرقابل چشم پوشی است و 
حتی مرادصحرایی نیز بخشی از حل مشکل 
را به جذب دانشــجو معلمان و دعوت به کار 
بازنشســتگان نسبت داده اســت، اما برخی 
گزارش ها نشــان می دهد حتی با وجود این 
اقدامات برای تامین تعداد معلمان شاغل در 
کاس هــا، از والدین دانش آموزان دعوت به 
همکاری شده است. مسئله معیشت معلمان 
نیز یکی از مسائلی است که همیشه به عنوان 
یکی از کلیشــه ای ترین موضوعات مرتبط با 
کمبود معلم در کشور مطرح می شود. گرچه 
برخــی مدافعان وضعیت دســتمزد معلمان 
مدعی هســتند که درامد معلمان نسبت به 
ساعات کاری انان متناســب است، اما سید 
محمد بطحایی معاون وزیر اموزش و پرورش 
در پاســخ به انتقــاد کم بودن ســاعت کار 
معلمان می گوید: »دوستانی که این انتقاد را 
دارند به این جنبه توجه ندارند که معلم فقط 
سرکاس کار ندارد و بیرون از کاس هم باید 
طرح درس تهیه کند، مطالعه داشته باشد که 
زمان می برد.« باید دید دولت و وزیر آموزش 
و پــرورش در ادامــه ســال تحصیلی جاری 
چگونه عمل خواهند کــرد یا چه تمهیداتی 
برای حل مشکات می اندیشند که حدلاکثر 

قابلیت اجرایی را داشته باشند.

نگاهی به کارنامه وزارت آموزش و پرورش؛

بحران معلم

فرمانده کل ارتش با بیان اینکه همواره  آماده مقابله با تهدیدات 
هستیم، گفت: در رزمایش اقتدار ۱۴۰۲، هوانیروز با آماده سازی و 
آرایش بیش از ۲۰۰ فروند بالگرد، مأموریت های متعدد پروازی اعم 
از رزمی و پشتیبانی رزمی را در روز و شب با هلی برن دقیق نیروها 
در نقاط مختلف با موفقیت انجــام داد که بیانگر جهش و ارتقای 

توانمندی این ناوگان در سطح غرب آسیا است.
به گزارش خبرنگار دفاعی ایرنا، امیر سرلشــکر سید عبدالرحیم 
موسوی در حاشیه رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش، ضمن 
ارزیابی مثبت عملیات نیروی زمینی در این رزمایش، اظهارداشت: 
ارتــش مطابق با برنامه های ارتقای آموزش و آمادگی های دفاعی و 
رزمی خود در طول ســال، رزمایش هــای متعددی را طرح ریزی و 
برگزار می کند و رزمایش اقتدار ۱۴۰۲ نیروی زمینی ارتش با هدف 
ارزیابی ســطح آموزش و بررســی نقاط ضعف و قوت و در نهایت 
توسعه و ارتقای اقتدار دفاعی و رزمی کشور در مواجهه با تهدیدات 

پیش رو برگزار شده است.
فرمانده کل ارتش با اشــاره به توانمندی های ارائه شــده توسط 
نیروی زمینی و با تقدیر از امیر سرتیپ حیدری فرمانده این نیرو در 
طرح ریزی این رزمایش بزرگ گفت: ابتکارات و اقدامات یگان های 
مختلف هوانیروز، متحرک هجومی و واکنش سریع، زرهی، توپخانه و 
موشکی، پهپاد، مهندسی، جنگ الکترونیک و ارائه گوشه هایی ازتوان 
ناوگان بزرگ ترابری این نیرو برای جابجایی ســریع تیپ ها با تمام 
کارکنان، ادوات و تجهیزات از نقاط دوردست به منطقه رزمایش با 
پشتیبانی هواپیماهای ترابری نیروی هوایی ارتش شایان تحسین 
است.سرلشکر موسوی خاطرنشان کرد: در این رزمایش، توانایی های 
فرماندهــی و کنترل، اقدامات راهکنشــی و عملیاتــی یگان ها و 
رسته های مختلف نیروی زمینی از جمله هوانیروز در وضعیت های 
مختلف دفاعی و هجومــی و همچنین برخی تجهیزات و مهمات 
ایرانی بکار گرفته شــده در رزمایش، مورد ارزیابی قرارگاه مرکزی 

خاتم الانبیاء)ص( ســتادکل نیروهای مسلح و ســتاد ارتش قرار 
گرفت.وی افزود: در رزمایش اقتدار ۱۴۰۲، هوانیروز با آماده سازی و 
آرایش بیش از ۲۰۰ فروند بالگرد، مأموریت های متعدد پروازی اعم 
از رزمی و پشتیبانی رزمی را در روز و شب با هلی برن دقیق نیروها 
در نقاط مختلف با موفقیت انجــام داد که بیانگر جهش و ارتقای 
توانمندی این ناوگان در سطح غرب آسیا است.فرمانده کل ارتش 
افزود: امروز در تمامی پایگاه های هواپیمایی نیروی زمینی ارتش در 
سراسر کشور، آمادگی فزاینده برای انجام ماموریت های محوله اعم 
از رزمی و مردم یاری مشاهده می شود که حاصل زحمات بی بدیل 
فرماندهان و مدیران دلسوز و جهادی نیروی زمینی و هواپیمایی این 
نیرو اعم از کارکنان عزیز فنی و خلبانان غیور، متخصصان داخلی، 
شرکت های دانش بنیان و وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
و تجربه پیشکسوتان سالهای دفاع مقدس در نیل به موفقیّت های 

روزافزون هوانیروز است.

سرلشکر موسوی: آماده سازی بیش از ۲۰۰ فروند بالگرد
 در رزمایش اقتدار ۱۴۰۲



خبر

استقلالبهکیشمیرود
اوج گرفتن این اختلافات و سکوت مسوولان فدراسیون 
فوتبال و سازمان لیگ نشان می دهد مجموعه برگزارکننده 
مسابقات بر سر دو راهی بزرگی قرار گرفته و به نظر می 
آید فعلا هیچ راه حلی برای پایان دادن به این ماجرا وجود 

ندارد تا تعطیلات نیم فصل مسابقات فرا برسد
سرویس ورزشی، ماجرای بازسازی ورزشگاه آزادی در 
کوران مسابقات لیگ برتر هرچند با ورود تماشاگران به 
اســتادیوم تا حدودی کمرنگ شد اما همچنان این قائله 
حکم آتش زیر خاکستر را دارد و بعید نیست در روزهای 
آینده دوباره بحث بر سر میزیانی یا عدم میزبانی استقلال 
و پرسپولیس در این ورزشــگاه دوباره بالا بگیرد تا برای 
چندمین هفته پیاپی موضوع ورزشــگاه آزادی در ردیف 

اخبار داغ ورزش ایران در رسانه های گروهی قرار گیرد.
اما اصل موضوع چیســت؟ سرپرست شرکت توسعه و 
تجهیز چند روز قبــل با انجام مصاحبه ای صراحتا اعلام 
کرد به دلیل بازســازی ورزشگاه و ترمیم چمن استادیوم 
آزادی این ورزشگاه تنها میزبان بازی های ملی خواهد بود 
و باشگاه های استقلال و پرسپولیس بایستی به فکر محل 

دیگری برای برگزاری بازی های خانگی خود باشند.
مدیران هر دو باشــگاه و ســرمربیان آنها به خوبی می 
دانند بازی در زمینی به جز آزادی یعنی سلام به ناکامی 
چون جدا از مزیت های بازی در این اســتادیوم شــانس 
حمایت حداکثری هواداران نیز از بین خواهد رفت و این 
موضوع لطمه جبران ناپذیری به هر دو باشگاه خواهد زد. 
به همین دلیل درویش پیش دستی کرد و به بهانه حضور 
پرســپولیس در لیگ قهرمانان آسیا به خبرنگاران گفت: 
کاملا مشخص است که ما در این ورزشگاه بازی می کنیم 

و استقلال باید در ورزشگاهی دیگری به میدان برود.
مدیرعامل پرسپولیس با اشــاره به اینکه این ورزشگاه 
به عنوان میزبان بازی های پرسپولیس به کنفدراسیون 
فوتبال آسیا معرفی شده از تیمش به عنوان نماینده ایران 
یاد کرد و مدعی شــد بازی های پرسپولیس در حد ملی 

به شمار می آید.
همزمان با این اظهارات خبر سفر علی خطیر به کیش 
در رســانه رسمی باشگاه استقلال منتشر شد، این اتفاق 
نشان می داد خطیر قبل از اینکه اجباری در کار باشد به 
دنبال انتخاب زمین خارج از تهران برای میزبانی اســت، 
موضوعی که با خشم سنگین هواداران استقلال رو به رو 
شد،همزمان با اعتراض گسترده هواداران استقلال به سفر 
خطیر به کیش جواد نکونام نیز طاقت نیاورد و مخالفت 
خود با انجام بازی های استقلال در جزیره کیش را اعلام 
کرد تا مشخص شــود خطیر بدون هماهنگی به جزیره 

مرجانی سفر کرده است!
اما این پایان کار نبود،عســکریان به عنوان مدیر ارشد 
شــرکت توســعه و تجهیز اصرار داشــت که بازی های 
استقلال و پرســپولیس نباید در آزادی برگزار شود، این 
تاکید دوباره ســبب شد حسین بادامکی، معاون ورزشی 
باشگاه پرسپولیس بار دیگر در خصوص این ماجرا موضع 
گیری کند و صراحتا اعلام کنــد ما جایی به جز آزادی 

بازی نخواهیم کرد!
همزمــان با این خط و نشــان جواد نکونام ســرمربی 
استقلال نیز در کنفرانس خبری بعد از بازی با آلومینیوم، 
با حمله ســنگین به درویش و مدیران پرسپولیس اعلام 
کرد درویش در حدی نیست که تعیین کند کدام باشگاه 
در آزادی میزبانی می کند، به همین دلیل اگر قرار است 
بازی های پرسپولیس در آزادی برگزار شود، استقلال نیز 
قطعا در همان ورزشــگاه بازی خواهد کرد، هیچ تفاوتی 
میان اســتقلال و پرســپولیس نیســت پس بهتر است 

دوستان این بازی را تمام کنند!
اوج گرفتن این اختلافات و سکوت مسوولان فدراسیون 
فوتبــال و ســازمان لیگ نشــان می دهــد مجموعه 
برگزارکننده مسابقات بر سر دو راهی بزرگی قرار گرفته 
و بــه نظر می آید فعلا هیچ راه حلی برای پایان دادن به 
این ماجرا وجود ندارد تا تعطیلات نیم فصل مسابقات فرا 
برسد آنگاه اگر مجموعه قدیمی و سالخورده تختی آماده 
بهره برداری شد بازی های دو تیم به این ورزشگاه منتقل 
شود، در غیر این صورت میزبانی در شهر دیگر به صورت 

جدی مطرح خواهد شد.
اما اگر ورزشــگاه آزادی امکان میزبانی از اســتقلال و 
پرسپولیس را نداشته باشد و ورزشگاه تختی استانداردهای 
لازم را به دســت نیاورد، چه خواهد شد؟ گفته می شود 
پرســپولیس با وجود عدم رضایــت کادرفنی بازی های 
خانگی خود را تا پایان رقابت ها در قزوین میزبانی خواهد 
کرد چون بنا به گفته یحیی گل محمدی کیفیت چمن 
این ورزشــگاه از ورزشگاه آزادی نیز بیشتر است، باشگاه 
استقلال نیز طبق توافق خطیر با مدیرعامل منطقه آزاد 
کیش بازی هــای خانگی خــود را در زمین هیبریدی 
المپیک جزیره برگزار خواهد کرد تا در این مدت ورزشگاه 
ازادی زمان کافی برای ترمیم و بازسازی چمن استادیوم 

را داشته باشد.

اخبار

پاکسازیمحوطه
روستایباغوباحضور
دوستدارانطبیعت

محوطه روستای باغو کیش با حضور 
دوستداران ورزش و طبیعت از زباله های 

رها شده در محیط پاکسازی شد.
به گــزارش خبرگزاری صداوســیما 
روابط عمومــی هیئت  مرکز کیــش، 
ورزش های همگانــی کیش اعلام کرد: 
ســومین برنامــه ورزش در طبیعــت 
همراه با پاکســازی زباله های رها شده 
در محوطه روســتای باغو جزیره کیش 

برگزار شد.
پویش پاکسازی جزیره کیش با هدف 
فرهنگ ســازی و زیبایی محیط زیست 

شهری و طبیعی فعالیت می کند.
دوستداران طبیعت جزیره کیش در 
برنامه دوچرخه سواری که با مشارکت 
اداره محیط زیســت منطقه آزاد کیش 

برگزار شد نیز شرکت کردند.

محمدرضازندیورزشکار
کیشوکسبنشانبرنز

پاراآسیاییهانگژو
محمدرضا زندی ورزشــکار کیش و 
 ۱ W ملــی پوش پاراتیروکمــان ماده
کشــورمان با غلبه بر نماینده ژاپن در 
مرحله رده بندی مســابقات بازی های 

پاراآسیایی صاحب نشان برنز شد.
به گــزارش خبرگزاری صداوســیما 
مرکــز کیــش، در دیــدار رده بندی 
مســابقات پاراتیروکمــان بازی هــای 
پاراآســیایی در ماده W ۱ روز شــنبه 
محمدرضا زندی در رقابت با حریفی از 
ژاپن با نتیجه ۱۳۶ بر ۱۳۰ به پیروزی 

رسید و صاحب مدال برنز شد.
زنــدی در مرحلــه نیمه نهایی مقابل 
کمانــداری از چین بــا نتیجه ۱۳۷ بر 
۱۳۶ شکست خورد و از صعود به فینال 

بازماند.

فرماندهجدیدانتظامی
شهرستانسیریکمعرفی

شد
به عنوان  رســتمی  محمد  سرهنگ 
فرمانــده جدید انتظامی شهرســتان 

معرفی شد. سیریک 
مهــر،  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
جانشین  مشــوق  مهرداد  ســرهنگ 
انتظامی اســتان هرمزگان  فرمانــده 
در آییــن تکریم و معارفــه فرمانده 
بیان  ســیریک  شهرســتان  انتظامی 
داشــت: امنیت جامعه و شهرســتان 
ســیریک حاصل تلاش های نیروهای 
کشورمان  امروز  که  اســت،  انتظامی 
امنیــت خوبی  از  این شهرســتان  و 

برخوردار است.
مجموعه  گفت:  مشــوق  ســرهنگ 
فراجا در سطح کشور بر اساس قانون 
و تکلیف و وظیفه ای که دارد همواره 
به دنبــال نظم بخشــیدن به جامعه 
است، و مبارزه با مفسدان و هر کسی 
کــه بدنبــال بهم زدن ایــن نظم در 
جامعه بوده است و در کنار این مهم 
آگاهی بخشــی  و  آموزش  وظیفه  نیز 

نیز غفلت نشده است.
وی با بیان اینکــه، امروز جامعه به 
یــک همدلی، همراهی، همبســتگی 
و نــگاه مثبت احتیــارج دارد، افزود: 
جامعه باید با اتحاد و همدلی در یک 
مدار و ریل با هدف توسعه، پیشرفت 
و ایســتادگی در برابر دشــمنان که 
اقتدار نظام است حرکت کند. نهایتاً 

جانشــین فرمانده انتظامی اســتان 
هرمزگان نیز تصریــح کرد: امروز به 
برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران پلیس جامعه محور است و یکی 
از اهداف نیروی انتظامی رســیدن به 
پلیــس تراز انقلابی اســت که همان 
برقراری  و  مــردم  به  خدمت گذاری 

امنیت و آرامش در جامعه است.
پایه  امنیــت  اینکــه  بیان  بــا  وی 
توســعه و رفاه یک کشــور محسوب 
می شــود اظهارداشت: پلیس با تمام 
توان و جدیت همواره آماده است که 

در جامعه امنیت ایجاد کند.
در این مراســم از زحمات سرهنگ 
فرهــاد چراغــی تقدیر و ســرهنگ 
فرمانده  عنــوان  به  رســتمی  محمد 
جدید انتظامی شهرســتان ســیریک 

معارفه شده است.
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متخصصان مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران در بندرعباس با تعمیر یک فروند شناور خارجی در مدت ۱۵ روز، رکورد جدیدی 

ثبت کردند.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما مرکز خلیج فارس؛ مدیرعامل مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران در بندرعباس گفت: این 
تعمیرات در بخش های موتوری، ۱۸ هزار و ۲۰۰ متر سند بلاست، رنگ آمیزی و ۲۰ تن تعمیرات سازه ای در قسمت های مختلف کشتی، با 

مدت قرارداد ۲۲ روز بود.

سلمان ضربی افزود: این شناور از نوع افَراماکس به طول ۵۰، عرض ۴۰ و آبخور ۱۴ متر است که ظرفیت حمل ۱۱۳ هزار تن نفت خام دارد.
وی گفت: یکی از سیاست های ما ورود به بازار های جهانی برای ارزآوری و جلوگیری از خروج ارز است.

مدیرعامل مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران در بندرعباس افزود: در بخش شناور های بزرگ نیز یک کشتی غول پیکر NITC و 
کشتی دیگری با توافق شرکت ملی نفتکش، و دو کشتی دیگر نیز تاپایان سال به مجموعه ایزوایکو برای تعمیرات مراجعه میکنند.

سلمان ضربی گفت: با تعمیر این کشتی ۸۰۰ هزار دلار ارز، وارد کشور شده است.

ثبترکوردمتخصصانایزوایکودرتعمیراتیکشناورخارجی

کیش
روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی

یکشنبه
07 آبان 1402
 شماره  1554

رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی ویژه کیش با بیان 
اینکه  ترخیص موتورهای شارژی در این جزیره بدون حضور 
راکبان آنها در کلاس های آموزشــی ممکن نیست، گفت: تا 
به امروز نزدیک ۲ هزار نفر در ۱۴ جلسه آموزشی پلیس در 

این راستا شرکت کردند.
سرهنگ »مهدی توانگر« در گفت و گو با ایرنا، اظهار کرد: 
در راستای کاهش حوادث و سوانح ترافیکی و بهبود فرهنگ 
عبور و مرور، چهاردهمین دوره آموزشی و بازآموزی قوانین 
و مقررات راهنمایی و رانندگی در کیش با حضور ۱۴۰ راکب 

موتور شارژی توقیف شده، برگزار شد.
وی ادامــه داد: در این دوره های آموزشــی توجه به علائم 
راهنمایــی و رانندگی، عدم حرکــت در پیاده رو یا در جهت 
مخالف مســیر مجــاز و حمل بار غیر متعــارف، عدم انجام 

حرکات نمایشی و مارپیچ، عدم حمل یدک با موتور شارژی 
و لزوم اســتفاده از کلاه ایمنی از جمله مواردی اســت که 

همراه با فیلمهای آموزشی به حاضران بازگو می شود.
رییــس پلیس راهــور فرماندهی انتظامی ویــژه کیش با 
تاکید بر اینکه رانندگان موتورهای شــارژی توقیفی ملزم به 
شرکت در کلاس های بازآموزی قوانین و مقررات راهنمایی 
و رانندگــی هســتند، اضافه کرد: این کلاس ها پنج شــنبه 
هر هفته برای رانندگان موتورهای شــارژی توقیفی برگزار 

می شود.
وی با اشــاره بــه ۱۰ فقره تصادف فوتی رخ داده توســط 
موتورهای شــارژی در ســال جاری، بیان کرد:  تمامی فوت 
شدگان فاقد کلاه ایمنی بودند که از این جهت پلیس تاکید 

ویژای به استفاده از کلاه ایمنی توسط راکبان دارد.

حدود ۲ هزار راکب موتور شارژی در کلاس های آموزشی 
پلیس کیش شرکت کردند

وزیــر کشــور گفت که پــس از اینکــه قانون 
برنامه هفتم توســعه به تصویب رســید، وزارت 
کشــور برای تشکیل سازمان ملی مهاجرت اقدام 

می کند.
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی ، در جریان 
ادامه بررســی گزارش کمیســیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توسعه، ماده ۸۶ لایحه برنامه هفتم 
توســعه را تصویب کردند. بر اساس این ماده به 
بیگانه،  اتبــاع  و  منظــور ســاماندهی مهاجرین 
وزارت کشــور با همکاری دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی مکلف اســت ســازمان ملی مهاجرت 

دهد. تشکیل  را 
احمــد وحیــدی وزیــر کشــور پیــش از این 
اشــاره کرده بود کــه »تعداد مهاجریــن قانونی 
و غیرقانونــی افغانســتانی در ایــران حــدود ۵ 
میلیــون نفر اســت. وی درباره دلیــل مهاجرت 
مردم افغانســتان گفت: مردم مهاجر افغانســتان 
به دلیل ظلم و ســتم ابرقدرت هــا چه در دوره 
شــوروی چه زمانی که آمریکا به این کشور وارد 

شدند. مهاجرت  به  مجبور  شد، 
محســن نجفی خواه نماینــده دولت در جریان 
بررســی ســازمان ملی مهاجرت گفتــه بود که 
»هشت میلیون و ۴۰۰ هزار نفر مهاجر در کشور 

داریم.«
وزیر کشــور با اشــاره به نگرانــی برخی مردم 
درباره ســاماندهی مهاجریــن، تصریح کرد: این 
نگرانی مورد قبول اســت و مهاجرین ساماندهی 
خواهند شــد، ولی تلاش برای افغانستان ستیزی 
محکــوم بــوده و کار غلطــی اســت. مهاجرین 
غیرقانونی باید از کشــور خارج شوند ما آن هایی 
را ســاماندهی می کنیم که قانونــی بوده و ویزا 

دارند.
وحیدی تاکید کرده اســت که »ما باید برخی 
از شــرایط حقوقی و قضایی خود را تقویت کنیم 
تا با کســانی که به کشور خودشــان بازگردانده 
می شــوند، ولی مجدد به صــورت غیرقانونی به 
ایران وارد می شوند، برخورد شود. در چند ماهه 
اخیــر بیشــتر از ۲۰۰ هزار نفر به کشــور خود 

بازگشــته اند، ولی برخی از آن ها مجدد به ایران 
گردند.« بازمی 

محمدباقــر قالیباف رئیــس مجلس یازدهم در 
جلســه علنی مجلس در روز ســی مهر با اشاره 
به موافقت نمایندگان با تشــکیل ســازمان ملی 
این  مهاجرت، تاکید کرد که »دولت اساســنامه 
ســازمان را تنظیم می کند، اما این اساســنامه و 
چهارچوب اختیارات و وظایف این ســازمان باید 

برسد.« مجلس  تصویب  به 
وزیر کشور درباره زمان تشــکیل سازمان ملی 
مهاجــرت، گفت: وزارت کشــور اساســنامه این 
ســازمان را تهیه می کند البته ابتــدا باید قانون 
برنامــه هفتم قطعی شــود و به تایید شــورای 
نگهبان برســد و سپس این اقدام از سوی وزارت 

شود. انجام  کشور 
بررســی تشــکیل ســازمان ملی  در جریــان 
نماینده  دلیگانــی  حاجی  حســینعلی  مهاجرت، 
مجلس در اخطــاری گفته بود که »آن چه که ما 
شــنیده ایم شــورای عالی امنیت ملی با تشکیل 
سازمان ملی مهاجرت به نحوی که گفته می شود 
مخالف است و در چند موضع گیری که داشته با 
این دو ســاختار و سازمان مخالفت کرده است.«

وزیر کشــور درباره این ادعای حاجی دلیگانی 
به ایســنا، گفت که »نه چنین گزارشی نیست.«

طبــق آمار دولت، در حــال حاضر بیش از ۱۰ 
مرجع از جمله وزارت کار، فراجا و وزارت کشور 
برای مهاجران کد و شناســه صــادر می کنند به 
همین دلیل هدف قانونگذار از تشــکیل سازمان 
ملی مهاجــرت، قــرار گرفتن مســاله مهاجرت 
در زیر مجموعه وزارت کشــور برای ســاماندهی 

است. خارجی  اتباع  مناسب 
تعداد مهاجــران افغانســتانی در ایران پس از 
حاکمیــت طالبان بر این کشــور، افزایش زیادی 
داشــته که تعداد قابل توجهــی از این مهاجران 
به صــورت غیرقانونی وارد کشــور شــده اند در 
حالی که به گفته وزیر کشــور، این مساله دغدغه 
چندانــی برای طالبان نیســت. تاکنون اقداماتی 
از قبیــل اختصاص شناســه به اتبــاع قانونی یا 
خروج آن ها از اطراف برخی اماکن انجام شــده، 
امــا لزوم ســاماندهی مهاجریــن اکنون هم یک 
مطالبــه عمومی و هــم یک تصمیــم حاکمیتی 
است و ایجاد ســازمانی متمرکز برای ساماندهی 
اتبــاع خارجی، می تواند گامــی مثبت برای حل 

باشد. مساله  این 

اتباع خارجی ساماندهی می شوند ؟

اســتاندار هرمزگان با اشــاره به ظرفیت گردشــگری در جزیره بوموســی 
)ابوموســی( گفت: ایــن جزیره ظرفیت تبدیل شــدن به قطب گردشــگری 
خانواده محــور  را دارد و بــرای تحقق این مهم همــکاری لازم انجام خواهد 

گرفت.
بــه گزارش ایرنا از روابــط عمومی اداره کل اســتانداری هرمزگان، مهدی 
دوستی شامگاه شــنبه در نشست هم اندیشی با مســوولان با موضوع اقتصاد 
دریامحور که در جزیره بوموســی در حال فعالیت هســتند، اظهار کرد: رهبر 
معظم انقلاب در نقاط مختلف کشــور دســتورات ویژه ای دارند اما بیشترین 

دستورات محلی را در استان هرمزگان صادر کرده اند.
وی با بیان اهمیت جزیره بوموســی و تاکید رهبــر معظم انقلاب در رابطه 
با توســعه جزایر سه گانه بیان کرد: دریا، گردشگری، شیلات و آبزی پروری از 
مزیت نســبی بوموسی بوده که چراغ اول برای توسعه این جزیره روشن شده 
است؛ از این رو باید زمینه برای ورود دیگر گروه ها نیز در جزیره فراهم شود.

نماینــده عالی دولت در اســتان هرمزگان عنوان کــرد: مجموعه دولت در 
این اســتان، به صورت ویژه  در کنار ســرمایه گذارانی خواهد بود که بخواهند 
در جزیره بوموســی فعالیت داشــته باشــند و حمایت های ویــژه و تخصیص 

انجام خواهد شد. نیز  تسهیلات 
دوستی، گردشــگری را از دیگر ظرفیت جزیره بوموسی دانست و گفت: از 
گروه های دغدغه مند دعوت می کنیم که برای توسعه گردشگری خانواده محور 

در این جزیره ورود کنند، چرا که این جزیره اســتراتژیک قابلیت تبدیل شدن 
به یکی از قطب های گردشگری با رعایت موازین را دارد و ما نیز از این مساله 

حمایت خواهیم کرد.
اســتاندار هرمزگان با بیان اینکه بــرای جزایر هرمــزگان مطالعاتی انجام 
شــده است یادآور شد: برای نخســتین بار مجوز معافیت از خدمت برای یکی 
از مشمولان خدمتِ خانواده های ســاکن در جزیره توسط رهبر معظم انقلاب 

ابلاغ شد.
دوســتی، ســبز شــدن فــرم )ج( ســاکنان بوموســی، افزایــش ظرفیت 
آب شــیرین کن  جزیره و احداث مخــزن چهار هزار مترمکعبــی ذخیره آب، 
تقویت نیــروگاه برق، احــداث فیبرنوری دریایی و اتصال منازل و کســب و 
کارهــا از این طریق به شــبکه ملی اطلاعــات را جزو اقدامــات موثر دولت 
سیزدهم در جزیره بوموسی ذکر کرد و گفت: برای نخستین بار احکام توسعه 
این شهرســتان در برنامه هفتم توســعه تصویب شده است و دولت در پی آن 

تعهدات ویژه ای را در قبال این منطقه پذیرفته اســت.
وی با اشــاره به در دســت اقدام بودن تکمیل و تجهیز بندر چند منظوره 
بوموســی، اشــاره ای به راه اندازی خط مســافربری دریایی بین بندرعباس و 
این جزیره کرد و گفت: خدمات آنتن دهی همراه اول و آنتن دهی شــبکه های 

تلویزیونی دیجیتال نیز در شهرســتان بوموسی تقویت خواهد شد.
اســتاندار هرمزگان، از تشــکیل کارگروه ویژه برای توسعه جزیره ابوموسی 

نیز خبر داد و گفت: با پیگیری های مســتمر موفق شده ایم مجوزی از وزارت 
نفت برای اســتخدام ساکنان جزیره بوموسی در شرکت فلات قاره اخذ کنیم.

وی خاطرنشــان کرد: اقداماتی نیز در راســتای تقویت حمل و نقل عمومی 
درون جزیره انجام شــده اســت و برای افزایش امکان ســکونت نیز مقدمات 

احداث ۹۰ واحد مســکونی در جزیره آغاز شده است.
دوســتی بر لزوم افزایــش نقش جوامــع محلی به ویژه بانوان ســاکن در 
بوموســی در اشــتغال های خانگی تاکید کرده و گفت: زنجیره ماهیان زینتی، 
زنجیره تولید صدف و تولید مروارید مصنوعی از جمله فعالیت هایی اســت که 

می توان در جزیره بوموســی در کنار ماهی در قفس راه اندازی کرد.
شهرستان ابوموســی یا بوموسی شــامل جزیره های بوموسی، تنب بزرگ، 

تنب کوچک، ســیری، فارور بزرگ و فارور کوچک است.
جزیره بوموســی با ۱۲ کیلومتر مربع وسعت به عنوان مرکز این شهرستان 
در آب های خلیج فارس و در فاصله ۷۵ کیلومتری بندرلنگه و ۵۷ کیلومتری 

شرق جزیره سیری واقع شده است.
ایــن شهرســتان به لحــاظ موقعیــت جغرافیایــی اهمیت بســیار زیاد و 
اســتراتژیک برای کشــور دارد و از جنبه اهمیت دریایی به دلیل نزدیکی به 
آبراه های بین المللی و همچنین تردد شــناورهای ســنتی تجاری و صیادی 
در آب های خلیج فارس از این منطقه به کشــورهای حوزه خلیج فارس حائز 

است. بسیار  اهمیت 

استاندار هرمزگان: 

جزیره بوموسی به قطب گردشگری خانواده تبدیل می شود
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اینترنت هدیه روز خبرنگار توسط هر ۳ اپراتور برای خبرنگاران جا مانده فعال شد.

به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، اینترنت هدیه خبرنگاری برای آن دسته از خبرنگارانی که جا مانده بودند توسط اپراتورهای همراه 
اول و رایتل فعال شده است. همچنین اینترنت خبرنگاری توسط اپراتور ایرانسل که قرار شده با تاخیر اندکی پس از همراه اول و رایتل 

فعال شود به زودی فعال خواهد شد.وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات چند سال است که در روز ۱۷ مرداد ماه، ۲٠٠گیگ اینترنت 
هدیه به خبرنگاران می دهد. در دو سال اخیر به منظور به روزرسانی لیست خبرنگاران، فعال شدن این هدیه منوط به ثبت نام در سامانه 

»پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« و »سامانه جامع رسانه های کشور« شد.

اینترنت هدیه خبرنگاران جامانده فعال شد

گردشگری، فرهنگ وهنر
روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی

یکشنبه
07 آبان 1402
 شماره  1554

خبر

ثبت ملی ۱۶ اثر منقول فرهنگی، 
تاریخی موزه های فارس

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان فارس از ثبت ۱۶ اثر منقول فرهنگی، تاریخی 
موزه های فارس در فهرســت آثار ملی ایران خبر داد.

به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی اداره کل 
امروز،  میراث فرهنگی فارس، ســیدمؤید محسن نژاد 
۶ آبان گفت: تعداد ۱۶ اثــر از آثار منقول فرهنگی و 
تاریخی موزه های پارس و آستان حضرت شاهچراغ)ع( 
در شورای عالی ثبت آثار منقول وزارت متبوع مطرح 
و مورد بررســی قرار گرفت به تائیــد تمامی اعضای 

شورا رسید.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع 
دســتی فارس ادامه داد: به زودی شــماره های ثبتی 
این ۱۶ اثر پس از طی تشریفات قانونی به مقام عالی 

استانداری ابلاغ خواهد شد.
در ادامــه رئیس اداره امور موزه ها و مســئول ثبت 
امــوال منقــول فرهنگــی، تاریخــی اداره کل میراث 
فرهنگی فارس گفت: در ســال ۱۴٠۲ تعداد ۶ پرونده 
ثبتی از آثار موزه ها تکمیل و جهت طرح در شــورای 

عالی ثبت اموال منقول وزارت متبوع، ارسال شد.
محمد مهدی نجفی ادامه داد: این آثار شــامل ۱۴ 
تابلو نقــاش رنگ و روغن موجــود در موزه پارس با 
موضوعــات مکتب خانــه، جنگ کرنــال، زنان زندی، 
خسرو شــیرین، موسی و شــبان، تابلو نقاشی تصویر 
میرزا حسینی شــریف شــیرازی، تابلو نقاشی سماع 
حضرت مســیح اثر اســماعیل آشــتیانی، بازمانده از  
دوران زندیــه، قاجار و دوره پهلــوی اول و همچنین 
دو قرآن و یک ظرف ســفالی باز مانده از قرون چهارم 
و پنجم هجری قمری، از آثار موجود در موزه آســتان 
مقدس حضرت شــاهچراغ )ع(  در شورای عالی ثبت 
وزارت میراث فرهنگی طرح و با نظر عضاء شــورا در 

فهرست آثار ملی ایران  جای گرفت.
رئیــس اداره امور موزه هــا و مســئول ثبت اموال 
منقول فرهنگــی، تاریخی اداره کل میــراث فرهنگی 
فــارس گفت: با ثبــت این آثار تاکنــون ۱۳۱ قلم از 
آثار موزه های فارس در فهرســت آثار ملی ایران ثبت 

شده اند.
وی تصریح کرد: در تلاشــیم که تعــداد دیگری از 
آثــار را به ویژه در حوزه موزه های بخش خصوصی در 
فهرســت آثار ملی به ثبت برســانیم و در حال حاضر 
نزدیک به شــصت پرونده ثبتی برای ارائه به شــورای 

عالی ثبت آماده شده است.

؛ رداد ب ل خ مسئو یک 

کشف نخستین تدفین  دوره ساسانی 
در اشنویه

رئیــس اداره میــراث فرهنگــی، صنایع دســتی و 
گردشــگری اشــنویه گفــت: نخســتین تدفین  دوره 
ساســانی در آذربایجان غربــی در تپه باســتانی این 
شهرســتان یافــت شــد که ایــن امر یکــی دیگر از 

نشانه های قدمت این منطقه از کشور است.
روناک تاســا اظهــار کرد: در بررســی های صورت 
گرفته، ۱۱ محوطه تاریخی در محدوده آبگیری ســد 
چپرآباد این شهرســتان شناســایی و عملیات نجات 
بخشــی آن انجام شد که در فصل سوم کاوش در این 

منطقه، تدفین مربوط به دورۀ ساســانی کشف شد.
وی بــا بیان اینکه این مورد با توجه به ســنت های 
تدفین در دورۀ ساســانی، یکی از معدود تدفین های 
شناســایی شــدۀ این دوره اســت که ارزش باستانی 
زیادی نیــز دارد، تصریح کرد: در ایــن کاوش، انواع 
اشــیای موزه ای از جمله ظروف سفالی، اشیای سنگی 
و اســتخوانی نیز یافت شــده که هم اکنون در موزه 

نگهداری می شوند. اشنویه 
رئیــس اداره میــراث فرهنگــی، صنایع دســتی و 
گردشــگری اشــنویه گفــت: فصل ســوم کاوش تپه 
چپرآبــاد، همزمان با آبگیری ســد، به مدت ۵٠ روز 
انجام و طی این فصل، ۱٠ ترانشــه به ابعاد گوناگون 
در ادامۀ بخش های کاوش  شــدۀ ۲ فصل پیش مورد 
بررســی قرار گرفت که در نتیجــۀ آن بیش از ۲۳٠ 
مترمربــع از بقایای معمــاری این اســتقرار پیش از 

تاریخی آشکار شد.
تاســا با بیان اینکه تپۀ چپرآباد در برنامۀ بررســی و 
 CHD۰۳ شناسایی به نام تپه گَرگَرو با کد اختصاری
نام گذاری شد، اظهار کرد: این منطقه بر اساس اسناد 
میراث فرهنگی آذربایجان غربــی و گفتۀ اهالی منطقه 

به نام تپۀ "چپرآباد" معروف است.
وی بــا بیان اینکــه در نتیجۀ ســه فصل کاوش در 
این محوطه مشــخص شــده که تپه چپرآباد بقایای 
روســتایی کوچک مربوط به نیمــۀ دوم هزاره پنجم 
قبــل از میلاد اســت، گفت: هم اکنــون ۱۱ محوطه 
تاریخی این شهرســتان در محدوده سد چپرآباد قرار 
دارد کــه از این تعداد پنج تپه باســتانی در محدوده 
پرخطر )دفن در زیر آب( و ۶ تپه نیز در حاشــیه سد 

قرار دارد.
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی اداره کل 
اضافه کرد:  تاســا  آذربایجان غربی،  فرهنگــی  میراث 
آبگیری سد چپرآباد از اوایل شهریور امسال، همزمان 
با هفتۀ دولت، شروع و سطح آب دامنه های شمالی و 
شرقی محوطه را در بر گرفته اما هنوز بقایای معماری 

آشــکار شده در بالای تپه به زیر آب نرفته است.

خبر

کتیبه ای با ردی از زبان 
فارسی در سریلانکا

کتیبه ســه زبانۀ فارســی، چینی و تامیلی 
درحالــی حدود یک قرن پیش در ســریلانکا 
شناســایی شد، که ســال ۱۴٠۹ میلادی در 

چین تهیه شده بود.
به گزارش ایســنا به نقــل از روابط عمومی 
پژوهشــگاه میــراث  فرهنگی و گردشــگری، 
مرتضی رضوانفر ـ عضو هیأت علمی پژوهشگاه 
میــراث فرهنگی و گردشــگری ـ در این باره 
گفت: ایــن کتیبه ســال ۱۹۱۱ میلادی در 
سریلانکا شناسایی شد که توسط یک دریادار 
مســلمان چینی به نام »جِنگ خه« تهیه و در 

معبدی بودایی نصب شده بود.
او افزود: »جنگ خه« یکی از نامداران کشور 
چین اســت و آثاری درباره او در ایران منتشر 
شده اســت. او ناوگانی عظیم با ۲۱۷ کشتی 
غول پیکر و ۲۸ هزار ملوان داشــت و چهار بار 

به هرمز سفر کرده بود.
رضوانفــر ادامــه داد: کتیبه کــه در تاریخ 
۱۴٠۹ میــلادی در چین تهیه شــده حاوی 
شُــکرگزاری از بودا در متن چینی، از ویشنو 
در متن تامیلی و از الله در متن فارســی است 
و همچنین فهرستی از هدایایی بسیار گرانبها 
آمده که ظاهرا بعدها توسط پرتغالی ها به یغما 

رفته است.
عضــو هیــأت علمــی پژوهشــگاه میراث  
فرهنگی و گردشگری با اشــاره به اینکه این 
کتیبه ارزش فراوانی برای دو کشور سریلانکا 
و چیــن دارد، اظهار کــرد: چند کلمه از متن 
فارســی این کتیبۀ ارزشمند، حدودا ۹٠ سال 
پیش توسط غلام یزدانی، مدیر باستان شناسی 
دانشــگاه حیدرآباد هند از روی عکس خوانده 
شده اســت و به نظر می رسد جا دارد توسط 

کارشناسان ایرانی دوباره بررسی شود.
رضوانفر  گفت: علت حضور زبان فارسی در 
مسیر راه ابریشم دریایی از بنادر شرقی چین 
تا آفریقا، پذیرفتن زبان فارسی به عنوان زبان 

میانجی در این مسیر تجاری است.

»آکتور« به جشنواره ژنو 
می رود

ســریال »آکتور« ســاخته نیما جاویدی به 
بخش رقابتی سریال های بین المللی جشنواره 

فیلم ژنو ۲٠۲۳ دعوت شد.
به گزارش ایســنا، بیست و نهمین جشنواره 
بین المللی فیلم ژنــو از تاریخ ۳ تا ۱۲ نوامبر 
)۱۲ تــا ۲۱ آبان ماه( در کشــور ســوئیس 
برگزار می شود و سریال »آکتور« ساخته نیما 
جاویدی و با نقش آفرینی بازیگرانی چون نوید 
محمــدزاده، احمد مهران فر، هانیه توســلی و 
هســتی مهدوی در بخش رقابتی سریال های 
بین المللی این رویداد حضور خواهد داشت. 

ســریال »آکتور« پیش از این چند جایزه از 
جمله جایزه بهتریــن فیلمنامه از هجدهمین 
دوره جشــنواره درامای ســئول و همچنین 
جایزه بخش بین الملل جشــنواره ســریزمانیا 
»Series Mania« در فرانســه را دریافت 

کرده است.
سریال »آکتور« به کارگردانی نیما جاویدی 
با بازی نوید محمدزاده، احمد مهرانفر و هانیه 
توســلی و... دربــاره زندگی پرفراز و نشــیب 
چند بازیگر مســتعد تئاتر اســت که با قبول 
یک پیشــنهاد ویژه، زندگی شــان دستخوش 

ماجراهای پیچیده ای می شود.

واگذاری خانه عطاردی 
شاهرود به بخش خصوصی

ایسنا/ســمنان رئیس اداره میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان شاهرود 
از واگذاری خانه عطاردی شــاهرود به بخش 

خصوصی خبر داد.
مرتضی نظری ۶ آبان ماه ۱۴٠۲ اظهار کرد: 
این بنا بــا کاربری هنری، خانــه فرهنگ به 
سرمایه گذاران بخش خصوصی واگذار می شود.

رئیــس اداره میــراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی شهرســتان شــاهرود افزود: 
اســناد مزایده این بنا از طریق مزایده عمومی 
به صــورت قرارداد ســرمایه گذاری در مرمت، 
احیــاء، نگهداری و واگذاری حق اســتفاده و 

بهره برداری مدت معین، منتشرشده است.
نظری گفت: اشــخاصی کــه صلاحیت های 
لازم را ازنظر کمیته فنی و بازرگانی دارا بوده  و 
بالاترین مبلغ اجاره بها را پیشنهاد کرده باشند 

به عنوان برنده مزایده شناخته خواهند شد.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی شهرستان شاهرود گفت: برنده 
مزایــده می تواند در دوره عملیــات تکمیلی 
مرمت و آماده ســازی احیاء با شرایط مندرج 
در متن قرارداد و بــا تائید و موافقت صندوق 
احیاء از بخش های تکمیل شده، بهره برداری و 

از منافع آن استفاده کند.
وی یــادآوری کــرد: تمامــی علاقه مندان 
می توانند اسناد شرکت در مزایده را از طریق 
ســامانه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی 

www.setadiran.ir دریافت کنند.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی شهرستان شاهرود تصریح کرد: 
خانه عطاردی شاهرود در بافت قدیم، خیابان 
۱۵ خــرداد، کوچه چاپارخانــه، جنب برج و 

باروی قدیم قرار دارد.

یک منتقد ســینما گفت: اغلب سریال های 
شــبکه نمایش خانگی کپی شــده آثار دهه 
چندم تلویزیون های خارجی و ترویج خشونت 

است.
جبار آذین، منتقد سینما و تلویزیون درباره 
تاثیــر بعضی از ســریال های شــبکه نمایش 
خانگی در ترویج خشونت در جامعه گفت: در 
کنار تولیدات متنوع شبکه نمایش خانگی که 
برای مردم یا بازار توزیع می شود، ما با جریانی 
مواجه هســتیم که سمت و سوی فرهنگسازی 
ندارد و بیشتر به سمت فرهنگ سوزی گرایش 

دارد.
آذین ادامــه داد: درحالی خواســته مردم 
امید آفرینی و شادابی است و بارها منتقدان، 
هنرمنــدان، برخی مســئولان و مقام معظم 
رهبری به امید آفرینی در جامعه تاکید کردند. 
اما همچنان ســریال هایی که اغلب کپی شده 
آثار دهــه چندم ماهواره هــا و تلویزیون های 
خارجی اســت، بازار تولید و شــبکه نمایش 
خانگی را اشــباع کرده است. ترویج خشونت، 
بازاری سازی و تبلیغ سبک زندگی غربی چهره 
شاخص و ناپسند شبکه نمایش خانگی است.

ایــن منتقد ســینما با بیــان اینکه بخش 
اعظم تولیدات شــبکه نمایش خانگی فیلم ها 

و ســریال هایی را دربر می گیــرد، که بجای 
توجه به نیاز مخاطب به خشــونت متوســل 
شدند، افزود: این مسیر مسیر فرهنگ جامعه 
و نیاز نسل های مختلف ایران اسلامی نیست. 
چــون تبلیغ و ترویج خشــونت بــد آموزی، 
فرهنگ سوزی، تخریب مناسبات خانوادگی و 
اجتماعی و انحرافات فکری و ذهنی نسل های 

جوان و نوجوان را درپی دارد. 
به گفته وی، اگرچه شــبکه نمایش خانگی 
به دلیل سیاســت های پیــش رو باید تنوع در 
تولیدات را داشته باشد و توجه به سلیقه های 

مختلف جامعه یک شــرط است، اما باید این 
تولیــدات از میان فرهنگ و مناســبات مردم 
عبور کند. تولید سریال های اجتماعی، پلیسی، 
خانوادگــی، کمــدی و ... از ضروریات حیات 
سینما، تلویزیون و شبکه نمایش خانگی است. 
فیلم و سریال هایی که در گونه  جنایی، پلیسی 
و وحشــت قرار دارند، باید به طور مستقیم از 
ارائه و بازنمایی صحنه های ناشی از خشونت، 

جنایت و زد و خورد خودداری کنند.
آذیــن با بیــان اینکــه بایــد از روش های 
هنرمندانــه بــرای نشــان دادن بعضــی از 

صحنه هــای خشــن اســتفاده کــرد، گفت: 
شــاید کسانی عمداً یا ســهواً این صحنه های 

خشونت بار را به تصویر می کشند.
این منتقد ســینما در پاســخ به این سوال 
که آیا کســانی که با نگاه تجاری وارد شبکه 
نمایش خانگی شدند، زد و خورد و صحنه های 
اکشــن را عاملی برای جذب مخاطب و جذب 
ســرمایه می دانند؟ تصریح کرد: هدف عمده 
این نوع محصولات سودآوری  تولیدکنندگان 
و کاسبی اســت. ما در یکسری آثار جنایی و 
پلیســی می بینیم برای جذب نسل جوان از 
صحنه های پر زد  و خورد استفاده می شود. چه 
لزومی دارد که صحنه فرو رفتن چاقو به بدن 
یک فرد و فوران خون ناشــی از آن به نمایش 

دربیاید؟ 
وی در پاســخ به این سوال که علاوه بر متن 
سریال در تبلیغات محیطی شاهد صحنه های 
خشــونت بار فیلم و سریال ها هستیم، توضیح 
داد: بله، نه تنها در فیلم و سریال  ها صحنه های 
خشــونت بار می بینیم، تبلیغــات این آثار هم 
عمدتاً بر روی کشــت و کشتار متمرکز است. 
اگر تولیدکنندگان این آثار می خواهند جوانان 
را جذب کنند، شاید موفق شوند ولی در کنار 

جذب باعث انحراف آنان هم می شوند.

ترویج خشونت و تبلیغ سبک زندگی غربی در شبکه نمایش خانگی

چهارمین و پنجمین دوره از جشنواره موسیقی امیرجاهد 
به طور همزمان از ۱۱ تا ۲۶ آبان ماه در برج آزادی، خانه موزه 
دکتر معین و استاد امیرجاهد و سرای ابوذر برگزار می شود.

به گزارش ایســنا، مهدی مســاح بیدگلــی )دبیر اجرایی 
جشنواره سراسری موسیقی امیرجاهد( درباره برگزاری این 
جشــنواره گفت: »زمانی که قرار بود، دوره چهارم جشنواره 
در بخش هــای مختلف برگزار شــود، به دلایل مختلفی این 
اتفاق رخ نداد؛ البته برنامه اجرایی فراخوان و داوری مرحله 
اول انجام شده بود و تنها اجراهای صحنه ای برگزار نشد. به 
همین دلیل، سال گذشــته برای پرهیز از تعویق جشنواره، 
ثبت نام دوره پنجم جشــنواره را آغاز و فراخوان را منتشــر 
کردیم و مدارک از ســوی شــرکت کنندگان بــه دبیرخانه 
جشنواره ارسال شــد و در نهایت آثار توسط هیئت داوران 
دور نخســت بازبینی و نتایج اعلام شــد اما تصمیم گرفتیم 
دوره چهارم و پنجم جشــنواره که نیمه تمام باقی مانده بود 

را با هم ادغام کنیم.«
وی افزود: »این جشــنواره از تاریخ ۱۱ تا ۲۶ آبان ماه در 
برج آزادی تهران، خانه موزه دکتر معین و استاد امیرجاهد، و 
سرای ابوذر برگزار می شود اما بخش عمده جشنواره در برج 
آزادی برگزار خواهد شــد. همچنین هیئت داوران جشنواره 
نیز به تأیید خانه موسیقی خواهد رسید. متولیان اصلی این 
دوره از جشــنواره، خانه موزه دکتر معین و استاد امیرجاهد، 
خانه موسیقی ایران و برج آزادی هستند؛ البته در دوره های 
گذشته ســازمان های مختلفی از جمله شــهرداری منطقه 
۱۴ تهران و شورای اسلامی شــهر تهران در کنار جشنواره 
بودند، اما در این دوره تنها حامیان و متولیان این جشنواره، 
خانه موزه دکتر معین و اســتاد امیرجاهد، خانه موســیقی 
ایران و برج آزادی با مجوز دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی هستند.«

مســاح بیدگلی در مورد جزئیات جشــنواره گفت: »این 
دوره از جشــنواره در چهار بخشِ تکنوازی، دونوازی، اجرای 
گروهی و پژوهش برگزار خواهد شــد. همچنین کار ویژه ای 
که قرار اســت در این دوره برگزار شود، اضافه شدن بخشی 
به نام اســتعدادهای درخشــان اســت. به این صورت که 
تعدادی از برگزیدگان بخش تکنوازی و دونوازی وارد بخش 
استعدادهای درخشان خواهند شد و برگزیدگان این بخش  
با نظر هیئت داوران بوده و در مراسم اختتامیه اعلام خواهند 
شــد. پس از اعلام نهایی، متولیان جشــنواره تحت عنوان 
حامیان جشنواره سراسری موسیقی امیرجاهد در کنار این 
افراد خواهند بود و از آن ها در بخش های »آموزش«، »تهیه 
موزیــک ویدئوها« به صورت ماهیانــه و فصلی و... حمایت 
خواهند کرد که انشالله در مراسم اختتامیه به صورت مفصل 
راجــع به این موضوع صحبت می شــود. البته در هر ســال 
رویکرد جشنواره به این صورت بود که یک ارکستر تشکیل 
می دادیم و این افراد در ارکستر امیرجاهد فعالیت می کردند، 
اما امسال بخش استعدادهای درخشان را به جشنواره اضافه 
کردیم تا حامی این افراد باشیم و چندین سال در کنارشان 

باشیم.«
وی در خصــوص رده های ســنی اضافه کــرد: »رویکرد 
اصلی جشنواره حمایت از جوانان است اما در این جشنواره 
رده های سنی مختلفی را داریم: رده های سنی الف )۹ تا ۱۱ 
ســال(، رده سنی ب )۱۲ تا ۱۵ ســال(، رده سنی ج )۱۶تا 
۱۸ سال(، رده سنی د )۱۹ تا ۳۵ سال(، و رده سنی ه  )۳۶ 
سال به بالا(. جشــنواره ژانرهای مختلفی همچون موسیقی 
ایرانی )دستگاهی و نواحی(، کوبه ای، کلاسیک غربی، و پاپ 
را دربرمی گیرد و بخش پژوهش و نظری موسیقی نیز برگزار 
خواهد شــد. هیچ محدودیتی در سازهای شرکت کنندگان 
وجــود نداشــته و عزیزان با هر ســازی می تواننــد در این 

جشنواره شرکت کنند.«
مســاح بیدگلی در پایان خاطرنشــان کــرد: »از آنجا که 
این جشــنواره به نام اســتاد محمدعلی امیرجاهد اســت و 
ایشان موســیقیدان، شاعر، و تصنیف ســاز بودند و شروع 
جشــنواره  از همین مکان یعنی خانه مــوزه دکتر معین و 
استاد امیرجاهد بود، به همین دلیل شورای سیاست گذاری 
جشنواره تصمیم گرفت اگر افراد شرکت کننده در جشنواره، 
در اجراهایشــان از تصنیف ها و ملودی های استاد امیرجاهد 
اســتفاده کنند، امتیاز بیشتری قائل شود و در آیین نامه نیز 
قطعاتی پیشــنهادی لحاظ شده تا افراد برای دریافت امتیاز 
بیشــتر بتوانند از این قطعات اســتفاده کننــد. به هر حال 
این یک امتیاز برای افراد شــرکت کننده محسوب می شود 
و اجباری برای اســتفاده از تصنیف ها و ملودی های اســتاد 
امیرجاهد توســط شرکت کنندگان وجود ندارد. ضمن اینکه 
در آیین نامــه نیز در رده های ســنی مختلف، قطعاتی برای 

موسیقی ایرانی در نظر گرفته شده است.«

برگزاری همزمان چهارمین و پنجمین دوره
 از یک جشنواره موسیقی

مدیر پخش »شهر فرنگ« فروش فیلم »جنگل پرتقال« 
را در روزهــای اولیه اکران خوب می داند و امیدوار اســت 
که از ظرفیت های مختلف برای دیده شدن این فیلم بهره 

ببرند.
به گزارش ایســنا، از چهارشنبه هفته گذشته ۳ آبان ماه 
بود که فیلم ســینمایی »جنگل پرتقال« بــه کارگردانی 
آرمان خوانســاریان و تهیه کنندگی رسول صدرعاملی در 
سینماهای سراسر کشور به اکران درآمد و با توجه به حس 
و حال پاییزی و متفاوت خود توانســت طی ۳ روز ۵ هزار 
مخاطب را بــرای دیدن این فیلم اجتماعی به ســینماها 

بکشاند.
در همین راستا با سید علی طباطبایی نژاد مدیر پخش 
شــهر فرنگ که اکران این فیلم سینمایی را بر عهده دارد، 

گفتگویی داشتیم که در ادامه می خوانید:
 به نظر شما به عنوان مدیر پخش، دلیل استقبال از 

فیلم »جنگل پرتقال« چیست؟
فیلم ســینمایی »جنگل پرتقال« در جشنواره ۴۱ فجر 
توانست در ۳ بخش بهترین بازیگر زن، بهترین بازیگر مرد 
و بهترین فیلم اول نامزد شــده و در عین حال توانست با 
بازخورد خوبی از سمت منتقدان و سینماگران مواجه شود.

 ترکیب این اتقاقات در کنار هم، از همان زمان جشنواره 
این نوید را می داد که با توجه به پتانســیل و حس و حال 
خوبی که فیلــم دارد، در اکران هم می تواند موفق شــود 
و مخاطب راضی از ســالن ســینما خارج شود. با توجه به 
این نــکات »جنگل پرتقــال« از روز اول اکران خود تا به 
امروز نزدیک به ۳٠٠ میلیون فروش افتتاحیه داشــته و ۵ 
هــزار مخاطب را با خود همراه کرده اســت. ما از روز اول 

فروش تاکنون رونــد صعودی را برای تعداد مخاطبان این 
فیلم تجربه کردیم که امیدواریم در ادامه نیز با فرایندهای 
تبلیغاتی که بــرای »جنگل پرتقال« در نظــر داریم و به 
خصــوص خود مخاطبان کــه بهتریــن تبلیغ کننده آثار 
هستند، این حس و حال خوبی که از فیلم می گیرند را به 
بقیه هم منتقل کنند و در ادامه هم روند صعودی خوبی را 

برای این فیلم اجتماعی شاهد باشیم.
فکــر می کنید فروش فیلم های کمــدی حال حاضر، 
فرصت دیده شدن فیلم های اجتماعی را فراهم می کنند؟

»جنگل پرتقال« زمانی اکران شــد که گیشه سینما در 
اختیار کمدی ها و آثار کودک است؛ البته همین تنوع ژانر 
نســبت به آثار موجود در اکــران می تواند برگه برنده این 
فیلم باشد و با توجه به فضای اکران فعلی، مخاطبان خاص 
این فیلم می توانند فعال شوند. امیدوارم سینماداران هم با 

ســانس هایی که در ادامه به این فیلم اضافه خواهد شد، ما 
را در حمایت از این ژانر تنها نگذارند تا بتوانیم روند بهتری 

را در فروش این فیلم سینمایی شاهد باشیم.
چه تدابیری در ادامه در بخش تبلیغات و پخش این 

فیلم سینمایی در نظر دارید؟
همه تلاش ما برای اکران »جنگل پرتقال« این است که 
بتوانیم هر ظرفیتی که به بیشتر دیده شدن این فیلم کمک 
می کند را فعال کنیم. به طور مثال با توجه به بســتری که 
فیلم در آن روایت می شود، فضاهای دانشگاهی می توانند 
به فرایند اکران عمومی مــا به عنوان بازوی کمک کننده 
اضافه شوند و به همین دلیل به زودی اکران های دانشگاهی 
را خواهیم داشت که در اکران عمومی باعث شناخت بیشتر 

مخاطبان از فیلم شود و مسیر خوبی را رقم بزند.
در حال حاضر فیلم هایی اجتماعی باید چه ویژگی 
داشته باشند که در روند اکران بتوانند مخاطب را در 

سینماها با خود همراه کنند؟
شاید امروزه در فضای کلی سینما این نظریه وجود داشته 
باشــد که فقط فیلم های کمدی میفروشند؛ اما من کاملا 
با این موضوع مخالفم. چون مــا مخاطبانی هم داریم که 
پیگیر سینمایی هستند که بیشتر به دغدغه های اجتماعی 
بپــردازد. به طور مثال ما در این مــدت اکران فیلم »کت 
چرمی« را داشتیم که فروش موفقی داشت و در ادامه نیز 
فیلم »جنگل پرتقال« را داریم که یک درام عاشقانه است. 
در این مدت که اکران فیلم آغاز شــده است، با حضور در 
سینماها همراهی مخاطبان با فیلم را شاهد بودم که با آن 
ارتباط برقرار کرده و مطمئن هستم که این فیلم سینمایی 

با تبلیغ مخاطبان، بیشتر و بهتر دیده خواهد شد.

یک آمار و تحلیل از میزان فروش »جنگل پرتقال«



خبر
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 

هرمزگان:

هنرستان ۱۸ کلاسه حاجی آباد پس 
از ۱۲ سال افتتاح شد

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس هرمزگان 
گفت: هنرستان حاجی آباد پس از گذشت بیش از ۱۲ 

سال به بهره برداری رسید.
مهــدی باوقارزعیمی ظهر امروز )ششــم آبان ماه( 
در آئیــن افتتاح هنرســتان شــبانه روزی حاجی آباد، 
اظهار کرد: این طرح آموزشــی پس از گذشــت بیش 
از ۱۲ ســال با حمایت های ویژه استاندار هرمزگان به 

بهره برداری رسید.
وی، با ذکر ایــن نکته که طولانی بــودن عمر این 
پروژه، چالش هایی را برای شــروع دوباره طرح ایجاد 
کرده بود، عنــوان کرد: پیشــرفت فیزیکی پروژه در 
۶ مــاه گذشــته ۲۵ درصد بود و این پــروژه دیگر به 
یک مطالبه مســتمر میان اهالی فرهنگ شهرســتان 
حاجی آبــاد تبدیــل شــده بود کــه خوشــبختانه با 
حمایت های دولت ســیزدهم و همــکاری مردم این 

هنرستان در حال حاضر به بهره برداری رسید.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس هرمزگان، 
تصریح کرد: هنرســتان حاجی آبــاد دارای ۱۸ کلاس 
درس، فضاهای اختصاصی پرورشی، اداری و کارگاهی 
اســت و ظرفیت پذیرش ۱۲۰ نفر را در خوابگاه های 
خــود دارد که با اعتباری بالغ  بر ۴۱۰ میلیارد ریال به 

بهره برداری رسید.
باوقــار زعیمی، بــا بیان اینکه امیــدوارم این طرح 
آموزشــی بتواند نقشی در توســعه این شهرستان ایفا 
کند، بیان کرد: خوشــبختانه شهرســتان حاجی آباد 
در شــاخص »سرانه فضای آموزشــی« جایگاه خوبی 
را در میان شهرســتان های دیگر اســتان هرمزگان و 
حتی کشور دارد. بر اســاس گزارش های وزارت خانه، 
میانگین »ســرانه فضای آموزشی« در کشور ۵.۲ متر 
مربع و در اســتان هرمزگان ۴.۸ مترمربع اســت در 

حالیکه این رقم در حاجی آباد هفت مترمربع است.

دادستان عمومی و انقلاب میناب خبر داد:

کشف نیم تن شیشه در ایست  
بازرسی »چغارزردی« هرمزگان

دادســتان عمومــی و انقلاب شهرســتان میناب از 
کشــف نیم تن شیشه در ایست بازرسی »چغارزردی« 

خبر داد.
ابراهیــم طاهری با اشــاره به عزم جــدی نیروهای 
خدوم انقلاب اسلامی در مبارزه با مواد مخدر، افزود: 
ماموران انتظامی ایســت بازرســی شــهید چغازردی 
میناب در مســیر ترانزیتــی »بندرعباس-میناب« از 
انتقــال محموله بــزرگ موادمخدر صنعتی شیشــه 
به وســیله یک دســتگاه کامیون متعلق به قاچاقچیان 
با خبر شــدند و عملیاتی را برای توقیف محموله مورد 

نظر طراحی و اجرا کردند.
وی تصریح کرد: ماموران انتظامــی با هماهنگی مقام 
قضایی، کامیون مورد نظر را حین تردد شناسایی و پس 
از تعقیــب و گریز، ضمن توقیف آن در بازرســی انجام 
شــده، ۵۰۰ کیلوگرم موادمخدر شیشه را که به صورت 
کاملا ماهرانه ای جاســازی شــده بود، کشــف و ضبط 
کردند.دادســتان عمومی و انقلاب میناب خاطرنشــان 
کرد: در جریان این عملیات، یک نفر دستگیر و با صدور 
قرار تامین کیفری بازداشت شده است و با اقدامات ویژه 
دســتگاه قضایی و تلاش شــبانه روزی نیروی انتظامی، 
شهرســتان میناب برای فعالیت ســوداگران مرگ ناامن 
شــده که این دســتاورد مهم در ســایه تعامل خوب و 

تشریک مساعی محقق شده است.

مدیر شبکه بهداشت قشم اعلام کرد؛

مشاهده پشه آئدس در قشم
مدیر شــبکه بهداشــت و درمان شهرستان قشم از 
مشــاهده و صید زنده پشه مهاجم دِنگی یا آئدس در 
بررســی های محیطی در ســطح یکی از شهرک های 

مسکونی این شهر خبر داد.
یاســر مرادی اشاره به مشاهده شدن پشه آئدس در 
شهرســتان قشــم، اظهار کرد: کلید طلایی مبارزه با 
پشه آئدس از بین بردن زیستگاه این حشره است که 

با همکاری مردم باید این مهم را پیگیری کرد.
وی بــا اشــاره به حساســیت موضوع همــکاری و 
همیاری تمامــی ارگانهای دولتــی و خصوصی، ائمه 
جمعه، ســازمانهای مردم نهاد، شــوراها، دهیاران و 
معتمدین ســطح شهرستان مرزی قشم و عموم مردم 
را در کنترل پشــه آئدس و پیشگیری از بیماری های 
منتقله از گزش این پشه را مهم و حیاتی عنوان کرد.

مدیر شــبکه بهداشــت و درمان شهرستان قشم، با 
اشاره به برگزاری جلســه ای فوری با موضوع بررسی 
چگونگی مقابله با گســترش پشه آئدس در شهرستان 
قشــم، بیان کرد: از بین بردن آب هــای راکد مانند 
آب زیر کولــر، ظرف آب زیر گلــدان، ذخایر آب در 
منازل، باغ ها و طرح ســاختمانی، چاله های آسانسور 
در ســاختمان های درحال ساخت، زباله های خانگی 
و ضایعات، برکه های آب، پســاب های خانگی که در 
ســطح محلات رها شده اســت، جمع آوری لاستیک 
های فرســوده و وارونه کردن قایق های بلا استفاده از 

اقدامات ضروری و حیاتی است.

اخبار

بسته رفع مشکلات بنادر 
و گمرکات هرمزگان در 

دست اجرا است
استاندار هرمزگان با اشاره به برخی مشکلات 
در حوزه گمرکات و بنادر اســتان گفت: بسته 
کوتاه مدت در زمینه رفع مســائل و مشکلات 
بنادر و گمرکات استان تهیه شده و بخش هایی 

از این طرح در دست اجرا است.
به گزارش ایرنا، مهدی دوســتی در نشست 
بررسی مشــکلات و نواقص بنادر و گمرکات 
استان و پیشــرفت طرح ها اظهار کرد: باتوجه 
به ماموریتــی که به اداره کل پدافند غیرعامل 
استان مبنی بر حضور میدانی و احصا مسائل 
و مشــکلات اساســی بنادر و گمرکات داده 
شــد، مهم ترین مســائل مرتبط با این حوزه 

جمع بندی شده است.
وی بیان کرد: برای بنادر هرمزگان طرح های 
جامعــی وجــود دارد اما ایــن برنامه ها برای 
بلندمــدت اســت؛ در حالی که بســیاری از 
مشــکلات بنادر که می توانــد در صورت رفع 
نشــدن آن برای کشور مشکل ســاز شود را 
می توان در بســته های کوتاه مدت به نتیجه 

رساند.
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان اظها 
کرد: حوزه نظارت در گمرکات و بنادر بســیار 
مهم اســت و باید جدی گرفته شود، چرا که 
توجه نداشــتن به این مساله می تواند تبعات 

منفی برای تجارت کشور داشته باشد.
وی تصریح کرد: بر همین مبنا برای کنترل 
این موارد منتظر برنامــه بلندمدت نخواهیم 
ماند بلکه ایرادات فعلی بنادر و گمرکات را از 
جمله زیرساخت ها، دیوار حفاظتی و سیستم 
پایشــی، دوربین های پلاک خوان و تشخیص 

چهره باید در کوتاه مدت حل شود.
دوســتی گفت: امنیت اولویت اصلی کشور 
اســت و باید با تمام تــوان و تمرکز کافی بر 
بنادر، ورود و خــروج کالا و حتی افراد تحت 
کنترل و نظارت باشد تا مشکلی به وجود نیاید.

اســتاندار هرمزگان با تاکید بر اینکه برای 
تامین نیروی انسانی مورد نیاز بنادر و گمرکات 
با کشور رایزنی و مکاتبه خواهدشد،گفت: یکی 
دیگر از مباحث مورد تاکید برای جلوگیری از 
موازی کاری ها و کاهش مشکلات، گمرک باید 
با مناطق آزاد برخی موازی کاری های موجود 
کــه موجب نارضایتی نیز شــده را به فوریت 

برطرف کند.
در ایــن نشســت اداره کل پدافند غیرعامل 
هرمــزگان بنا به دســتور اســتاندار، گزارش 
جامعــی از وضعیت مشــکلات گمــرکات و 
بنادر سراســر اســتان در ۹۵ بخش در حوزه 
کمبود زیرساخت ها، نیروی انسانی و مطالبات 

مرزنشینان را ارائه کرد.

در قالب طرح شهید سلیمانی؛

۷۰ فضای ورزشی درون 
مدرسه ای در اختیار 

مدارس هرمزگان قرار 
گرفت

استاندار هرمزگان گفت: ۷۰ فضای ورزشی 
درون مدرسه ای شامل سالن ورزشی و زمین 
چمن مصنوعی در قالب طرح شهید سلیمانی، 

احداث و در اختیار مدارس قرار گرفته است.
مهدی دوســتی در گفت وگو با ایرنا افزود: 
طرح شــهید ســلیمانی در دولت مردمی با 
هدف ایجــاد ۲ هزار و ۱۰۰ فضای ورزشــی 
درون مدرسه ای در کشور آغاز شد که استان 
هرمــزگان این طرح را به صورت جدی دنبال 
کرد و امروز شــاهد تحقق این امــر فراتر از 
تعهدات در حوزه فضاهای ورزشی سرپوشیده 
و روباز هســتیم.وی بیان کرد: فاز دوم طرح 
شهید سلیمانی در هرمزگان نیز آغاز شده است 
که باعث می شود در قالب این طرح بتوانیم ۲ 
بازوی اصلی مان در حوزه زیرســاختی مربوط 
به مدارس و بهداشت و سلامت دانش آموزان 
را پیش ببریم.نماینده عالی دولت در اســتان 
هرمزگان اظهار کرد: همچنین درحال حاضر 
۱۹۰ مدرســه جدید در قالــب ۸۰۰ کلاس 
درس آمــاده افتتاح برای ســفر دوم رییس 
جمهور به اســتان هرمزگان اســت.مدیرکل 
آموزش وپرورش هرمزگان نیز با اشاره به اینکه 
اعتبارات خوبی در قالب طرح شهید سلیمانی 
برای احداث فضاهای ورزشی درون مدرسه ای 
بویژه فضاهای سرپوشــیده در اســتان جذب 
شده است، یادآورشد: هشــت سالن ورزشی 
سرپوشــیده، ۵۰ زمین چمن مصنوعی درون 
مدرســه ای و همچنیــن ۳۵ زمین بازی های 
ســاحلی در قالب این طرح در دست تکمیل 
بوده و در سفر رییس جمهور این فضاها مورد 
بهره برداری قرار می گیرد.محمد قویدل افزود: 
متوسط سرانه فضای ورزشی دانش آموزی در 
استان هرمزگان تا قبل از دولت سیزدهم، ۳۷ 
صدم مترمربع بود که اکنون تا حدود سه برابر 
رشد داشته است.وی ابراز کرد: اگر بتوانیم در 
کنار بعُد آموزشی، در حوزه فرهنگی، تربیتی 
و ورزشــی نیز اقدامات قوی در مدارس انجام 
دهیم، این مســاله در آینده اســتان به لحاظ 
نیروی انســانی و سلامت نسلی که اکنون در 
حال فعالیت هســتند، تاثیر بســزایی خواهد 
داشت.۴۳۰ دانش آموز هرمزگانی در سه هزار 
و ۷۰۰ واحد آموزشی در قالب ۱۸ هزار کلاس 
در ســال تحصیلی جدیــد )۱۴۰۳-۱۴۰۲( 

مشغول به تحصل هستند.

5
رییس کمیته امداد امام خمینی)ره( میناب گفت: حامیان نیکوکار طی ۶ ماهه نخست امسال افزون بر ۴۰ میلیارد ریال به ایتام و فرزندان محسنین 

این شهرستان کمک کردند که این میزان نسبت به سال گذشته ۴۸ درصد افزایش داشته است.
به گزارش روابط عمومی کمیته امداد هرمزگان، کاظم صالحی روز شنبه با اعلام این خبر افزود: درحال حاضر یکهزار و ۱۹۴ یتیم و فرزند محسنین 

تحت حمایت کمیته امداد میناب است که از حمایت مادی و معنوی ۲ هزار و ۹۷۶ حامی نیکوکار بهره مند هستند.

وی بااشاره به اینکه از این تعداد ایتام، ۸۱۰ یتیم و ۳۸۴ فرزند محسنین هستند، بیان کرد: در این مدت حامیان ۲۷ میلیارد ریال به ایتام و فرزندان 
محسنین میناب کمک کردند.

رییس کمیته امداد میناب اظهار کرد: مردم خیر و نیکوکار می توانند برای حمایت از فرزندان ایتام و محســنین تحت حمایت این نهاد، با مراجعه 
حضوری به کمیته امداد شهرستان میناب یا ارسال عدد یک به سامانه پیامکی ۳۰۰۰۳۳۳۳۷۶ اعلام آمادگی کنند.

کمک های طرح اکرام در میناب ۴۸ درصد افزایش یافت

استان ، علمی و فناوری
روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی

یکشنبه
07 آبان 1402
 شماره  1554

در هفته گذشته شوسف اســتان خراسان جنوبی با زمین لرزه ای 
به بزرگای ۵.۳ لرزید و به اعتقاد محققان در این اســتان گسل های 
کاری و فعال زیادی گسترده شده است ضمن آنکه در بندر عبارس 
استان هرمزگان زلزله ۴.۱، قصرشیرین استان کرمانشاه زلزله ۴ و در 

بندرعباس استان هرمزگان زلزله ۴.۱ به ثبت رسید.
به گزارش ایســنا، در هفته گذشته در شوســف استان خراسان 
جنوبی زمین لرزه ای به بزرگای ۵.۳ رخ داد. در استان خراسان جنوبی 
گســل های فعال متعددی وجود دارد که در مناطق مختلف استان 
پراکنده شده اند و باعث وقوع زلزله های متناوب با دوره های بازگشت 
کوتاه در سطح استان شده اند. از جمله این گسل ها می توان به گسل 
"ارکول"، "دوســت آباد"، "دشــت بیاض"، "نوزاد"، "خراشاد" و 
"نهبندان" اشــاره کرد. از این میان گسل نهبندان در جنوب استان 

از فعال ترین و بزرگ ترین گسل های این استان به شمار می رود.
همچنین سفیدابه اســتان سیستان و بلوچستان زمین لرزه ای به 
بزرگای ۴.۲ را تجربه کرد و در سرپل ذهاب استان کرمانشاه بعد از 
زلزله ۲.۵، زمین لرزه دیگری با بزرگای ۴.۳ و در قصرشیرین استان 

کرمانشاه نیز زمین لرزه ای به بزرگای ۴ رخ داد.
بندرعباس اســتان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۴.۱، بندر خمیر 
استان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۳.۶، فین استان هرمزگان زلزله 
۲.۹ و ۳.۱، قلعه قاضی اســتان هرمــزگان زلزله ۲.۵ و بندر چارک 

استان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۳.۴ را تجربه کردند.
همچنین در هویزه اســتان خوزستان نیز زمین لرزه ای به بزرگای 
۳.۳ به ثبت رســید. جزئیات زلزله های هفته گذشــته به این شرح 

است:
شنبه ۲۹ مهر

خانه زنیان استان فارس زلزله ۲.۵، شیراز زلزله ۲.۹، دهرم استان 
فارس زلزله های ۲.۹ و ۲.۷ رخ داد.

در سفیدابه استان سیستان و بلوچستان زمین لرزه ای به بزرگای 
۴.۲ در عمق ۶ کیلومتری به ثبت رسید و مرکز آن در ۶۸ کیلومتری 
سفیدآبه، ۸۲ کیلومتری نصرت آباد و ۱۰۰ کیلومتری محمدآباد این 

استان گزارش شد.
در سرپل ذهاب اســتان کرمانشــاه بعد از زلزله ۲.۵، زمین لرزه 
دیگری با بزرگای ۴.۳ در عمق ۱۳ کیلومتری به ثبت رسید و کانون 
این رخداد لرزه ای در ۱۱ کیلومتری ســرپل ذهاب، ۲۰ کیلومتری 

قصر شیرین و ۳۴ کیلومتری گیلانغرب این استان بوده است.
در ســومار استان کرمانشاه نیز زلزله ای به بزرگای ۳.۶ رخ داد که 
عمق آن در ۸ کیلومتری و کانون آن در ۲۴ کیلومتری سومار استان 
کرمانشــاه و ۵۲ کیلومتری صالح آباد و ۵۶ کیلومتری زرنه استان 

ایلام گزارش شد.
لاله زار اســتان کرمان زلزله ای به بزرگای ۳ در عمق ۸ کیلومتری 
را تجربــه کرد و رومرکز آن در ۸ کیلومتری لاله زار، ۳۱ کیلومتری 

بزنجان و ۳۱ کیلومتری رابر این استان بوده است.
یکشنبه ۳۰ مهر

در کازرون اســتان فارس زلزله ۲.۸، فین اســتان هرمزگان زلزله 
۲.۹، میامی اســتان ســمنان زلزله ۲.۵، خانه زنیان استان فارس 
زلزله های ۲.۶ و ۲.۸، شــول آباد استان لرستان زلزله ۲.۵، سنگان 
استان خراســان رضوی زلزله ۲.۵، قره ضیالدین استان آذربایجان 

غربی زلزله ۲.۸، مورموری استان ایلام زلزله ۲.۶ به ثبت رسید
در فین اســتان هرمزگان زلزله ای به بــزرگای ۳.۱ در عمق ۱۶ 
کیلومتــری رخ داد و کانون این رخداد لــرزه ای در ۲۷ کیلومتری 

فین، ۴۲ کیلومتری فارغان و ۴۳ کیلومتری قلعه قاضی این استان 
بوده است.

بابامنیر اســتان فارس زمین لرزه ای به بــزرگای ۳.۷ در عمق ۵ 
کیلومتــری را تجربه کرد و کانــون آن در ۲۷ کیلومتری بابامنیر و 
۵۰ کیلومتری خشت استان فارس و ۴۸  کیلومتری شبانکاره استان 

بوشهر گزارش شد.
دوشنبه اول آبان

در خانه زنیان استان فارس زلزله ۲.۶ و ۲.۹، قره ضیالدین استان 
آذربایجان غربی زلزله ۲.۹ رخ داد.

خوی استان  آذربایجان غربی با زلزله ای به بزرگای ۳.۸ در عمق ۱۵ 
کیلومتری لرزید و کانون آن در ۹ کیلومتری خوی، ۳۳ کیلومتری 

ایواوغلی و ۳۶ کیلومتری سلماس این استان به ثبت رسید.
خرامه اســتان فارس نیز با زلزله ای بــه بزرگای ۳.۸ در عمق ۱۸ 
کیلومتری لرزید و کانون این رخداد لرزه ای در ۱۱ کیلومتری خرامه، 
۳۵ کیلومتری سروستان و ۴۲ کیلومتری ارسنجان این استان بوده 

است.
بندرخمیر اســتان هرمزگان زلزله ای به بــزرگای ۳.۶ در عمق ۸ 
کیلومتری را تجربه کرد و کانون این رخداد لرزه ای در ۳۶ کیلومتری 
بندر خمیر، ۴۳ کیلومتری کنگ و ۴۶ کیلومتری لافت این استان 

بوده است.
اندوهجرد اســتان کرمان با زمین لرزه ای به بزرگای ۳.۴ در عمق 
۵ کیلومتری لرزید و کانون این رخــداد لرزه ای در ۲۲ کیلومتری 
اندوهجرد، ۳۶ کیلومتری گلباف و ۳۷ کیلومتری کشیت این استان 

گزارش شد.
سه شنبه ۲ آبان

بندرعباس اســتان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۴.۱ در عمق ۷ 
کیلومتــری را تجربه کرد و مرکز آن در  ۲۶ کیلومتری بندرعباس، 
۳۶ کیلومتری قلعه قاضی و ۳۸ کیلومتری فین گزارش شــد. زلزله 

۲.۷ از دیگر رخدادهای لرزه ای این منطقه است.
در خانه زنیان زلزله ۲.۶ به ثبت رسید.

چهارشنبه ۳ آبان

در بالاده اســتان فارس زلزله ۲.۶، خوی استان آذربایجان غربی 
زلزله ۲.۹، رابر اســتان کرمان زلزله ۲.۸ و خانه زنیان استان فارس 

زلزله ۲.۸ به ثبت رسید.
در دهلران استان ایلام بعد از زلزله ۲.۷، زمین لرزه دیگری با بزرگای 
۳.۳ در عمــق ۱۰ کیلومتری رخ داد و کانون این رخداد لرزه ای در 
۲۴ کیلومتری دهلران، ۳۸ کیلومتری پهله و ۳۹ کیلومتری موسیان 

این استان بوده است.
در هویزه اســتان خوزستان زمین لرزه ای به بزرگای ۳.۳ در عمق 
۱۰ کیلومتری رخ داد و رومرکــز آن در ۳۶ کیلومتری هویزه، ۴۸ 
کیلومتری رافعی و ۵۱ کیلومتری سوسنگرد این استان گزارش شد.

بندر چارک اســتان هرمزگان زلزله ای به بزرگای ۳.۴ در عمق ۸ 
کیلومتری را تجربه کرد و کانون این رخداد لرزه ای در ۲۲ کیلومتری 
بندر چارک، ۴۱ کیلومتری جزیره کیش و ۵۰ کیلومتری بندر لنگه 

این استان بوده است.
قصرشیرین استان کرمانشاه نیز زمین لرزه ای به بزرگای ۴ در عمق 
۱۰ کیلومتــری را تجربه کرد و کانون این رخداد در ۲۱ کیلومتری 
قصر شیرین، ۳۱ کیلومتری ازگله و ۴۰ کیلومتری سرپل ذهاب این 

استان گزارش شد.
پنج شنبه ۴ آبان

در قلعه قاضی استان هرمزگان زلزله ۲.۵ به ثبت رسید.
نهبندان اســتان خراســان جنوبی نیز با زلزله ای به بزرگای ۳.۴ 
در عمــق ۸ کیلومتــری لرزید و کانون این رخداد لــرزه ای در ۲۴ 
کیلومتری نهبندان و ۳۸ کیلومتری شوسف استان خراسان جنوبی 

و ۶۹ کیلومتری سفیدآبه استان سیستان و بلوچستان بوده است.
جمعه ۵ آبان

شوســف استان خراســان جنوبی با زمین لرزه ای به بزرگای ۵.۳ 
در عمــق ۱۰ کیلومتری لرزید و کانون این رخــداد لرزه ای در ۴۴ 
کیلومتری شوسف، ۵۱ کیلومتری سربیشه و ۶۸ کیلومتری مود این 
استان به ثبت رسید. زلزله های ۲.۵ و ۳.۸ از دیگر رخدادهای لرزه ای 

این منطقه است.
در سربیشه استان خراسان جنوبی زلزله ۲.۷ رخ داد.

بررسی رخدادهای لرزه ای در هفته گذشته

ثبت زلزله ۵.۳ در استان خراسان جنوبی با ۶ گسل فعال

به دنبال ریزش پارکینگ یک ســاختمان در حوالی دانشگاه 
آزاد بندرعباس، شرکت آب منطقه ای استان هرمزگان توضیحاتی 

ارائه کرد.
به دنبال بروز حادثه ریزش پارکینگ یک ساختمان در حوالی 
دانشــگاه آزاد بندرعباس و وارد آمدن خســاراتی قابل توجه به 
صاحبان چند خودروی پارک شده در پارکینگ، شرکت سهامی 
آب منطقه ای هرمزگان اعلام کرد: پس از اطلاع از وقوع حادثه 
ریزش بخشــی از پارکینگ یک ســاختمان مســکونی که در 
مجاورت محل گود برداری زمینِ متعلق به این شرکت قرار دارد، 
کارشناسان فنی و مدیران خود را به منظور بررسی این رخداد به 
محل اعزام کرد و با قید فوریت، اقدامات کوتاه مدت و میان مدت 

را در دستور کار قرار داده است.
با اقدامات کوتاه مدت در همان دقایق اولیه ، پس از بررســی 
دقیق و کارشاســی محل حادثه و با هدف جلوگیری از توسعه 
ریزش های احتمالی و کاهش تهدید بنای مورد نظر، با همکاری 
شــهرداری بندرعباس حجم مناســبی از خــاک در مجاورت 

ساختمان دپو شد تا یک سازه نگهبان موقت ایجاد شود.
با اقدامــات بلند مدت با هــدف ارائه و انجام مقاوم ســازی 
ساختمان مذکور از مهندسین مشاور ذیصلاح طرح فنی لازم اخذ 

شده تا طرح مقاوم سازی این سازه نیز شروع به کار کند. لذا طرح 
اولیه این موضوع دوشــنبه ۱ آبان ماه ۱۴۰۲ به این شرکت ارائه 
و کمیته فنی شرکت بررسی اولیه را انجام داده است. در ادامه با 
هدف اطمینان از تصمیمات اخذ شده با مکاتبه با سازمان نظام 
مهندسی ســاختمان استان و شرکت آزمایشگاه مکانیک خاک 
هماهنگی های لازم انجام گرفته تا از ظرفیت های فنی این نهاد 

ها نیز استفاده شود.

بــر این نکته باید تاکید داشــت که با توجه به نقش احتمالی 
عوامل مختلف در وقوع حادثه بررســی زوایای گوناگون و میزان 
تاثیر هر یک در دست بررسی است. از سویی به موازات اقدامات 
صورت گرفته توسط این شرکت، اقداماتی از جانب سایر دستگاه 
ها، شخصیت های حقیقی و حقوقی در حال انجام است که نتایج 
حاصل از این بررسی ها پس از جمع بندی دقیق از طریق رسانه 

ها اطلاع رسانی خواهد شد.
لازم به ذکر اســت با توجه به دســتور مقام قضایی مبنی بر 
عدم ورود و خروج ســاکنین به ســاختمان مورد نظر، پیمانکار 
پروژه شــرکت سهامی آب منطقه ای در همان روز وقوع حادثه 
با هماهنگی مدیر ســاختمان از امکانات موجود و ســایر بخش 
های خصوصی، محل هایی را برای اســکان موقت ساکنین این 
ساختمان که متقاضی استفاده از مکان دیگری بودند فراهم نموده 

و در اختیار آنها گذاشته است.
درپایان ضمن عذرخواهی از ســاکنین ســاختمان مذکور و 
عموم شهروندان شریف بندرعباس بابت مشکلات بوجود آمده، 
از دستگاه قضایی استان ، فرمانداری، شهرداری و سایر مسئولان 
که در روز وقوع این حادثه در محل مورد نظر حضور یافته و در 

مدیریت حادثه همکاری داشتند قدردانی می شود.

توضیحات آب منطقه ای درباره ریزش پارکینگ
 یک ساختمان در بندرعباس

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در پیامی هفته پدافند غیرعامل را به تمام 
تلاش گران این عرصه تبریک گفــت و تاکید کرد: موضوع پدافند غیرعامل به 
عنوان صلح آمیزترین، اثربخش ترین، پایدارترین و کم هزینه ترین روش دفاعی 
می تواند در عمل بسترهای لازم برای برقراری امنیت و پایداری ملی را در عرصه 

های مختلف فراهم کند.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان منطقه آزاد قشم، عادل 
پیغامی روز شنبه در پیامی به مناسبت هفته پدافند غیرعامل )چهارم تا یازدهم 

آبان( نوشت: در شرایط امروز کشور با اوج گرفتن دشمنی ها علیه نظام مقدس 
جمهوری اسلامی در جبهه های مختلف سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و نظایر آن 
اگر درک درستی از اهمیت مسئله پدافندغیرعامل ایجاد نشود و الزامات مربوط 
به آن، به نحو شایســته توسعه پیدا نکند، ایران اسلامی در معرض تهدیدهای 

گوناگون و غیرقابل جبران قرار خواهد گرفت.
وی افــزود: در ایــن میان فرهنگ ســازی و باور عمومــی در مورد ضرورت 
به کارگیری اصول پدافند غیرعامل و آمادگی دفاعی مردم در برابر هرگونه تهدید 

داخلی و خارجی و فرهنگ نحوه کار و اهداف پدافند غیرعامل برای آحاد جامعه 
از جمله مواردی است که باید مورد اهتمام قرار گرفته و برای توسعه آن برنامه 
ریزی دقیقی کرد.رییس سازمان منطقه آزاد قشم تصریح کرد: اینجانب هفته 
پدافند غیرعامل را به همه فعالان و دست اندرکاران این عرصه مهم و تاثیرگذار 
تبریک می گویم و امیدوار هستم اجرای الزامات پدافند غیر عامل با آینده نگری 
و دوراندیشی مورد اهتمام قرار داده و با برنامه ریزی مناسب و مطلوب، آمادگی 

های لازم جهت مقابله با توطئه های دشمنان در تمامی سطوح ارتقا یابد.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم:
پدافند غیرعامل کم هزینه ترین روش برقراری پایداری ملی است



فناوری

با پیگیری چندماهه وزارت ارتباطات؛

استارلینک مکلف به همکاری 
با ایران برای ارائه اینترنت 

ماهواره ای شد
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: بر 
اســاس رای اتحادیه بین المللی مخابرات، استارلیک 
برای ارائه خدمــات اینترنت ماهــواره ای مکلف به 

همکاری با ایران شد.
بــه گزارش ایرنــا از وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، در آخرین جلسه »هیات مقررات رادیویی 
 ،RRB اتحادیه بیــن المللی مخابــرات« یا همان
شــرکت »اســپیس ایکس« مکلف به همــکاری با 
جمهوری اسلامی ایران برای ارائه خدمات اینترنت 

ماهواره ای خود شد.
در این جلسه که عصر دیروز )جمعه( پایان یافت، 
مدارک و مســتندات تکمیلی ایــران درباره فعالیت 
بــدون مجوز منظومــه ماهواره ای اســتارلینک در 
ایران مورد بررســی قرار گرفت و جلســه به اتفاق 
آرا خدمات اینترنت ماهواره ای ارائه شــده توســط 
این شــرکت را خلاف مقررات بین المللی شناخت 
و از شرکت اســپیس ایکس )مالک اینترنت ماهواره 
ای اســتارلینک( و کشــورهای مسوول خواست که 
به قید فوریــت اقدامات خــود را منطبق بر قواعد 
ســرزمینی ایران کرده و برای اخــذ مجوز فعالیت 
خود در ایران از طریق رگولاتوری این کشــور اقدام 

کند.
به این ترتیــب، گام مهمی برای قانون مند کردن 
فعالیت اســتارلینک در کشــورمان برداشته شد تا 
امکان بهره برداری قانونی هموطنان از این خدمات 

فراهم شود.

منتفع شدن اقتصاد ملی با اجرای 
الگوی نظارتی جدید بانک مرکزی

یک کارشناس بانکی معتقد است کارآمدی بیشتر 
ابزار هــای نظارتی بانــک مرکزی موجــب نظارت 
دقیق تر بر بانک ها می شود و مدیریت جدی تر نظام 

بانکی را فراهم می کند.
اصغــر بالســینی، کارشــناس امور بانکــی گفت: 
رئیس کل بانــک مرکزی از اجــرای الگوی جدید 
نظارتی بانک مرکزی در ایــن هفته خبر هایی داده 
است اهمیت این مســئله از این حیث است که هر 
چقدر ابزار های نظارتی بانــک مرکزی از کارآمدی 
بیشتری برخوردار باشد عملا امکان نظارت دقیق تر 
بر بانک هــا و مدیریت جدی تر نظــام بانکی فراهم 

می شود.
او افزود: چند معضل جــدی بر نظام بانکی وجود 
دارد که عملا باعث شــده بخــش مهمی از اهداف 
نظام بانکی برای رشــد و توسعه اقتصادی با چالش 
جدی مواجه باشد اولین مســئله این است که نوع 
نگاه بانک ها به ســپرده ها و پول مردم شکلی است 
که انــگار نظام بانکی مالک پول مردم هســتند در 
حالی که واقعیت این اســت که پول بانک ها متعلق 
به ســپرده گذاران و مردم اســت. بانک مرکزی هم 

نماینده سپرده گذاران است.
او افزود: بانک مرکزی برای این که نظارت بر نحوه 
هزینه کرد این منابع داشــته باشــد در این الگوی 
نمایندگان ســپرده گذاران  به عنوان  نظارتی جدید 
حداکثر تلاش خــود را برای صیانت از پول مردم و 

بانک ها می کند. سپرده سپرده گذاران در 
این کارشناس اقتصادی افزود: این صیانت به این 
معناســت که انحراف از محل هزینه کردن ســپرده 
سپرده گذاران باید به حداقل کاهش پیدا کند نظام 
بانکــی تمایل بســیار زیادی دارد که ســپرده های 
مردم در راســتای آن آنچه که خودش تشــخیص 
می دهــد هزینه کند در حالی کــه لزوما این منافع 
به معنی منافع اقتصادی نیســت در دهه های اخیر 
شــاهد این بودیم که نظام بانکی با دخالت های بی 
مــورد، تخصص منابع ســپرده گذاران در حوزه های 
نامولــد اقتصاد عملا نقش بســیار جدی در انحراف 
منابع داشــته اســت فراموش نمی شود نقش برخی 
از بانک هــا در خریــد املاک و مســتغلات و دامن 
زدن به نابســامانی هایی که در حوزه مســکن ایجاد 
شــد همین حال بخشــی از دارایی های نظام بانکی 
دارایی هــای فریز شــده اســت و به این ســبب به 
ســمت بنگاهــداری رفتند و این عملا باعث شــده 
منابع ارزشــمند ســپرده گذاران که می توانست در 
فرآیند توســعه اقتصادی نقش آفرین باشــد عملا 
از این چرخه خارج شــده است.بالســینی می گوید: 
نظام بانکی به ســبب ناترازی های مختلفی که شکل 
گرفته اقدام به خلق پول می کند و خود این مســئله 
مشکلات را تشدید می کند در چنین شرایطی بانک 
مرکزی باید بتواند نظارت دقیق، جدی و کارآمدی 
را بــر عملکرد نظام بانکی داشــته باشــد اگر بانک 
مرکزی از توان نظارتی کافی برخوردار باشــد قطعا 
هم منافع ســپرده گذاران بهتر حاصل می شود و هم 
اقتصــاد ملی از منابع ارزشــمند بهتر منتفع خواهد 
شد و این که خود بانک ها نیز دچار ناترازی کمتری 
خواهند شــد بر این اساس اگر الگوی جدید نظارتی 
بانک مرکزی به شکل دقیق اجرا شود کمک به رفع 

کرد. خواهد  نابسامانی ها 

اخبار

ریزش 36 هزار واحدی 
شاخص در آغاز معاملات

به گــزارش ایلنا، معاملات امروز ۶ آبان ماه 
بازار ســهام با روند نزولی آغاز شــد. شاخص 
کل با کاهش 3۶ هزار واحدی تا ســاعت 10 
و نیم، معامــلات به یک میلیون و ۹۷۵ هزار 

واحد رسید.

نرخ بهره بین بانکی به 
۲3.۷۱ درصد رسید

طبق آمار بانک مرکزی، میانگین وزنی نرخ 
بهره بین بانکی در هفته ای که گذشت نسبت 
به هفته قبل تــر از ۲3.۷۲ درصد به ۲3.۷1 
درصد در هفته منتهی به چهارشــنبه 3 آبان 

رسید.

ل هفتگی بررسی  ل تکنیکا در تحلی
شد؛

روند حرکتی شاخص های 
بازار سرمایه چگونه 

خواهد بود؟
یک تحلیلگر بازار ســرمایه گفت: شاخص 
کل بورس اگر به زیر محــدوده یک میلیون 
و ۹۴۵ هزار واحدی برســد شرایط نامطلوبی 

پیدا می کند.
اشکان حسینی، تحلیلگر بازار سرمایه گفت: 
شاخص کل بورس بعد از یک اصلاح عمیق از 
ابتدای شهریور ماه یک حرکت صعودی نسبتا 
خوب تا مقاومت باکس نارنجی یعنی محدوده 
۲،۲00 واحد را ثبت کرد و بعد از آن به دلیل 
افزایش ریسک های بازار و خروج پول شاخص 

یک پولبک عمیق زد.
این تحلیلگر بازار سرمایه می گوید: شاخص 
کل بورس فعلا به محــدوده حمایتی باکس 
سبز رنگ رسیده اســت، اما به دلیل کمبود 
تقاضا واکنش جالبی به این محدوده نداده و 
نشانه های برگشت در بازار نمایان نشده است 
و شاخص کل بورس اگر به زیر محدوده یک 
میلیون و ۹۴۵ هزار واحدی برســد شــرایط 

نامطلوبی پیدا می کند.
او در ادامــه در خصــوص رونــد حرکتی 
شــاخص کل هم وزن هم بیان کرد: شاخص 
کل هــم وزن نیز هــم مانند شــاخص کل 
واکنش جالبی نه به مقاومت و نه به حمایت 
خود نشان نداده اســت که دلیل آن افزایش 
ریسک های سیستماتیک بازار و کمبود تقاضا 
است و تا زمانی که ورود پول و تقاضا در بازار 
نمایان نشــود این بازار برای افراد کوتاه مدت 

مناسب نیست.
شــایان ذکر اســت دیدگاه های فوق صرفا 
تکنیکال بــوده و عوامل و اخبار زیادی مانند 
مناســبات سیاســی و تصمیمات اقتصادی، 
می تواند بر روند این شــاخص ها تاثیر بگذارد  

و سیگنال بورسی محسوب نمی شود.

استفاده حداکثری از 
توانمندی شرکت های 
دانش بنیان در صنعت 

حمل ونقل
اســتفاده  کارشــناس حمل ونقــل گفت: 
شــرکت های  توانمنــدی  از  حداکثــری 
دانش بنیــان و بخــش خصوصــی، نقــش 
موثــری در تقویــت و بالندگی صنعت حمل 
و نقل کشــور دارد.رضائیــان گفت: برگزاری 
رویدادهای نمایشــگاهی بــه منظور نمایش 
دســتاوردهای نوین در فضای رقابتی برگزار 
می شود که  نمایشگاه به دلیل مشارکت کلیه 
بازیگــران این صنعت اعم از دولتی و خصوصی و 
رونمایی از محصولات جدید از اهمیت بســیاری 
برخوردار است.به گفته کارشناس حمل ونقل اگر 
قرار است دوره ای از رونق و رشد اقتصادی صنعت 
حمل و نقل را تجربه کنیم از مهم ترین شاخص 
های این رونق برگزاری منظم ، با محتوا و رقابتی 

نمایشگاه است.
رضائیان گفت: از رویکردهای اصلی نمایشــگاه 
حمل و نقل و لجســتیک کشور توجه به بخش 
هــای خصوصی  به ویژه شــرکت هــای دانش 
بنیان در ارائه راه حل های مناســب در برطرف 
نمودن نیازهای بخش دولت بــا برگزاری برنامه 
های ریورزپیچ Reverse Pitch  اســت.این 
کارشناس صنعت حمل و نقل می گوید:با توجه 
به توانمندی های شــرکت هــای دانش بنیان و 
استارتاپ ها به منظور مشارکت حداکثری، برنامه 
های حمایت مالی و تسهیلات برای این گروه های 
فناور در نظر گرفته شده است.وی افزود:هفتمین 
نمایشگاه حمل و نقل و لجستیک کشور همزمان 
با هفتمین نمایشگاه دریایی، دریانوردی و صنایع 
فراساحل با مجوز ســازمان توسعه تجارت ایران 
و حمایــت وزارت صنعت و معــدن و تجارت و 
وزارت راه و شهرسازی و حمایت صندوق نوآوری 
و شــکوفایی اتحادیه ها و انجمن های مرتبط از 
تاریخ ۲۷ تا ۲۹ آذرماه امســال  برگزار می گردد.

دبیر اجرایی  نمایشــگاه حمل و نقل و لجستیک 
کشور  گفت: همراهی و همدلی بخش خصوصی 
و دولت موجب بالندگــی صنعت، حمل ونقل و 
لجســتیک و ارتقاء کیفیت محصولات و خدمات 
این صنعت در فضای رقابتی می شــود. این اقدام 
فرصتی جهت گفتگوهای تجاری، انتقال تجربیات، 
ارزیابی عملکردها و تصویرسازی مطلوب از آینده 

این صنعت استراتژیک کشور است.

6
وزیر ارتباطات که برای پیگیری تفاهم نامه همکاری های مشترک با عمان به مسقط رفت، در روز دوم این سفر سند همکاری مشترکی را با وزیر 

ارتباطات و حمل و نقل عمان در حوزه های زیرساخت، فناوری اطلاعات، پست، پست بانک و منطقه ویژه اقتصادی پیام امضا کرد.
به گزارش ایسنا، عیسی زارع پور هفته گذشته جهت توسعه همکاری بین دو کشور ایران عمان و پیگیری تفاهمنامه همکاری های مشترک با 
این کشور به مسقط رفت. در روز اول این سفر ) چهارشنبه( او ضمن دیدار با سعیدبن حمود المعولی، وزیر ارتباطات و حمل نقل عمان دیدار و 

گفت و گو کرد و سپس با اشاره به ارتقای روابط دو کشور در زمان دولت سیزدهم، اظهار امیدواری کرد که توسعه روابط دو کشور به همین شکل 
ادامه داشته باشد؛ در پایان دو طرف بر تدوین برنامه زمان بندی مشخصی برای پیشبرد تفاهمات صورت گرفته، تاکید کردند.

اما در روز دوم این سفر وی با رحمه بنت ابراهیم المحروقیه، وزیر آموزش عالی، پژوهش علمی و نوآوری این کشور ملاقات کرد. در این دیدار 
دو طرف پیرامون همکاری های مشترک دانشگاهی و پژوهشی مذاکره کردند و در مورد محورهای این همکاری، پیشنهاداتی را مطرح کردند.

ایران و عمان چه اسنادی را امضا کردند؟

اقتصادی
ی ع ما ی، اجت ی، اقتصاد یاس ه س م نا وز ر

یکشنبه
آبان 1402  07
 شماره  1554

وزیر امــور اقتصادی و دارایــی با تاکید 
بــر اینکه باید در کشــور پدافند غیرعامل 
مــورد توجه قرار گیــرد، گفت که با وجود 
دســتاوردهایی که در یک دهــه اخیر در 
عرصه مصونیت علمی داشــتیم، در عرصه 
آســیب های روانی کمتر موفق بودیم و این 
به دلیل قوت جریان رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی است که در پی القای آن هستند.

به گزارش ایرنا، »سید احسان خاندوزی« 
در مراســم گرامیداشــت هفته پدافند غیر 
آن  داشــت: کمال خردورزی  اظهار  عامل 
اســت که درباره تهدیدات آینده به شکل 
پیشــگیرانه اقــدام کنیــم، به ویــژه برای 
اقتصــادی که هدف خود را »اقتصاد قوی« 
قرار داده اســت و دشــمنانش تضعیف آن 
را در دســتور کار خود قــرار داده اند باید 
پدافند غیرعامل در حوزه اقتصاد به شــکل 

ویژه ای مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: ســایر کشــورها هــم به این 
ملاحظــه نیاز دارنــد، زیــرا ذات اقتصاد 
با مخاطرات  ناگسستی  پیوند  امروز  جهانی 
نســبت به آینــده دارد و اقتصادها تلاش 
می کننــد اقدامــات خود را بــه حل این 

کنند. معطوف  مخاطرات 
وزیــر اقتصاد گفــت: در اقتصاد ایران به 
صــورت مضاعف به پدافنــد غیرعامل نیاز 
داریم، زیرا به شــکل ویــژه ای با تهدیدات 
اقتصادی برای ایجاد اختلال در مسیر رشد 
و پیشــرفت ایران مواجهیم و دستگاه های 
بســیاری در جهان بودجــه می گیرند که 
را دچار  ایران  اقتصــاد  بخش های مختلف 

کنند. شکست 
وی بیان داشت: تهدید اقتصادی یک بعد 
علمــی و یک بعد روانــی دارد و ما در هر 

دو بعد در صدر کشــورهایی هســتیم که 
موضوع چنین مخاصمات و دشــمنی هایی 
قرار دارند و باید در زمینه آســیب ناپذیر 
شــدن دشــمنی ها نیز در صدر کشورهای 

قرار گیریم. مقاوم 
انجام  تلاش های  بــا  ادامه داد:  خاندوزی 
شــده در دهه هــای اخیر شــاهد اقدامات 
ارزشــمندی بودیم که بــرای عامه مردم و 
جامعه قابل بازگو کردن نیست و نمی توان 
هر ســاعت آمــاری از هجوم ســایبری به 
شــبکه های اطلاعاتــی کشــور )اقتصادی 
و مالــی( ارائه کرد، با ایــن حال در کمتر 

مواردی دچار شکست سیستمی شدیم.
وی بــا تاکیــد بر اینکــه بایــد پدافند 
اهمیت  درجــه  اقتصاد  بــرای  غیرعامــل 
بیشــتری نسبت به گذشــته داشته باشد، 
افــزود: بــا وجــود دســتاوردهایی که در 
یــک دهه اخیر در عرصــه مصونیت علمی 
روانی کمتر  آسیب های  در عرصه  داشتیم، 

بودیم. موفق 
وزیر اقتصاد اضافه کرد: این شکســت به 
دلیل قوت جریان رســانه ها و شــبکه های 
اجتماعی است که در پی القای آن هستند. 
برای مثال ممکن اســت در هر اقتصادی با 
مســاله تامین کالاها و اقلام مواجه نباشید 
اما فقــط به دلیل جنگ روانــی که ایجاد 
می شــود، رفتاری در جامعه شکل می دهد 
که در یــک ماه آینــده کمیابــی حاصل 

می شود.
وی بیان داشــت: جامعــه ای که به ظاهر 
با یــک تهدید علمــی مواجه نباشــد، به 
دلیل آســیب پذیری در حــوزه روانی در 
حوزه علمی هم دچار کاســتی می شــود 
و این داد و ســتد ضعیفی اســت که بین 

رویکردهــای پدافندی در حوزه متغیرهای 
عینــی و روانی اقتصاد وجــود دارد و باید 
تمرکز بیشتری نســبت به وزن این دسته 
از متغیرهای روانی و ذهنی داشته باشیم.

خانــدوزی گفــت: امــروز می گویند که 
نرخ ارز در ســال 1۴03 افزایش می یابد و 
جامعــه را آماده می کننــد تا اگر در عمل 
موفق نشــدند، در تشــویش روانی فضای 
اقتصــاد موفق شــوند و جامعــه و فعالان 
اقتصادی در حوزه تجــارت و مالی به این 
ســمت بروند که این اتفاق را با این فرآیند 

بسازند. ذهنی 
وی تصریح کرد: بســیاری از مشکلات که 
در سال ۹۷ در شــروع دور دوم تحریم ها 
با آن مواجه بودیــم و تا امروز هم گریبان 
اقتصاد را گرفته اســت، اگر پیش دســتی 
نمی کردیــم و همــه کانال هــای نقــل و 
انتقــال را به ســوئیفت و کانال های انتقال 

رســان متصل نمی کردیم، یا در بحث های 
مختلف سیاســت های بودجه ای، بودجه را 
بــه درآمدهای نفتی متصــل نمی کردیم و 
نگاه پدافندی داشــتیم، مشکلات حاضر به 

نمی آمد. وجود 
وزیــر اقتصاد ادامه داد: نگاه پدافندی در 
دولت سیزدهم وجود دارد و اگر ضعف های 
این تدبیر می شــد،  از  سیســتمی بیــش 

بسیاری از مشکلات را نداشتیم.
وی از همکاران خود در همه دستگاه های 
تابعه وزارت اقتصاد خواســت تا پایان سال 
برای انواع مختلف رخدادهایی که می تواند 
مالیات،  گمــرک،   در  عملکردی  سیســتم 
خزانه داری، بیمه مرکزی و ســایر بخش ها 
دچــار اختلال جدی کنــد، دفترچه قرمز 
شرایط خاص تهیه کنند که در صورت رخ 
دادن اتفاقی، در ســاعت نخست دستگاه ها 

و مقامات مسوول آنها مشخص شود.

رشــته های شفاف شیشه ای و پلاستیکی یا فیبر نوری اکنون 
بخش مهمی از تجهیزات ارتباطی زیرساختی در جهان را تشکیل 
داده اســت؛ فناوری اصلی که طی ســال های گذشته در بخش 
ارتباطات ثابت ایران کمتر به کار گرفته شــده بود، اما در دولت 
ســیزدهم مورد توجه ویژه دولــت و وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات قرار گرفته است.
مجید ســلطانی - مدیر عامل شــرکت مخابرات ایران - در 
گفت وگوی اختصاصی با ایســنا، درباره آخرین وضعیت اجرای 
پروژه فیبر نوری در کشور و استان تهران اظهار کرد: میزان فیبر 
نوری شــرکت مخابرات ایران در همه ابعاد )بین شهری، داخل 
شهری و روستایی(، از سال 13۹۹ و در کل کشور، 1۶۹ هزار و 
۵۴0 کیلومتر بود که تا پایان نیمه اول 1۴0۲ به عدد 1۹۲ هزار 

و ۶30 کیلومتر رسیده  است.
وی افزود: اولین تاریخ ورود فیبر نوری به ایران به بیش از 30 
سال گذشــته برمی گردد که شرکت مخابرات ایران در برقراری 
ارتباطات داخل شهرها از این تکنولوژی استفاده کرد. میزان فیبر 
نوری اجرا شده شهری، به صورت تفکیک شده از ۵3 هزار و ۷۷0 
کیلومتر به ۶۴ هزار و 3۸ کیلومتر رسیده است. درباره میزان فیبر 
نوری اجرا شــده بین شهری هم از ۴0 هزار و 30۸ کیلومتر به 
۴۲ هزار ۶۷۹ رســیده است و درباره آمار فیبر نوری انجام شده 
در سطح روســتایی نیز از عدد ۷۵ هزار و 1۵۲ کیلومتر به ۸۴ 
هزار و ۹13 تغییر کرده است؛ بر این اساس می توان گفت شرکت 
مخابرات بحث توسعه فیبر نوری را در همه ابعاد جزو مهم ترین 

اهداف خود می داند و در حال انجام کار است.
 Fiber مخفــف عبارت( FAT ســلطانی در ادامه به تعداد

Access Terminal یــا همان جعبه تقســیم فیبر نوری( 
نصب شده توسط شــرکت مخابرات ایران اشاره و تصریح کرد: 
آنچه کــه مورد نظر و هدف گــذاری وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اســت، فیبر نوری لایه دسترسی و آن چیزی است که 
از مراکز به محله ها می آید و در محله ها المان پســیو که به آن 
 FAT گفته می شود، نصب می شود؛ تعداد کل FAT اصطلاحا
های نصب شده توسط این شــرکت ۷۴ هزار ۲1۶ دستگاه در 
محلات و مراکز صنعتی شده است. اما آن چه که به عنوان پروژه 
نجما از سال گذشته نصب کردیم، ۲۵ هزار و FAT ۲۲ در کل 
کشــور است که 1۷ هزار ۶31 تعداد از آن فعال بوده و می تواند 

سرویس ارائه دهد.
مدیر عامل شــرکت مخابرات ایران گفت: در استان تهران 1۵ 
هزار و FAT ،۹3۹ نصب شده که در طرح نجما و طی یک سال 
گذشته ۴ هزار و FAT ۹۲۴ نصب و 3 هزار و ۶۸۴ تا از آن فعال 
اســت. نکته جالب این است که روزانه به آمار گفته شده افزوده 
می شــود زیرا پروژه نجما را دو ساله یعنی تا پایان سال 1۴03 

تعریف کرده ایم.
وی تصریح کرد: یک اختلاف در تعریف پوشــش فیبر نوری 
بین شرکت مخابرات ایران و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
وجود دارد. تعریف وزارت ارتباطات به این صورت اســت که اف 
ای تی نصب شود و به شعاع 300 متر در دور آن، هر خانه، مغازه 
و کســب و کار که وجود دارد، تحت پوشــش این دستگاه قرار 
می گیرد؛ اما تعریف ما کمی ســخت تر است و برای شعاع 100 

متر به بعد باید یک دستگاه اف ای تی نصب شود.
او ادامه داد: درحال حاضر پوشش ما با تعریف خودمان، از دو 

میلیــون و حدود ۸00 هزار پورت گذر کرده اما با تعریف وزارت 
ارتباطات در حال حاضر با همین تعداد FAT که در کشور وجود 
دارد، تقریبا هشت میلیون پورت را رد کرده ایم و تا پایان امسال 

می توانیم 10 میلیون پوشش را با آن تعریف، ارائه دهیم.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران دربــاره طرح نجما با بیان 
اینکه این طرح فقط برای شرکت مخابرات ایران است و از منابع 
خود این شرکت، بدون اینکه مشوق یا بودجه ای دریافت کنیم 
برای آن استفاده می شود، تاکید کرد: حتی در کشورهای توسعه 
یافته زمانی که توسعه فیبرنوری را در دستور کار قرار می دهند، 
ابتدا بررسی اقتصادی می شود و اگر طرح اقتصادی دقیق نباشد، 
شرکت متضرر خواهد شد. در این راستا طرح نجمای مخابرات 
از بین 1۲ سناریو و بررسی دقیق اقتصادی انتخاب شد که برای 

مردم، کشور و مخابرات ایران مفید است.

آخرین وضعیت فیبر نوری در ایران

تاکید وزیر اقتصاد بر لزوم توجه به پدافند غیرعامل؛

اقتصاد ایران در برابر آسیب های روانی توفیق کمتری داشت

امضای نقشــه های اجرایی راه آهن رشت - آستارا که به تازگی از 
سوی شرکت ساخت در دیدار با هیات روسی انجام شده، حاکی از 

یک گام جدید در تکمیل کریدور شمال - جنوب است.
به گزارش ایســنا، توسعه کریدورهای ترانزیتی برای رسیدن به 
جایگاه مناسب کشور در حمل ونقل بین المللی از موضوعات مهم 
در سیاست های کلی حمل ونقل و قانون برنامه هفتم توسعه است و 
با توجه به اهمیت راه آهن رشت - آستارا به عنوان بخشی از کریدور 
ریلی شمال-جنوب و یکی از مهم ترین طرح های ترانزیتی و تحول زا 
در توســعه راه آهن، این پروژه در اولویت های اجرایی وزارت راه و 

شهرسازی قرار دارد.
راه آهن رشت-آستارا به طول 1۶۲ کیلومتر موجب اتصال ریلی 
ایران به کشورهای جمهوری قفقاز، روسیه و شمال اروپا می شود 
و مبادلات میان بندر هلسینکی فنلاند، هامبورگ آلمان، باتومی 
گرجستان با بنادر جنوبی کشورمان، دهلی هند، کراچی پاکستان و 
بانکوک تایلند را تسهیل می کند. در واقع در حال حاضر و به گفته 
کارشناسان، کریدور شمال - جنوب در حال حاضر با حلقه مفقوده 

رشت - آستارا مواجه است.
چندی پیش معاون ســاخت و توسعه راه آهن شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل ونقل با تشریح مزایای اقتصادی و ترانزیتی 
راه آهن رشــت - آســتارا،  در خصوص نحوه مشارکت روسیه در 
احداث این راه آهن گفت که موافقت نامه تامین مالی طرح از روسیه 

به  صورت دریافت وام صادراتی و تا سقف پنج میلیارد دلار است.
در این راستا به تازگی جلسه ای با حضور خیراله خادمی، معاون 
وزیر راه و شهرسازی و یوری کوزمین مدیرعامل شرکت کاسپین 
سرویسز و هیات همراه از کشــور روسیه برای بررسی توافق های 
صورت گرفته در کارگروه های فنی و حقوقی برگزار شد که به گفته 
معاون وزیر راه و شهرســازی، نقشــه های اجرایی راه آهن رشت - 
آستارا در دیدار با هیات روسی امضا شده و پیشرفت قابل توجهی 
در مذاکرات قرارداد تجاری ساخت راه آهن رشت - آستارا حاصل 
شده است.معاون وزیر راه وشهرسازی با اشاره به مبادله موافقت نامه 
قرارداد احداث راه آهن رشت - آستارا بین جمهوری اسلامی ایران و 
کشور روسیه در تیرماه گفت:  جزییات این قرارداد در سه جلد تهیه 
شده که شامل شــرایط عمومی و خصوصی موافقت نامه، الزامات 
کارفرما و ســاختار همکاری در حوزه هزینه ها، برنامه زمان بندی 
اجرا و... اســت. جزییات جلد اول این قرارداد از ســوی شــرکت 
ساخت و توســعه تهیه و برای طرف روسی ارسال شده که مقرر 
اســت در کارگروه های فنی و حقوقی مورد بحث و بررســی قرار 
گیرد و تا کنون بیش از ۵0 درصد توافقات در این بخش به اتمام 
رســیده است.بر اساس گزارش شرکت ساخت وتوسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور، معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: جلد دوم 
این قرارداد که شامل الزامات کارفرما است تهیه شده و توافق کامل 
آن انجام شده و جزئیات جلد سوم نیز با 3۷0 مورد از فعالیت های 

اجرایی شروع شــده و در حال حاضر جلسات با محوریت احجام 
عملیات اجرایی در حال برگزاری است.

خادمی در این دیدار خواســتار اعلام برنامه زمان بندی و نقشه 
راه از سوی هیات روسی شد و گفت:  تا پایان سال جاری میلادی 
مذاکرات احجام پروژه تکمیل شود و بررسی شرایط حقوقی جلد 
اول قرارداد نیز به ســرانجام برسد تا شــرایط برای آغاز عملیات 

اجرایی در زمان معین شده فراهم شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین از امضای نقشه های اجرایی 
راه آهن رشت - آستارا در این دیدار خبر داد و اظهار کرد:  پس از 
نشست های فنی و تخصصی فراوان از سوی کارشناسان دو کشور، 
نقشــه راه به همراه اصلاحات ویژه برای افزایش سرعت و ظرفیت 

مسیر تهیه و توافقات انجام شده به امضای طرفین رسید.
وی بــا تاکید بر تکمیل بخش های باقیمانده بندهای قرارداد در 
زمان مقرر بیان کرد: در صورت لزوم جلســات حضوری و مجازی 
بیشتری برگزار شود تا این اقدامات طبق برنامه زمان بندی، تکمیل 

و این پروژه ریلی مهم آماده آغاز عملیات اجرایی شود.
مدیرعامل شــرکت ســاخت و توســعه همچنین با تاکید بر 
توانمندی های هلدینگ های داخل کشــور اظهار کرد:  به  منظور 
بررسی زوایای مختلف این همکاری در حوزه هزینه های اجرایی در 
محل اجرای این پروژه می توان از تخصص و توان شرکت های ایرانی 

برای اتمام هرچه سریع تر این بخش نیز استفاده کرد.

راه آهن رشت - آستارا به مرحله امضای نقشه رسید
یک گام دیگر به سمت تکمیل کریدور شمال - جنوب



خبر

حال »ایران« خوب است
معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط  زیست ضمن اشــاره به وضعیت »ایران« - 
یوز آســیایی - درباره رهاسازی »آذر« و »توران« 
- دو تولــه یوز آســیایی در اســارت- اظهار کرد: 
از یوزپلنگ هــای موجود در اســارت بــرای تکثیر 
اســتفاده و نسل های بعدی در طبیعت رها خواهند 

شد.
به گــزارش ایســنا، تکثیر یوزپلنگ در اســارت 
پروژه ای اســت که با انتقال »دلبر«، »کوشــکی« 
و »ایران« )ســه توله یوز«- بــه توران وارد مرحله 
جدیدی شد.  ابتدای فروردین ماه ۱۴۰۰ »فیروز« 
- یوز نر ۱۱ ســاله منطقه تــوران - نیز زنده گیری 
و بــرای جفتگیری با »ایران« - یوزپلنگ ماده - به 
محیط اســارت واقع در ســایت توران منتقل شد. 
جفتگیری با موفقیت انجام شد و بهار سال ۱۴۰۰ 
ســه توله یوز متولد شــدند اما مرگ سرنوشت هر 
ســه بود. سال جاری نیز در حالی که امید می رفت 
که »ایران« دوباره باردار شــود بنا به اعلام نهایی 

نیفتاد. اتفاق  این  سازمان محیط زیست 
سال گذشته دو توله یوز هم به جمع یوزپلنگ های 
در اسارت پیوستند.  ۱۲ آذر ۱۴۰۱ این دو فرد که 
بعدها »آذر« و »توران« نام گرفتند توسط چوپانی 
در زادگاهشــان یعنی پارک ملی توران پیدا شدند 
ســپس به ســمنان منتقل شــدند و بعد از فرایند 

بازگشتند. توران  به  وزن گیری 
حســن اکبــری در گفت وگــو با ایســنا درباره 
آخریــن وضعیت یوزپلنگ آســیایی )ایران( اظهار 
کرد: وضعیت »ایران« همچون گذشــته است و از 
ســلامت کافی بهره می برد و هیچ مشــکلی ندارد. 
منتظریم که ســیکل طبیعی برای باروری او اتفاق 

افتد.
وی درباره وضعیــت »آذر« و »توران« نیز گفت: 
این توله یوزها قابلیت رهاســازی را ندارند چرا که 
تنها یوزپلنگ هایی که در طبیعت رشــد کرده اند، 
توانایی بقا در این محیط را دارند و تلاش ما بیشتر 
در این راســتا است که امنیت زیستگاه های اطراف 
تــوران را افزایش دهیم همچنیــن میزان طعمه ها 
را بیشــتر کنیم و بتوانیم شــرایط زیســتگاهی را 
بهتر کنیم. به خصوص در شــمال و شــرق توران 
زیســتگاه هایی در خارج از محدوده حفاظت شده 
توران وجــود دارند که نمی توانیــم بر آن مناطق، 
مدیریتــی اعمــال کنیــم چــرا که جــزو مناطق 
چهارگانه نیســتند علاوه بر آن مســئله محدودیت 

نیرو و اعتبارات نیز وجود دارد.
معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط  زیســت ادامه داد: اقداماتــی نیز در زمینه 
حفاظت مشــارکتی در شرق توران آغاز شده است. 
بخش خصوصی در این زمینه به ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در حوزه حفاظت و همچنین تکثیر 
طعمه های یوز کمک می کنــد. اولویت طعمه هایی 
که به دنبال تکثیر و افزایش آن،ها هســتیم، آهو و 

قوچ و میش است.
وی افــزود: امیدواریم بتوانیم  دشــت های جنوب 
شرقی توران و دشــت های لاغری)غرب شهرستان 
بردســکن در استان خراســان رضوی( را از طعمه 
آهــو و ارتفاعات برخی روســتاها را با کمک بخش 
خصوصی از قوچ و میش غنی کنیم. موضوع تکثیر 
طعمــه، اتفاق مثبتی اســت کــه تفاهمنمه آن با 

بخش خصوصی امضا شده است.
به گفته اکبری در شــمال تــوران اقدامات اولیه 
انجام شــده است تا بتوانیم همکاری بین دو استان 
سمنان و خراسان شمالی ایجاد کنیم و  از ظرفیت 
استانداری ها بهره ببریم. ســازمان حفاظت محیط 
زیســت نیز در کنــار آن ها قرار گیــرد و با کمک 
بتوانیم  بخش های خصوصی و حفاظــت داوطلبانه 
محدوده بینابینی میان منطقه حفاظت شده توران 
و مناطق حفاظت شده میاندشت و خوش ییلاق را 

از طریق این تفاهم نامه حفاظت کنی
معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت تاکید کــرد: تحقق این امر بســیار 
مهم اســت و بیشتر مشــاهداتی که از یوز در سال 
جاری داشــتیم، در خارج از محــدوده توران و در 
این محدوده حفاظت شــده بینابینی میان این سه 
منطقه بوده اســت بنابراین ضرورت دارد که بحث 
حفاظت در این منطقه تقویت شــود و تکثیر طعمه 

صورت گیرد.
وی ادامه داد: توران خود یک زیســتگاه طبیعی 
اســت و در صورت حفاظت کافــی به طور خودکار 
طعمه هایــش افزایــش می یابد اما بــه دلیل اینکه 
زمان کافی برای افزایش ناخودآگاه طعمه ها وجود 
ندارد برنامه داریم طعمه ها را به شــیوه تکثیر و یا 
رهاســازی و انتقال نیز افزایــش دهیم تا وضعیت 

امنیت و طعمه در این زیســتگاه بهتر شود.
اکبری در پایان درباره مسئله تکثیر در اسارت و 
رهاســازی »آذر« و »توران« به طبیعت نیز اظهار 
کرد: مســئله تکثیر در اسارت موضوعی نیست که 
همین امروز در برنامه کاری خود بگنجانیم بلکه در 
بلند مدت برنامه انتقال به شــرایط نیمه وحشی و 
همچنین تا حد امکان وحشی ســازی یوزپلنگ های 
زاده  شده نســل های بعدی در اسارت را در برنامه 
خود داریم اما فعلًا یوزهایی که در اسارت هستند، 

در زمینه تکثیر به کار گرفته خواهند شــد.

اخبار

ستر  فعالیت نمازیاران در ب
سامانه یکپارچه آموزش و 

پرورش آغاز شد
به گزارش ایرنا، اصغــر باقرزاده در پنجمین 
دوره توانمندسازی کارشناسان قرآن، عترت و 
نماز سراسر کشــور افزود: با توجه به ضرورت 
اســتفاده از ظرفیت والدیــن دانش آموزان در 
راســتای اجرای برنامــه فراگیر پرورشــی و 
فرهنگی، از همه مدیران مدارس خواسته شده 
است اسامی ۶ نفر از والدین علاقه مند و توانمند 
در قالب نقش های نمازیار، پاســخ یار، رصدیار، 
اردویار، رقابت یار و تشکل یار را در سامانه سیدا 

ثبت کنند.
وی افزود: همچنین از همه مدیران خواسته 
شــده همه دانش آموزان یــک فایل صحیح 
 my.medu.ir خوانی نماز از خود، در سامانه
بارگذاری کنند تا داوری توسط نمازیاران انجام 
شــود.وی ادامه داد: تاکنون قریب به ۲۰ هزار 
مدرسه اقدام به ثبت مشخصات والدین کردند 
که حدود ۱۲۰ هزار از والدین فعال و علاقه مند 

در قالب این ۶ نقش شناسایی شدند.
باقــرزاده افــزود: در مرحلــه بعــد از ثبت 
مشــخصات افراد، به دنبال این هســتیم که 
دسترسی های لازم برای هر یک از نقش ها در 
بستر سامانه یکپارچه وزارت آموزش و پرورش 
فراهم شــود تا این افراد بتوانند باری را از روی 
دوش مدیــران مدارس در زمینه پیگیری امور 
پرورشــی و فرهنگی بردارند که در اولین گام، 

امکان فعالیت نمازیاران فراهم شده است.
وی در این زمینه توضیح داد: برای افرادی که 
به عنوان نمازیار توسط مدیران مدارس تعریف 
شــدند، به صورت خودکار، صفحــه کاربری 
ایجاد می شود تا با وارد کردن کلمه عبور و نام 
کاربری، در آزمون برخط الکترونیکی شــرکت 
کنند و در صورتی که توانمندی آنان براساس 
این آزمون احراز شود به فایل های صحیح خوانی 
دانش آموزان خود دسترســی پیــدا می کنند 
و می توانند نسبت به مشــاهده و بررسی این 

فایل ها و البته داوری فایل ها اقدام کنند.
وی همچنین اضافه کرد: سامانه بدین صورت 
تدارک دیده شده است که والدین موفق از نظر 
عملکرد، با تایید کارشناسان ادارات آموزش و 
پرورش، می توانند ارتقا پیدا کنند و به فایل های 
صحیح خوانی نماز دانش آموزان مدارس دیگر 

نیز دسترسی داشته باشند.
به گفته معــاون پرورشــی و فرهنگی وزیر 
آموزش و پرورش، سیستم تشویقی و امتیازدهی 
نیز برای افراد در این زمینه تدارک دیده شده 
اســت و به زودی برای ۵ نقش دیگر والدین در 
سامانه، دسترسی های لازم جهت شروع فعالیت 

داده خواهد شد.

۴۳ کارگاه برای اشتغال 
زندانیان در تهران دایر 

است
مدیر بنیاد تعــاون زندانیان اســتان تهران 
با اشــاره به توســعه کارگاه های اشــتغال و 
حرفه آموزی و تعدد رشته های کسب و کار برای 
مددجویــان در زندان، گفت: اکنون ۴۳ کارگاه 
در ســطح زندان های استان تهران دایر است و 

مددجویان بیشتری شغل در پیش گرفته اند.
محمدرضا تقی پور روز شــنبه در گفت و گو 
با خبرنگار قضایی ایرنا با اشاره به فعالیت های 
این مرکز در ســال های اخیر، افزود: اشتغال و 
حرفه آموزی از اولویت های اساســی ســازمان 
زندان ها است و با همکاری اداره کل زندان های 

استان، با جدیت در مراکز تابعه اجرا می شود.
مدیر بنیاد تعاون زندانیان استان تهران اظهار 
داشت: برخی مددجویان در گذشته، امکان یا 
فرصت حرفه آموزی نداشــتند و بر اثر بیکاری 
دست به ارتکاب جرایمی مانند سرقت یا خرید 
و فروش مواد مخدر زده اند اما زندان این زمینه 
را فراهم کرده که به صورت رایگان، حرفه یا هنر 
مورد علاقه خود را فراگیرند و با تأمین معاش 
خانواده در دوران حبس از آســیب های غیبت 
سرپرست کاسته شود.تقی پور گفت: در ۶ ماه 
نخست امسال، در مجموع ۱۷ میلیارد تومان به 
مددجویان شاغل در زندان های استان پرداخت 
شده که این رقم، نسبت به همین مدت در سال 
۱۴۰۱ رشــدی بالغ بر یک و نیم درصد داشته 
است و تعداد بیشتری جذب کارگاه های بنیاد 
شده اند.عضو هیأت اجرایی بنیاد تعاون زندانیان 
اســتان تهران ادامه داد: در ســال گذشته ۲۷ 
میلیارد و ۵۱۰ میلیون تومان نیز به حســاب 
زندانیان شاغل در کارگاه های بنیاد تعاون واریز 
شده که نشان از عزم جهادی مدیران اداره کل 
و بنیاد تعاون اســتان دارد.تقی پور با تأکید بر 
اینکه هیچ مانعی برای حرفه آموزی و اشــتغال 
مددجویان وجود ندارد، اظهار امیدواری کرد در 
پایان سال مبالغ واریزی به حساب مددجویان 
شــاغل، با احتســاب واریزی ۶ ماه اول، رشد 
بیشتری نسبت به سال گذشته داشته باشد.به 
گزارش ایرنا، بنیاد تعاون زندانیان با حدود ۷۰ 
سال سابقه با هدف توانمندسازی زندانیان برای 
بازگشت مجدد آنان به جامعه فعالیت می کند 
و مطابق با اساســنامه این نهــاد عام المنفعه، 
حرفه آموزی و اشــتغال زایی برای زندانیان در 
دوران حبس دو هدف کلی بنیاد تعاون زندانیان 
است و اکنون ۶۵ هزار زندانی شاغل در یکهزار 
واحــد تولیدی در پیرامون یا بیرون از زندان ها 

مشغول فعالیت هستند.

7
جمعیت هلال احمر در اطلاعیه ای از کاهش تعداد عملیات امداد و نجات نسبت به هفته گذشته در کشور خبر داد و اعلام 
کرد: طی هفته گذشــته در ســطح کشــور ۵۹۷ عملیات و خدمات امداد و نجات انجام شده که نسبت به هفته ماقبل خود 

شاهد کاهش ۷ درصدی عملیات و خدمات امداد و نجات هستیم.
به گزارش ایســنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر؛ در این اطلاعیه آمده است: بر پایه اطلاعات ثبت شده 

طــی هفته گذشــته و از ۲۹ مهر تا ۵ آبان ۱۴۰۲، با حضور نجاتگران جمعیت هلال احمــر به ۶۸۷ نفر خدمات لازم امداد 
و نجات ارائه شــد، ۲۶۹ مصدوم و بیمار در ســوانح مختلف به مراکز درمانی انتقال، ۱۶۴ مصدوم و بیمار در محل حادثه 
خدمات درمانی پیش بیمارستانی را دریافت کردند. طی این مدت زمان ۹۰ نفر آسیب دیده و در راه مانده اسکان اضطراری 

پیدا کردند.

سبت به هفته گذشته شور ن کاهش تعداد عملیات امداد و نجات در ک
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با سرد شدن هوا شاهد بروز وارونگی دما به ویژه 
در تهران هســتیم که این پدیده به همراه انتشــار 
آلایندگی وضعیت هوا را به حد اضطرار می رســاند 
در حالــی که اگر قوانین هوای پاک در این ســالها 
اجرا می شد، امروز دیگر شاهد چنین مشکلاتی در 

زمینه هوا نبودیم.
گــروه جامعه ایرنا - با آغاز فصل ســرما، دوباره 
آلودگــی هوا و بروز وارونگی دما بی قراری می کند 
که هرچه زودتر رخ بنمایاند تا صدای سرفه ها و آژیر 
بی امان آمبولانس ها در ســطح معابر کلانشهری 
مانند تهران بیش از هر زمان دیگری به گوش برسد، 
سوال این اســت که وارونگی دما یا همان اینورژن 
چیست؟ آیا قبلا نبوده و تازه به دستاوردهای انسان 
در زمینه رفتار با طبیعت اضافه شــده است؟ باید 
گفت که خیر اینطور نیست اینورژن همیشه بوده 
یعنی با شــروع فصل ســرما وارونگی دما هم رخ 
می داد، اما در چند دهه اخیر با شــدت بیشــتری 

خودنمایی می کند.
دلیل شــدت ایــن پدیده در دهه اخیر روشــن 
اســت؛ چون طبیعت دیگر توان خودپالایی خود را 
از دست داده بنابراین با ورود کوچکترین عامل در 
بروز آلودگی هوا، از خود بی خود شده و به اصطلاح 
خودش را وا می دهد زیرا نمی تواند از خود در برابر 
فشــارهای انسان مقاومت کند در نهایت دودش به 

چشم همان انسان می رود.
وقتی اینورژن رخ می دهد گویی پتویی به روی 
شهر کشیده و توان نفس کشــیدن از هوای شهر 
گرفته می شــود، از طرفی هم منابع آلاینده مانند 
خودروهای فرسوده و موتورسیکلت ها هم مدام در 
حال تردد هستند و آلودگی را زیر این پتو پراکنده 
می کنند، زمانی این وضعیت شــدت می یابد که 
هیچ بادی نوزد و هوا در حالت ســکون باقی بماند 
حال اگر این سکون هوا چند روز طول بکشد دیگر 
زمان آن اســت که دودی سیاه آسمان کلانشهرها 

به ویژه تهران را فرا بگیرد و هشــدارهای رنگارنگ 
زرد، نارنجی و قرمز داده شــود؛ در چنین شرایطی 
می گویند مراقب خود باشید، از خانه هایتان بیرون 
نیایید، ورزش نکنیــد و در حالت حادتر مدارس و 

ادارات هم تعطیل می شوند.
ســازمان حفاظت محیط زیســت در چند سال 
اخیر که آلودگــی هوا در پایتخت بیداد می کند و 
گویی هیچ نهادی حریفش نمی شود، بارها و بارها 
اعلام کرده که خودروها و موتورسیکلت های فرسوده 
مقصران اصلی آلودگی هوا هستند، تا زمانی که این 
وسایل نقلیه فرسوده و از رده خارج شده در خیابان 
های پایتخت جولان می دهند و هیچ وقعی به هیچ 

نهادی نمی گذارند وضعیت همین است.
آمارها نشان می دهد در کشور ۲۶ میلیون خودرو 
شماره گذاری شده که از این تعداد حدود ۷ میلیون 
خودرو به ســن فرسودگی رســیده اند، همچنین 
۱۲.۵ میلیون موتورسیکلت شماره گذاری شده که 
حدود ۱۰ میلیون از آنها فرســوده اند و عموماً نیز 
کاربراتوری هستند، سن فرسودگی موتورسیکلت ۶ 
سال تعیین شده است و سن فرسودگی خودرو هم 
نیز متفاوت است مثلا سواری ۲۰ سال و عمومی ۱۰ 

سال در نظر گرفته شده است.
در این میان اما شرایط خودروهای ناوگان حمل 
و نقل عمومی خوب نیســت به طوری که بیش از 
۸۶ درصد آنها به سن فرسودگی رسیده اند که هم 
منجر به افزایش آلودگی هوا به ویژه در کلانشهرها 
می شــود، چون این خودروها آلاینده های بیشتری 
منتشــر و در مقابل ســوخت بیشتری هم مصرف 
می کنند، علاوه بر این کمبــود اتوبوس در ناوگان 
حمل ونقل عمومی داستان دیگری است به طوری 
که برآورد شده در تهران حدود ۸ تا ۹ هزار اتوبوس 
نیاز است اما اکنون کمتر از ۲ هزار اتوبوس فعالیت 

می کند.
تمام این آمارها و در کنار آن وضعیت هوا و تیره 

و تار شدن آســمان در فصل سرما به علت انتشار 
آلودگی، نشان می دهد که وضعیت منابع متحرک 
به عنوان متهم ردیف اول آلودگی هوا اسفناک است 
و باید هر چه ســریعتر فکری عاجل برای آن کرد 
وگرنــه با این وضعیت قطعــا دو روز دیگر هم دیر 
خواهد بود، نکته قابل تامل این است در حالی شاهد 
آلودگی شدید هوا در کشور هستیم که قانون هوای 
پاک را داریم، قانونی که در سال ۱۳۹۶ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رســید و دارای ۳۴ ماده و 
۲۹ تبصره و آیین نامه شامل مجموعه راهکارهای 
کاهش و کنترل آلودگی هواست و ۲۳ دستگاه در 
اجرای آن نقش دارند اما به نظر می رســد توفیق 

چندانی نداشته است.
این در حالیســت که اعتبــار خوبی برای اجرای 
قانــون هوای پاک در نظر گرفته شــده اســت به 
طوری که در بودجه ســال ۱۴۰۲ برای این قانون 
۸۴۰ میلیارد تومان اختصاص داده شد که با توجه 

به اهمیت موضوع، دولت سیزدهم در نظر دارد تا در 
سال های بعد این رقم را افزایش دهد.

رئیــس مرکز ملی هــوا و تغییر اقلیم ســازمان 
حفاظت محیط زیســت در گفت و گو با خبرنگار 
محیط زیســت ایرنا درباره راهکارهای قانونی برای 
حل معضل آلودگی هوا در کلانشــهرها گفت: پیرو 
سال های گذشته، با شروع نیمه دوم سال یک سری 
تمهیدات و اقدامات را در راســتای کاهش آلودگی 
هوا و هماهنگی بیشتر برای اجرای قانون هوای پاک 
انجام دادیم که تخصیــص حداکثری گاز طبیعی 
برای صنایع و نیروگاه ها، اعمال نظارت بیشــتر بر 
مراکز معاینه فنی، جلوگیــری از تردد خودروهای 
دودزا در کلانشهرها توســط پلیس راهور، اجرای 
گشت های شــبانه در زمان وارونگی دما و شرایط 
اضطرار ، تشکیل به موقع کارگروه مواقع اضطرار و 
تاکید بر نظارت بر اجرای مصوبات توسط ادارات کل 
محیط زیست استان ها برخی از این تمهیدات است.

نیروگاهیدرتهرانمازوتنمیسوزاند

معــاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت 
ضمن تشریح وضعیت بروز سکته مغزی در کشور، گفت: در کشور 
ما ســالانه به طور متوسط ۵۵۰ هزار نفر دچار انواعی از سکته های 
مغزی می شــوند که معمولا ۱۵ درصد این آمــار منجر به مرگ 
می شود که یا همان زمان و یا مدتی بعد فرد جان خود را از دست 

می دهد.
دکتر علیرضا مهدوی در آســتانه روز جهانی ســکته مغزی در 
گفت وگو با ایســنا، با اشاره به اینکه ســکته های مغزی با عنوان 
حمله های مغزی هم شــناخته می شوند،   گفت: این حالت معمولا 
زمانی اتفاق می افتد که خون رســانی به یک قســمت از مغز دچار 
اختلال می شــود. در این حالت یا رگ هایی مسدود می شوند و یا 
خونریزی می دهند که در هر دو حالت ممکن است به بخش هایی 

از مغز خون نرسد.
وی افزود: ۸۵ درصد از حمله های مغزی از نوع مســدود شــدن 
رگ هســتند که اگر این حالت طولانی مدت باشــد، قسمتی که 
خون رسانی به آن متوقف شده است، از بین می رود؛ در واقع خون 
و اکسیژن به مغز نمی رسد و سلول های مغز از بین می روند. معمولا 
اگر با سرعت بیشتری به رفع انسداد رگ های مغزی رسیدگی شود، 

حالتی خوش خیم تر است.
معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت با 
تاکید بر اهمیت نقش ســرعت رسیدگی به بیمار سکته مغزی در 
جلوگیری از بروز مشکلات وسیع تر، بیان کرد: با رسیدگی سریع به 
بیمار در اغلب موارد سکته های مغزی قابل کنترل است، اما هرچه 
دیرتر نســبت به درمان اقدام شود، عوارض وسعت می یابد و حتی 

ممکن است تا مرگ هم پیش برود.
وی با اشــاره به اینکه حمله های مغــزی دومین علت مرگ در 
ایران اســت،   بیان کرد: سکته های مغزی شایع ترین علت ناتوانی 
بیماری های مغز و اعصاب اســت. ســکته مغزی عارضه ای عروقی 
است که می تواند آسیب ها و ناتوانی های طولانی مدت مغزی ایجاد 

کند. شدت ناتوانی ناشی از سکته مغزی به وسعت ایسکمی و زمان 
مداخله ارتباط دارد.

او ادامه داد: در کشــور ما سالانه به طور متوسط ۵۵۰ هزار نفر 
دچار انواعی از سکته های مغزی می شوند که معمولا ۱۵ درصد این 
آمار هم منجر به مرگ می شود که یا همان زمان و یا مدتی بعد فرد 

جان خود را از دست می دهد.
مهــدوی در توضیح دو طرح ۷۲۴ و ۲۴۷ کــه در حوزه درمان 
بیمارستانی اجرا می شود، اظهار کرد: هفت روز هفته هر ۲۴ ساعت 
باید خدمات مرتبط با سکته های مغزی و قلبی ارائه شود تا بتوان در 
سریع ترین زمان ممکن از آسیب ها جلوگیری کرد. اگر سکته حاد 
مغزی در ۴ ساعت اول درمان شود، ۳۰ درصد بیماران بدون ایجاد 
عوارض بهبودی کامل می یابند. ســکته مغزی یک حالت اورژانس 

پزشکی است که درمان آن هم زمان طلایی دارد.
معــاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت 
درباره علائم بروز سکته مغزی، توضیح داد: تشنج، گیجی، سفتی 
گردن، اشــکال در صحبت کــردن، عدم درک مطلــب دیگران، 
بی حسی در دست و صورت و پا، دوبینی، تاری دید، نابینایی در یک 
یا دو چشم،   سردرد شدید همراه با حالت تهوع و گیجی، اشکال در 
راه رفتن و... مجموعه علائم هشدار دهنده در خصوص بروز سکته 
مغزی است و ممکن است هر کدام به تنهایی در یک فرد ظاهر شود 

و هشدار دهنده وقوع سکته مغزی باشد.
وی درخصوص سکته مغزی خاموش، بیان کرد: این افراد بدون 
هیچ علتی تعادل، حافظه، کنترل عضلات، توانایی شناختی و... خود 
را به طور موقت از دست می دهند که موقت بودن این علائم نشان 
دهنده گذر از خطر نیست بلکه فرد باید حالات خود را جدی بگیرد 

و به مراکز درمانی مراجعه کند.
وی افــزود: با بروز برخی از علائم مانند عدم توانایی در بالا بردن 
بازوان،   عدم وضوح بیان و... باید از فرد بخواهیم سعی کند لبخند 
بزند تا مشــخص شود که دو سمت صورتش متقارن است یا خیر؟ 

در این موقعیت، زمان اهمیت فراوان دارد که باید اورژانس را خبر 
کنیم.مهدوی درباره علائم خطر سکته های مغزی خونریزی دهنده 
که با پارگی رگ های مغزی اتفاق می افتد، تصریح کرد: مغز بافتی 
نرم در حفره ای محدود و ســخت است که خونریزی به تنهایی در 
این قسمت عامل تهدید و فشار به مغز است. شایع ترین عامل پارگی 
رگ های مغز، فشــارخون بالای کنترل نشده،   مصرف بیش از حد 
رقیق کننده خون، وجود اشــکال در رگ های مغزی و ضربه به سر 
است.وی افزود: در سکته های مغزی انسدادی عواملی مانند دیابت،   
افزایش ســن، ابتلا به کرونا، آریتمی های قلبی، مصرف ســیگار، 

کلسترول بالا، سابقه فامیلی، آپنه خواب و... موثر است.  
معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت با 
تاکید بر اینکه نمی توان به شــکل دقیق گفت کسانی که به کرونا 
مبتلا شدند، پس از بهبودی ریسک بیشتری از بروز سکته مغزی 
را داشــته باشــند،   توضیح داد: در واقع افرادی که به کرونا مبتلا 
می شــدند در همان زمان ابتلا ریسک خطر بیشتری برای سکته 

مغزی داشتند.

سکته مغزی دومین علت مرگ در ایران 

رییس گروه تغذیه و دارویی معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی، گفت: مصرف کنندگان نوشابه های گازدار بیشتر درمعرض کمبود 

کلسیم و پوکی استخوان هستند.
به گزارش ایســنا، دکتر فرشته فزونی با اشاره به نقش بسیار مهم تغذیه 
مناســب در پیشگیری از پوکی اســتخوان، گفت: پوکی استخوان بیماری 
شایعی است که با خطر شکســتگی های خود به خودی استخوان ها همراه 
اســت.به گفته وی، اگر فعالیت بدنی فرد کم یا رژیم غذایی وی نامناسب و 
حاوی مقدار کمی کلسیم باشد، به تدریج کلسیم استخوان ها  کاهش یافته و 
شکننده می شوند.فزونی مصرف منابع کافی پروتئین و املاح را برای حفظ 
سلامت استخوان ها ضروری دانست و دریافت مقادیر کافی کلسیم همراه با 

فعالیت بدنی را باعث بالا رفتن ذخیره استخوانی کلسیم عنوان کرد.
وی خاطرنشــان کرد: معمولا زنان بیش از مردان دچار پوکی اســتخوان 
می شــوند و این بیماری در افراد لاغر و کســانی که در فامیل نزدیک خود 
ســابقه پوکی اســتخوان دارند بیشتر دیده می شــود.رییس گروه تغذیه و 
دارویی معاونت بهداشــت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از لبنیات به 
عنوان منبع خوب کلسیم نام برد و گفت: مقدار مناسب روزانه کلسیم برای 
بزرگسالان بین ۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰ میلی گرم است و هر لیوان شیر ۳۰۰ میلی 
گرم از این نیاز را تأمین می کند.به گفته وی، هر نوع غذا یا فرآورده ای که از 
شیر تهیه شده باشد نظیر پنیر، ماست و... همچنین شیر مادر از منابع غنی 

کلسیم محسوب می شود.فزونی تأکید کرد: در لبنیات پرچرب، جذب کلسیم 
کمتر است. بنابراین به افراد توصیه می شود روزانه دو تا سه واحد از گروه شیر 

و لبنیات کم چرب را در برنامه غذایی خود بگنجانند.
وی ویتامین D را یک ویتامین ضروری برای جذب کلســیم برشــمرد و 
افزود: این ویتامین به جذب کلسیم و فسفر از روده کمک می کند و موجب 

بکارگیری این مواد معدنی در ساختمان استخوان ها و دندان ها می شود.
او با اشاره به نور آفتاب به عنوان منبع تولید ویتامین D، گفت: با توجه به 

کمبود ویتامین D، مصرف مکمل این ویتامین مورد تأکید است.
فزونی خاطرنشــان کرد: همه افراد برای دریافت رایگان و کســب اطلاع 
درخصوص نحوه اســتفاده از این مکمل ها  به مراکــز، پایگاه ها و خانه های 
بهداشــت مراجعه کنند.وی انواع حبوبات ) نخــود و لوبیا، عدس، ماش (، 
سبزی هایی مانند جعفری، کلم پیچ، گل کلم، کلم بروکلی و پرتقال را منابع 
غذایی حاوی کلسیم برشمرد و بر استفاده از این مواد غذایی به مقدار کافی 

تاکید کرد.
به گفته این کارشــناس تغذیه، در حبوبات )نخود و لوبیا( مقداری فیتات 
وجود دارد که با جذب کلسیم تداخل دارد اما اگر حبوبات یک شب در آب 

خیسانده شود و آب آن دور ریخته شود فیتات آن کاهش می یابد.
فزونی افزود: مصرف منابع حاوی منیزیم نظیر آجیل و ســبزی های برگ 
سبز تیره نیز به اندازه مصرف کلسیم اهمیت دارد. انواع مغزدانه ها مثل بادام، 

کنجد و ... از منابع خوب کلسیم و منیزیم هستند. اما زیاده روی در مصرف 
آنها موجب اضافه وزن و چاقی می شود.

وی با اشــاره به ضرورت مصرف امگا ۳ برای سلامت بدن و استخوان ها، 
گفت: انواع ماهی، گردو، جوانه گندم حاوی اسیدهای چرب مفید هستند و 
در صورتی که همراه با غذاهای حاوی کلســیم استفاده شوند، می توانند در 

پیشگیری از بروز پوکی استخوان موثر باشند.
فرونی توصیه کرد: از ماهی های نرم استخوان، مانند کیلکا، آزاد، ساردین 
در رژیم غذایی استفاده شود؛ چنانچه این ماهی ها با استخوان خورده شوند 

برای پیشگیری از پوکی استخوان مفید هستند.
وی گفت: مصرف کنندگان نوشــابه های گازدار بیشــتر درمعرض کمبود 
کلســیم و پوکی استخوان هســتند. زیرا نوشــابه های گازدار حاوی اسید 

فسفریک هستند که باعث عدم جذب بخش عمده ای از کلسیم می شوند
وی افزود: مصرف بیش از حد نمک نیز باعث افزایش دفع کلسیم از بدن 
می شود. نمک زیاد، کلسیم را از استخوان ها جدا کرده و باعث دفع آن از ادرار 
می شود. در نتیجه زمینه ایجاد پوکی استخوان یا تشدید آن فراهم می شود.

این کارشناس تغذیه معاونت بهداشت با توصیه به مصرف ادویه ها، گیاهان 
معطر، ســیر و لیمو به عنوان طعم دهنده غذاها و سالادها توصیه کرد افراد 
از مصرف تنقلات شــور و غذاهای کنسروی به دلیل وجود نمک زیاد پرهیز 

کنند.

افزایش پوکی استخوان با مصرف نوشابه های گازدار و نمک زیاد



عکس روز...

خبر
درودگر:

باشگاه نساجی مازندران همچنان 
پیگیر مجوز حضور بانوان برای 

بازی های خانگی است
باشگاه نساجی مازندران، در روزهای اخیر برای ورود بانوان هوادار این 
تیــم در بازی های خانگی مقابل حریفان لیگ برتری پیگیر اخذ مجوز از 
مسئولان این استان است. در همین راستا " صادق درودگر" مدیرعامل 
باشگاه نساجی در جلسه شورای تامین استانداری مازندران که با حضور 
مسئولان ارشــد استان برگزار شد، حضور یافت و موضوع ورود بانوان به 

ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر در دیدار مقابل سپاهان را مطرح کرد.
به گزارش ایســنا، مدیرعامل باشگاه نساجی مازندران در خصوص این 
نشست به خبرنگاران، گفت: البته پیگیری های باشگاه نساجی برای ورود 
به ورزشگاه وطنی مربوط به بازی با سپاهان نمی شود، چرا که از چند بازی 
قبلی نیز این درخواست را داشتیم که در صورت فراهم شدن همه جوانب 
وشــرایط لازم با صلاحدید مسئولان متولی امر در شهرستان قائمشهر و 

همچنین استان، این امکان برای خانم ها نیز در ورزشگاه فراهم شود.
صادق درودگر افزود: در جلسه  شورای تامین که در استانداری مازندران 

برگزارشد، اعضای جلسه از این اقدام فرهنگی استقبال کردند.
وی ادامه داد: پس ازاین جلســه نیز تعدادی از اعضای شورای تامین 
استان از شرایط ایجاد شده برای حضور احتمالی بانوان در ورزشگاه وطنی 

بازدید کردند.
مدیرعامل باشگاه نساجی مازندران اضافه کرد: در پی این بازدید، نکاتی 
درخصوص جایگاه بانوان مطرح شد که نیازمند به انجام اقدام های عمرانی 
بــوده که در نهایت پیمانکار مجموعه نیز پس از بررســی نقطه نظرات، 
اعلام کرد تا صبح روز یکشنبه هفتم آبان، همه تغییراتی که در ورودی و 
خروجی مربوط به جایگاه زنان مورد نظراست، اصلاح و انجام خواهد شد.

درودگر یادآورشد: پس از بازدید میدانی نمایندگان استاندار، مقرر شد 
نتایج این پیگیری به استاندار اعلام و پس از آن در خصوص ورود یا عدم 

ورود بانوان به ورزشگاه وطنی تصمیم گیری شود.
وی اضافه کرد: بهرحال در انتظار ابلاغ نظر استاندارمازندران تا صبح روز 
شنبه ششم آبان خواهیم بود که اجازه رسمی ورود بانوان هوادار نساجی 

به ورزشگاه ابلاغ شود.

اخبار
رقابت های قهرمانی باشگاه های 

کشور؛

دختران و پسران 
دوومیدانی کار رکورد 

زدند
رقابت های  نهایی چهارمین دوره  مرحله 
دوو میدانی قهرمانی باشگاه های کشور در 
بخش زنان و مردان جوان با معرفی تیم های 

قهرمان به پایان رسید.  
به گزارش ایسنا، مرحله نهایی چهارمین 
باشــگاه های کشــور  قهرمانی دوومیدانی 
در بخش زنان و مــردان جوان به میزبانی 
ورزشگاه آفتاب انقلاب تهران برگزار شد و 
با معرفی نفرات برتر و تیم های برتر به پایان 

رسید.
در بخش زنان تیم چــادر ملو اردکان با 
۵۲۲.۵ امتیاز قهرمان شد، تیم دانشگاه آزاد 
اسلامی با ۵۱۶.۵ امتیاز در جایگاه دوم قرار 
گرفت و تیم آکادمی گل گهر ســیرجان با 

۱۹۸ امتیاز سوم شد.
در بخــش پســران هم تیــم  ذوب آهن 
اصفهان با کســب ۴۱٠ امتیاز قهرمان شد، 
تیم فــولاد هرمزگان بــا ۲۲۴ امتیاز نایب 
قهرمانــی را به دســت آورد و تیم تکنیک 
برتر بابلسر با ۲۲۶.۵ امتیاز در جایگاه سوم 

ایستاد.
در این رقابت ها ســه رکورد باشگاهی در 
بخش زنان و دو رکورد باشگاهی در بخش 

مردان شکسته شد که به شرح زیر است:
بخش زنان

مریم احمدی از دانشــگاه آزاد اســلامی 
با زمان ۲:۱۴.٠٣ دقیقه رکورد باشــگاهی 
ماده ۸٠٠متر را شکست و قهرمان شد. حد 
نصاب قبلی این مــاده با زمان۲:۱۵.۴۶ در 

اختیار تکتم دستاربندان بود.
نازنیــن فاطمه عیدیان از دانشــگاه آزاد 
اســلامی با زمــان ۵۶.۴۸ ثانیــه رکورد 
باشگاهی رقابت ماده ۴٠٠متر را شکست و 
قهرمان شد. رکورد قبلی باشگاهی این ماده 
با زمان۵۶.۷۵ ثانیه در اختیار خود نازنین 

فاطمه عیدیان بود.
مانا حسینی از دانشــگاه آزاد اسلامی با 
دنیای ۴۹.۶۹ متر رکورد باشــگاهی رقابت 
ماده پرتاب نیزه را شکســت و قهرمان شد. 
حد نصاب قبلی باشــگاهی این ماده با حد 

نصاب ۴۹.٣۶متر در اختیار خودش بود.
بخش مردان

مهدی هفت چشمه با حدنصاب ۶۸.۲٣ 
متر رکورد باشگاهی جوانان پرتاب چکش 
را شکست و قهرمان شد. رکورد پیشین این 
ماده با ۶۶.٣٠ متعلق به محمد سیســتانی 

بود.
محمد عبد شهری از ذوب آهن اصفهان 
با ثبت زمان ۵٣.۴٠ ثانیه رکورد باشگاهی 

۴٠٠ متر با مانع را شکست و قهرمان شد.

مدیرعامل ذوب آهن: 

قول می دهم مجوز حضور 
زنان در فولادشهر را 

بگیرم
مدیرعامل ذوب آهن درباره فراهم کردن 
شرایط حضور زنان در ورزشگاه  فولادشهر 
گفت: به عنوان خدمت گذار مردم اصفهان 
این قول را می دهم که مجوز حضور بانوان 

را در ورزشگاه فولادشهر بگیریم.
به گــزارش ایســنا، نیما نکیســا بعد از 
پیــروزی ذوب آهن مقابل تراکتور در جمع 
خبرنگاران گفت: بــه بازیکنان و کادرفنی 
تیمم استقبال می کنم. هوادارانی داریم که 
در روزهای ناخوشی هم کنارمان بودند. این 
برد را به تمام پرنسل زحمت کش کارخانه 
ذوب آهن تقدیم می کنــم. هنوز کار تمام 

نشده است. این ابتدای کار است.
مدیرعامل ذوب آهن ادامه داد: ســپاهان 
و ذوب آهــن هویت اصفهان اســت و ذوب 
آهن هم امروز به جایی رسیده که به کسب 
سهمیه آسیا نگاهی دارد. این برد را به تمام 

بازیکنان و کادرفنی تبریک می گویم.
نکیســا دربــاره گلایه نکیســا از جذب 
بازیکنان و وضعیت مالی باشگاه ذوب آهن 
اظهار کرد: از مدیرعامل کارخانه ذوب آهن 
تشــکر می کنم. ما تزریق بودجه داشتیم. 
تمــام بازیکنان ما تا امــروز کلامی درباره 
مســائل مالی حرف نزدند و خدا را شــکر 
توانســتیم به تعهدات خودمان عمل کنیم 
و تا هفته آینــده یک واریزی ۱٠ درصدی 
خواهیم داشــتیم. من فقــط خدمت گذار 
هســتم و تمام تلاشم را می کنم ذوب آهن 
به وضعیتی برسد که دغدغه مالی نداشته 
باشد.او درباره پیروزی تیم بسکتبال و تیم 
زنان در رشــته های مختلف گفت: این برد 
را تبریک می گویم. سعی می کنیم وضعیت 
اســکان و ســخت افزاری تیم بهتر شود و 

این ها در کنار حمایت های کارخانه است.
نکیســا درباره حضور پررنگ تماشاگران 
در ورزشگاه و حضور زنان در بازی های بعد 
گفت: من با تمام وجود می خواهم زنان در 
ورزشگاه حضور داشته باشند. دوست دارم 
بانوان حامی تیم ما در ورزشــگاه باشــند. 
بــا حضور زنــان ورزشــگاه های ما جذاب 
می شود و قول می دهم حتی با وجود برخی 
ناهنجاری ها این اطمینــان را می دهم که 
شــاید ناهنجاری ها از بین خواهد رفت. به 
عنوان خدمت گذار مردم اصفهان این قول 
را می دهــم که مجوز حضــور بانوان را در 

ورزشگاه فولادشهر بگیریم.

مرحله  هــای  بــازی  از  نیمــی 
گروهــی لیگ قهرمانان آســیا به 
پایان رســید و تیم هــای ایرانی 
تا حــدودی وضعیت خود را برای 

صعود مشخص کرده اند.
پایــان  بــا  گــودرزی؛  ایمــان 
هفته ســوم مرحلــه گروهی لیگ 
قهرمانان آســیا تیــم های حاضر 
دراین رقابــت نیمی از راه را طی 
کردند. لیگ ایران سه نماینده در 
ایــن مرحله دارد کــه تا حدودی 
وضعیــت خود را در گــروه های 
خود مشــخص کرده انــد. با تغییر 
فرمت این رقابت ها ده تیم ســر 
گروه به صورت مســتقیم و شش 
تیم تیم برتــر دوم به مرحله ۸/۱ 

نهایی صعود خواهند کرد.
با نتایج به دست  در حال حاضر 
آمده پرســپولیس تا حدودی می 
تواند بــه صعود امیدوار باشــد و 
ســپاهان به دلیل لغــو بازی این 
تیم با الاتحاد وضعیت مشــخصی 
ندارد،  و ضعیف تریــن نتایج بین 
این ســه تیم را نساجی در اختیار 
دارد که اگر این روند ادامه داشته 
باشد شاگردان رحمتی خیلی زود 
ایــن رقابت ها کنــار خواهند  از 

رفت.
امیدوار و  بلاتکلیف  سپاهان؛ 

در ایــن گروه بــه دلیل لغو یک 
بازی پیــش بینی کردن تیم های 

صعود کننده کار سختی است. آن 
هم زمانی که ســپاهان از ۲ بازی 
و نیــروی هوایی عراق در ٣ بازی 
۴ امتیــاز گرفته اند. الاتحاد در ۲ 
بازی ۶ امتیاز کســب کرده است 
و شــانس اول صعود از این گروه 
به حســاب می آید و سپاهان برای 
رســیدن به جایگاه قابل اطمینان 
دوم در این گروه با نیم نگاهی به 
صدر باید با نیروی هوایی عراق به 

مبارزه کند. صورت مستقیم 
ناامید شهر خسته نساجی؛ 

D الهــلال و نوفباخور  در گروه 
هر دو ۷ امتیاز کســب کرده اند و 
خودشــان را از نساجی و مومبای 
هند جدا ساخته اند. نساجی رقابت 
ها را با برد شروع کرد اما دو باخت 
هفته دوم و ســوم امید این تیم را 
نساجی  کرد.  کمرنگ  صعود  برای 
با ٣ امتیاز در رده سوم قرار دارد 
و با توجه به ٣ دیدار دشواری که 
این تیم در دور برگشــت دارد، به 
نظر می رســد که شکســت دادن 
نوفباخور و بمبئی ســیتی در کنار 
کســب امتیاز از الهــلال می تواند 
تنها راه رسیدن شاگردان رحمتی 
به مرحله حذفی باشــد که کسب 
۷ امتیــاز از ٣ مســابقه پیش رو، 
ماموریتی دشــوار برای نساجی به 
شمار می رود و آن ها برای رسیدن 
به دور حذفی نیازمند یک معجزه 

هستند. بزرگ 
تا  صعود  جنگ  پرسپولیس؛ 

ثانیه آخرین 
در گــروه E النصــر ۹ بازی از 
ســه بازی خود به دست آورده تا 
رونالدو و یارانش شانس اول صعود 
پرسپولیس  باشــند..  گروه  این  از 
بــا ۶ امتیاز و تفاضــل گل ۱ تیم 
دوم است و فعلا سومین تیم دوم 
منطقه غرب شــناخته می شــود. 
تاجیکستان  اســتقلال  و  الدحیل 
هم فقــط یک امتیــاز دارند. اگر 
در هفتــه چهارم رقابت ها الدحیل 
بتوانــد در بــازی هفتــه چهارم 
یقــه النصر را در دوحــه بگیرد و 
تاجیکستان  در  نتواند  پرسپولیس 
پیروز شــود اوضــاع صعود از این 

گروه پیچیده خواهد شد.
بتواند در  اگــر پرســپولیس  اما 
برگشــت  بــازی  در  گام  اولیــن 
دیگر  بار  را  تاجکســتان  استقلال 
شکســت دهد مــی تواند در یک 
قدمــی صعــود بــه مرحلــه بعد 
قــرار بگیرد. با توجه بــه عملکرد 
فنی النصر عربســتان، شــاگردان 
گل محمــدی بــرای ســرگروهی 
مقابــل  در  را  دشــواری  مســیر 
خــود دارند و باید دیــد آیا آن ها 
کنند  شگفتی ســازی  می تواننــد 
از حریف عربســتانی کار  بالاتر  و 
خود را در مرحله گروهی به پایان 
ببرنــد و یا در قامت یک مدعی به 
عنــوان یکی از ٣ تیم برتر دوم به 

دور حذفی راه پیدا می کنند.

ران به نیمه راه رسیدند؛ نمایندگان ای

ACL سرنوشت متفاوت سه تیم ایرانی در

ساحل مرجان در کیش

مربی تیم ملی فوتبال گفت: طارمی واقعا دوست دارد به اینتر 
برود و احســاس می کند برای یــک ماجراجویی مانند رفتن به 

چنین تیمی آماده است.
مهدی طارمی در فاصلــه دو ماه تا آغاز فصل نقل و انتقالات 
زمســتانی بار دیگر در کانون توجهات قرار گرفته است و این بار 
صحبت از حضور او در اینتر در ژانویه است. طارمی در تابستان 
گذشته هم تا یک قدمی قرارداد با میلان پیش رفت، اما در دقیقه 
۹٠ حضور مهاجم ایرانی پورتو در جمع روسونری ها منتفی شد.

طارمی در این فصل پس از ۱۲ بازی تنها توانسته ۲ گل به ثمر 
برســاند و ٣ پاس گل به نام خود ثبت کند. قرارداد این بازیکن 

راست پا با پورتو تا تابستان ۲٠۲۴ اعتبار دارد.
با توجه به بالا گرفتن شایعات درباره حضور طارمی در فوتبال 
ایتالیا، سایت اسپورت ایتالیا در این باره با رحمان رضایی، مربی 
تیم ملی فوتبال که ســابقه بازی در ســری آ و تیم های پروجیا، 

مسینا و لیورنو رذا دارد در این باره صحبت کرده است.
رضایــی در این گفتگو ابتدا درباره وضعیت طارمی در آخرین 
اردوی تیــم ملی، گفــت: او در فرم فوق العاده ای اســت، ما در 
هفته های اخیر با ایران در اردن بودیم و او درخشــان بازی کرد. 
فکر می کنم حتی اگر به یک تیــم قوی تر مانند میلان و اینتر 
برود هم می تواند برای چند ســال دیگر در سطح بالای فوتبال 
بازی کند و خیلی بیشــتر از این چیزی که تا الان نشــان داده، 

ظاهر شود.
مربــی تیم ملی فوتبال در ادامه بــا بیان اینکه طارمی در هر 
تیمی باشــد می تواند تفاوت ایجاد کند، اظهار داشت: او کاملًا 
می تواند تفاوت را ایجاد کند. او مهاجمی است که همه چیز دارد. 
او از خط آفساید به خوبی استفاده می کند بدون اینکه به مدافعان 
امتیاز بدهد. او حتی زمانی که از عقب شروع می کند خوب است. 
به عنوان یک مهاجم او می داند چه کاری باید انجام دهد. او حتی 
به عنوان مهاجــم دوم یا به عنوان وینگر هجومی عملکرد فوق 

العاده ای دارد، چه در سمت چپ و چه در سمت راست.
رضایی افزود: به نظر من بهترین راه برای استفاده از توانایی های 
او این اســت که او را در نقشی قرار دهیم که بهترین عملکرد را 
داشته باشد و او به عنوان هافبک مهاجم دوم بازی کند. در آنجا 
او می تواند همه چیز را انجام دهد: حرکت به سمت راست یا چپ، 
دفاع از توپ، رد شدن از توپ. مهاجمانی مانند او که توپ ربایی 

کنند کم هستند. روزی بازیکنانی مثل کاکا، در این نقش تفاوت 
ایجاد می کردند، امروزچنین بازیکنانی، اما کم هستند.

مربــی تیم ملی فوتبال با بیان اینکه با توجه به این توانایی ها، 
خرید طارمی یک فرصت برای تیم های ایتالیایی اســت، عنوان 
کرد: از این منظر می تواند یک فرصت باشد. بسیاری از بازیکنانی 
که در تابستان وارد ایتالیا شــدند، قراردادشان تمام شده بود و 
اکنون در حال ایجاد تفاوت هستند. البته نقش مربی هم اساسی 
خواهد بود تا او بهترین عملکرد را داشته باشد. طارمی ٣۱ سال 

سن دارد و می تواند در ایتالیا خیلی خوب کار کند.
رضایی با بیان اینکه طارمی در لائوتارو مارتینز در اینتر چگونه 
خواهد بود، گفــت: در مورد یک مهاجم بســیار قوی صحبت 
می  کنیم، آن ها می توانند خیلی خــوب با هم کار کنند. هر دو 
می دانند چگونه توپ را نگه دارند و تیم را به جلو حرکت دهند، 
اما همه چیز به این بستگی دارد که احتمالاً اینزاگی چه فکری 

می کند.
مربــی تیم ملی فوتبال درباره اینکه آیا طارمی درباره بازی در 
ایتالیا، با او صحبت کرده اســت، یادآور شد: بله، ما در مورد آن 
صحبت کردیم. او احســاس می کند زمان مناسبی برای تغییر 
اســت، تا یک جهش بیشتر به یک تیم بزرگ داشته باشد. او از 

نظر ذهنی آماده اســت. او به من گفت که در تابستان هم برای 
این تغییر آماده بود. بــه او گفتم بازی برای یک فصل دیگر در 
پورتو برای او خوب است و سال آینده او حتی آماده تر خواهد بود.

رضایی با اشاره به اینکه طارمی آماده است که نقل و انتقالات 
زمستانی هم به یک تیم بزرگ برود، تصریح کرد: او آماده است 
تا در ژانویه برود و من هم به او توصیه کردم که اگر فرصت دارد 
برود. حالا وقت رفتن اســت من هم به او گفتم که می تواند در 

زمستان بدون پشیمانی برود. او موافق بود.
مدافع اســبق پروجیــای ایتالیا درباره اینکــه طارمی درباره 
پیشنهاد اینتر چه نظری داشت، گفت: در اردن به او گفتم: »در 
روزنامه ها خواندم که اینتر به دنبال توست...« و او به من فهماند 
که تمرکزش روی انجام بهترین بازی ها در ماه های باقی مانده و 

سپس رفتن است.
رضایی با بیان اینکه از طارمی از پیشنهاد اینتر خوشحال شده 
است، تصریح کرد: خیلی او از این خبر بسیار خوشحال شد. اینتر 
اکنون در صدر جدول ایتالیا قرار دارد. برای او مهم است که ببیند 
عملکرد نراتزوری چقدر خوب است، او واقعا دوست دارد به چنین 
تیمی برود و احساس می کند برای یک ماجراجویی مانند رفتن 

به اینتر آماده است.

ربی تیم ملی فوتبال: م

رود ر ب طارمی دوست دارد به اینت
وقتی صدای خارجی ها درآمد؛

برنامه ریزی ضعیف در لیگ فوتبال ایران 
برگزاری نامنظم و آشــفته بیست و سومین دوره رقابتهای لیگ برتر نه تنها 
باعث ناراحتی و گلایه ســرمربی داخلی شده، بلکه انتقاد دو سرمربی خارجی 

شاغل در این لیگ را نیز به همراه داشته است.
به گزارش مهر، بیست و سومین دوره رقابت های لیگ برتر در حالی پیگیری 
می شــود که تیم ها از لحاظ تعداد مسابقه شرایط یکســانی را ندارند. حضور 
پرسپولیس، ســپاهان اصفهان و نســاجی مازندران در لیگ قهرمانان آسیا با 
برگزاری متوالی و مســتمر اردوهای تیم ملی بزرگســالان و امید همراه شد تا 
فاصله برگزاری مسابقات به یک ماه هم برسد. همین امر باعث شده تا در فاصله 
نزدیک به ۷۵ روز از آغاز این رقابت ها تنها تا هفته هفتم برگزار شــده باشــد.

تعطیلی هــای متوالی و طولانی مدت نه تنها صــدای تیم های حاضر در لیگ 
قهرمانان آسیا را در آورد بلکه رقیبان آنها در لیگ برتر نیز بی برنامگی موجود 
را غیر قابل تحمل دانســتند.پاکو خمز سرمربی تراکتور در نشست های خبری 
هفتگی خود روی این موضوع به طور مکرر اعتراض دارد و آن را برای لیگ برتر 
ایران مضر دانسته است. سرمربی اسپانیایی تراکتور که به نظر می رسد خسته تر 
از همیشــه نسبت به این موضوع اســت در آخرین نشست خبری عنوان کرد: 
معتقدم فدراسیون فوتبال باید برنامه ریزی بهتری برای برگزاری بازی ها داشته 
باشد. متأسفانه وقفه زمانی زیادی بین بازی ها ایجاد می شود و اکثر مواقع زمان 
دیدار بعدی را نمی دانیم و یا اینکه به بازیکنان مرخصی می دهیم، اما به یکباره 
زمان بازی را تغییر می دهند. اگر لیگ به این روال برگزار شود؛ نمی توانیم لیگ 
حرفه ای داشته باشیم. تعطیلی های مکرر بحران است و به فوتبال ایران ضربه 
می زند.سرمربی سرخپوشان تبریزی نه تنها برنامه ریزی سازمان لیگ را خارج 
از عرف حرفه ای گری دانســت درباره ضعف زیرساخت های موجود نیز صحبت 
کرد و چمن ورزشــگاه یادگار امام تبریز را نقد کرد و گفت: روز چهارشنبه در 
این ورزشــگاه تمرین کردیم. هنوز هوا سرد نشده، ولی چمن این ورزشگاه نرم 
شده و همان مشکل سال گذشته پابرجا است. من خواستار تعویض چمن شده 
بــودم که هیچ تغییری به وجود نیامــده و این موضوع من را عصبانی می کند. 
گاهاً فکر می کنم آیا ارزش آن را دارد که اینجا کار کنم؟ زمین موضوع ساده ای 
نیست.جملاتی با همین مضمون که در فاصله ای کوتاه از جانب ژوزه مورایس 
سرمربی سپاهان اصفهان مطرح شد تا او هم ضمن اشاره به بی عدالتی در تعیین 
زمان بازی تیم های مدعی قهرمانی لیگ بیست و سوم در خصوص تعطیلی های 
متوالــی لیگ برتر و همچنین برنامه بازی ها صحبــت کرده و عنوان کند: من 
نمی خواهم فقط به خودم فکر کنم و دوســت دارم با ذهن بازی صحبت کنم. 
سازماندهی مسابقات برعهده مسئولان است و من باید درک کنم که چرا این 
وقفه ها به وجود می آید. برای بعضی ها این وقفه ها خوب و برای بعضی ها خیر. 
باید از مسئولان سوال کنید این تعطیلات خوب است یا نه. باید سعی کنیم همه 
مسائل را خودمان حل کنیم و امیدوارم مشکلات حل شود. نتیجه بازی مربوط 
به همه چیز است و دنبال این هستیم فوتبال رشد کند. من فقط به خودم فکر 

نمی کنم و دوست دارم همه خوشحال باشند.
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